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تا نیمه  با کرونا هیچ مراسم و افطاری در اماکن مقدس و مساجد قم  استاندار قم گفت: بر اساس مصوبه ستاد ملی مبارزه 
اردیبهشت ماه برگزار نمی شود. بهرام سرمست ظهر شنبه پس از جلسه ای که با هیئت دولت و رئیس جمهور از طریق ویدئو کنفرانس 
برگزار کرد در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به برخی مصوبات این جلسه، گفت: حفظ شرایط قرنطینه خانگی و تعطیلی مشاغل 

پر ریسک همچنان ادامه دارد.  وی با اشاره به تداوم تعطیلی مدارس، دانشگاه ها و مراکز حوزوی و آموزشی تا اطلاع ثانوی، افزود: 

فعالیت پاساژها تا ساعت 18 از امروز بلامانع است

سال گذشته مورد 
امنیتی شاخصی نداشتیم

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

مردم با بصیرت قم از آزمون حوادث سربلند بیرون آمدند

سدهای  در  شده  ذخیره  آب  حجم  گفت:   قم  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
کوچری و ۱۵ خرداد به عنوان مهم ترین سدهای استان به بیش از ۲۹۱ میلیون 
مترمکعب رسید.  احمد حاجی حسینی مسگردر گفت گویی اظهارداشت : درحال 
حاضر حجم آب ذخیره شده درسد ۱۵ خرداد به بیش از ۱۰۲میلیون مترمکعب و 
سد کوچری به حدود ۱۸۹ میلیون مترمکعب رسیده که رقم قابل توجهی است. 
وی بیان کرد: دو سد ۱۵ خرداد و کوچری درتامین آب مورد نیاز قم نقش اساسی را 

برعهده دارند و به همین دلیل وضعیت مناسب ذخیره آب در آن ها برای مدیریت

پایان سال ۹۹  تا  افتتاح و بهره برداری فاز نخست مترو شهر قم  از  شهردار قم 
خبر داد.   سید مرتضی سقاییان نژاد ، سال ۹۹ را سال پر چالشی برای کشور و 
شهرداری های کشور دانست و اظهار داشت: با توجه به شرایط ایجادشده در شیوع 
بیماری کرونا وظایف شهرداری ها افزایش پیداکرده اما نمی توانیم وظایف ذاتی خود 
را کنار بگذاریم.وی حفظ شادابی و نشاط شهر را برای تقویت روحیه مردم لازم و 
ضروری خواند و افزود: باوجود اهمیت و اولویت انجام مأموریت های محول شده به 
شهرداری برای کنترل ویروس کرونا اما حفظ نشاط اجتماعی نیز برای تقویت روحیه

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم:

حجمآبسدهایقمبه۲۹۱میلیونمترمکعبرسید
شهردار قم :

امسالفازنخستمتروقمبهبهرهبرداریمیرسد

88

 عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های واگیر وزارت بهداشت، 
 )Remdesivir( »درمان و آموزش پزشکی گفت: داروی »رم دسیویر
نهایی  مراحل  بود،  شده  تولید  ابولا  درمان  برای  گذشته  در  که 
کارآزمایی بالینی را برای درمان کرونا طی می کند و احتمالا تا سه ماه 
آینده به عنوان داروی درمان کووید ۱۹ به بازار دنیا معرفی می شود. 
مینو محرز افزود: داروی »رم دسیویر« یک داروی ضد ویروس و 
تولید یک شرکت آمریکایی است و در زمان شیوع بیماری کووید 
۱۹ در چین هم در درمان بیماران موثر بود. این دارو اکنون در اروپا

مدیرعامل سابق سازمان انتقال خون با بیان اینکه انتقال خون 
در انتقال کرونا نقشی ندارد، گفت: در پاندمی ها، مصرف خون 
افزایش می یابد، در حالیکه مراجعه  به شدت  آن  و فرآورده های 
اهداکنندگان خون به مراکز انتقال خون به شدت کاهش می یابد. 
بنابراین ضروری است کسانی که امکان و معیارهای اهدای خون را 
دارند، برای اهدای خون مراجعه کنند.  دکتر علی اکبر پورفتح الله 
درباره احتمال ابتلا به کرونا از طریق اهدای خون، گفت: مطالعات 
انجام شده ثابت کرده است که انتقال و اهدای خون به هیچ عنوان

عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های واگیر: 

دارویکروناتا۳ماهآینده
بهبازارمیآید

مدیرعامل سابق سازمان انتقال خون:

"کرونا"بااهدایخونمنتقل
نمیشود
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رییس جمهوری از آغاز غربالگری جدید در کشور خبر داد و گفت: تعطیلی 
اماکن متبرکه و مقدس تا نیمه اردیبهشت ادامه خواهد داشت. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه ستاد ملی 
مدیریت و مقابله با کرونا گفت: لازم می دانم از ملت فهیم و بزرگ ایران تشکر 
کنم به خاطر این که از ۲۳ فروردین کسب و کارهای آنهایی که کم ریسک بود 
در استان های مختلف شروع به فعالیت کردند و در تهران نیز از دیروز این فعالیت 

آغاز شد.
رییس جمهوری ادامه داد: برای ما مهم بود که آیا همکاری مردم کامل یا ناقص 
است. در مجموع در گزارشی که دیروز و امروز داشتیم، مردم و کسبه در این زمینه 
بسیار کمک کردند و پروتکل ها را مراعات کردند. دلیل آن این است که هیچ 
هجومی در مسئله مبتلا شدن یا بیمارستان نداشتیم. این معنایش این نیست 
که موضوع کرونا تمام شده یا رعایت نکنیم این موفقیت ما به خاطر مراعات مردم 

و کسبه است.
روحانی گفت: از کادر درمانی که شبانه روز در بیمارستان های مختلف و در 
غربالگری ها و برنامه هایی مختلف تلاش می کنند بسیار تشکر کنیم،  آمار آنها در 
این روزهای اخیر هر روز خوشحال کننده تر بوده است. هم بستری ها کمتر شدند 
و آنهایی که حالشان خطرناک بود نسبت به قبل کمتر شده است و هم آنهایی که 
جزو فوتی ها بودند مقداری کاهش پیدا کردند که همه اینها برای ما بسیار مغتنم 

است که هم مردم مراعات کردند و هم کادر درمانی با تمام توان تلاش کرد.
وی افزود: وزارت بهداشت و درمان در جلسه امروز مسائلی را مطرح کرد که 
نشان می دهد که با شیوه های جدید هم غربالگری ادامه پیدا می کند و هم 
شناسایی افرادی که مبتلا هستند یا شرایط آنها وضعیت قرمز است دنبال 
می شود. و هم درباره درمان کار می شود که امیدواریم در هفته های آینده به یک 

مسیر و چارچوبی برسند که این دوره بیماری را کوتاه کنند.  
روش های جدید برای شناسایی مبتلایان کرونا 

 روحانی ادامه داد: غربالگری جدید در استان ها شروع شده است که این 
غربالگری بر این مبنا است که همه افرادی که تست آنها مثبت می شوند به سراغ 
افرادی می روند که در روزهای گذشته با این افراد مثبت اعلام شده در ارتباط 
نزدیک بودند و از این ها هم تست می گیرند. در مجموع آمار و ارقام ارائه شد و یکی 

از استان های پایلوت آمار ارائه شد.
رییس جمهوری تصریح کرد: این قدم مثبتی است که ما را هر روز به شرایط 
با  شریف  دانشگاه  دارد.  اهمیت  خیلی  این  و  می کند  نزدیک  بیماری  مهار 
داده هایی که وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در اختیارش قرار داده، 
اپلیکیشنی آماده کرد که در جمعی که باهم توافق داشته و هم اپلیکیشن را نصب 
کرده باشند و بلوتوث شان روشن باشد به خوبی می فهمیم چه افرادی در شرایط 
قرمز )مبتلا(، زرد )غیرمبتلایان( و بنفش )دارای وضعیت درمان شده و تا حدی 
پادتن دارند( نشان داده می شود. این برای بسیاری از مراکز و تجمعات در ادارات 

و بخش های مختلف می تواند مفید باشد.  
وی ادامه داد:  به غیر از تستی که انجام می شود از تست آنتی بادی هم همزمان 
استفاده می کنند و در این جلسه دکتر ملک زاده اعلام کرد در این تست آنتی 
بادی افرادی که مثبت هستند قابل اعتماد است؛ یعنی قبلا این بیماری را 
داشتند و گذراندند و آنهایی که منفی هستند، محل بحث است. این شیوه هم به 
کمک شیوه های قبلی می آید و قرار است در برخی شهرها و کارگاه ها اینها تست 

شود و نتیجه آن را وزارت بهداشت اعلام می کند.
عبادات در ماه رمضان تا نیمه اردیبهشت فردی انجام می شود

رییس جمهوری درباره ماه مبارک رمضان گفت: یکی از شرایطی که برای ما 
سخت تر کرده و شاید برای همه مسلمانان چنین باشد، ماه مبارک رمضان است 
که پیش رو داریم. خیلی روی این فکر شده که چه باید بکنیم. مسجد چون 
جزو مکان هایی است که در آن تجمع می شود و همیشه برای ما جاذبه دارد و 
در ماه رمضان جاذبه اش بیشتر می شود و اماکن مقدس هم همینطور. ناچاریم 
به مردم بگوییم شرایط قبلی را همچنان تا نیمه اردیبهشت ادامه می دهیم نیمه 
اردیبهشت باز جلساتی برگزار می کنیم و شرایط کشور را در نظر می گیریم و اگر 

توانستیم تصمیمات جدیدی اتخاذ کنیم، اطلاع داده می شود.
وی از مردم خواست به خاطر این شرایط حتما راز و نیاز فردی خیلی عمیق تر و 
بهتر از گذشته داشته باشند، چون راز و نیاز جمعی نداریم. دل های مردم سوخته 

است و خدا دعای مردم را مستجاب می کند.
روحانی خاطرنشان کرد: از آنجا که در ماه رمضان مراسم تجمع و افطاری 
نداریم، همه به یاری مردم نیازمند بشتابند و مال و کالاها و اجناس مورد نیاز را به 
آنان هدیه دهند تا مشکلات اقشار آسیب پذیر کمتر شود. مردم کمک های خوبی 
در این ایام چه برای کسب و کار چه برای کمک به نیازمندان شروع کرده اند. 
بخش دولتی و خصوصی و مردم خیر بار سنگینی را بر دوش دارند و امیدواریم 

از این مشکلات عبور کنیم.
اشتغال نباید با مشکل مواجه شود 

رییس جمهوری با قدردانی از  دستگاه هایی که با رعایت پروتکل های بهداشتی 
در دو ماه گذشته سخت کوشانه به فعالیت خود ادامه داده اند گفت: ما در 
روزهای اخیر به افتتاح های بزرگ رسیدیم و در هفته گذشته چهار طرح بزرگ 

را بهره برداری کردیم که در هفته های آینده تا پایان ماه رمضان و بعد از آن نیز 
ادامه خواهد داشت.  

روحانی افزود: باید تلاش شود که اشتغال در کشور با مشکل مواجه نشود هر 
چه این طرح ها فعال باشد و ادامه پیدا کند مردم و کارگران و مدیران مشغول به کار 

هستد و اتفاقا ما باید طرح های جدیدی را داشته باشیم.  
وی گفت: بخش اقتصادی باید تسهیلاتی را در نظر بگیرد تا کارآفرین و سرمایه 
گذار در این شرایط نیز کار را شروع و ادامه دهد و دولت نیز امکاناتی را در اختیار 
آنها بگذارد شرایط را تسهیل کند تا شغل و کار ایجاد شود زیرا برخی از مردم بیکار 

شده و در شرایط سخت قرار گرفته اند 
عرضه سهام شستا در جامعه و بازار نشاط ایجاد کرد

روحانی با اشاره به عرضه سهام شستا در بازار بورس در هفته گذشته اظهار 
داشت: این کار بسیار بزرگی بود و نشاطی در این شرایط ایجاد کرد از همه 
دستگاه های دولتی و عمومی غیردولتی و نیروهای مسلح و همه سازمان هایی 
که می توانند، می خواهم شرکت های خود را به بازار بورس بیاورند و مردم را در 

سرمایه گذاری شریک کنند.
وی با بیان این که عرضه شستا دو میلیون نفر خریدار این سهام را خوشحال 
کرد، ادامه داد: در زندگی آنها تحول مختصری ایجاد شده است و بسیار مهم 

است که این کار را به همین صورت ادامه دهیم.  
مساجد، اماکن مقدس تا نیمه اردیبهشت بسته خواهد بود

رییس جمهوری با تاکید بر این که تداوم شرایط قبلی درباره مساجد و اماکن 
جلساتی  آینده  روزهای  در  گفت:  اردیبهشت ۹۹  نیمه  تا  مذهبی  و  مقدس 
می گذاریم و امیدواریم راهی ایجاد شود تا آن زمان تا مردم بتوانند  از این اماکن 
و استفاده کنند.  البته جلسه اول مبنای بر بسته بودن اماکن مذهبی تا پایان 
اردیبهشت بود اما آقای اعرافی که به نمایندگی از حوزه علمیه قم در این جلسه 
حضور دارند نظرشان این بود که بسته بودن اماکن مذهبی از پایان اردیبهشت 
به نیمه اردیبهشت تبدیل شود و اعضای ستاد هم قبول کردند تا بار دیگر تا  ۱۵ 

اردیبهشت این موضوع را مجدد بررسی و تصمیم گیری کنیم.
فعالیت بازارها و پاساژها از اول اردیبهشت آغاز می شود

روحانی درباره آغاز به کار مجدد رسته های شغلی با ریسک متوسط گفت: 
فعالیت گروهی از رسته های شغلی با ریسک کم  از هفته قبل در کشور و از روز 
گذشته در استان تهران آغاز شد.  گروهی از مشاغل که ریسک آنها متوسط است 
مانند مغازه دارانی که در جای مسقف مانند بازار یا پاساژ قرار دارند، ریسک آنها 
متوسط است که قرار شد فعالیت خود را با رعایت همه پروتکل های بهداشتی 
ابلاغی از اول اردیبهشت  آغاز کنند اما یک شغل پرریسک مانند رستوران ها و 
قهوه خانه ها که مردم در آن ها  اجتماع می کنند در بازارها یا پاساژها همچنان 

تعطیل است.
رستوران ها و قهوه خانه ها همچنان تعطیل هستند 

رییس جمهوری با تاکید بر این که مشاغل پرریسک همچنان تعطیل است، 
افزود: اگر رستورانی در جایی غذایی توزیع می کند می تواند غذای آماده به 
مشتری بدهد، اما به این صورت که مردم بخواهند در رستوران ها بروند و در کنار 
هم بنشینند و غذا بخورند و یا ورزشگاه ها و محل های اجتماع مانند کنفرانس ها 
و سمینارها و مجالس شادی و عزا و محافل عبادی که مردم اجتماع می کنند در 
گروه پرریسک ها قرار دارد و فعالیت آنها همچنان ممنوع است و تا اطلاع ثانوی 

بسته می مانند تا شرایط را مجدد بررسی کنیم.
روحانی گفت: تصمیمات ستاد مبارزه با کرونا به صورت پلکانی است و هر 
قدمی که برداشته می شود وزارت بهداشت، وزارت کشور و استانداران تاثیرات آن 
را بررسی می کنند و اگر ببینم جایی مشکلی ایجاد می کند تصمیم خود را تغییر 

می دهیم.  
پایان فعالیت کسبه در بازار و پاساژ ۶ بعد از ظهر است

وی با تاکید بر  لزوم رعایت همه اصول بهداشتی از سوی همه کسبه و مردم 
گفت: بازار در زمان غروب آفتاب به طور معمول کم تردد می شود، اما تصمیم 
بر این شد که کسب و کار  بازارها و پاساژها از ساعت ۱۸ ) ۶ بعداز ظهر( تعطیل 
شوند و فعالیت این مشاغل از صبح تا ۶ بعد از ظهر است تا اجتماعات در بازار 
وجود نداشته باشد. رییس جمهوری افزود: در این جلسه تصمیمات اقتصادی 
از قبل گرفته بودیم و اعلام کرده بودیم، هم برای وام یک میلیون تومانی قرض 
الحسنه و هم برای تسهیلات بانکی که در اختیار برخی مشاغل داده بودیم که 
مشکلی داشت که آن باید در این جلسه تصویب می شد. مشکل این بود که 
کسانی که وام می گیرند بانک مقرراتی دارد کسی که می خواهد وام بگیرد باید 
چک برگشتی و معوقات نداشته باشد. آن شرایط در این وام ها نباید مدنظر قرار 
بگیرد یعنی همه افراد یارانه بگیری که مایل هستند می توانند از این وام یک 

میلیونی استفاده کنند.
روحانی افزود: همه کسب و کارهایی که به آنها اعلام می شود و وام دریافت می 
کنند به خاطر این که در این شرایط دچار مشکل شدند به شرط این که کارگری 
را اخراج نکرده باشند و بپذیرند وامی که می گیرند شفاف اعلام می شود اگر 

پذیرفتند، وام بگیرند.
مرخصی زندانیان تا پایان اردیبهشت ادامه دارد 

رییس جمهوری ادامه داد: در زمینه زندانی ها که قبلا تصمیم گرفتیم که تا 
پایان فروردین در مرخصی باشند امروز تصمیم گرفتیم زندانیانی که آزادی آنها 
خطری ایجاد نکند تا پایان اردیبهشت با همان شرط قبلی ادامه یابد. البته قوه 
قضاییه تصمیمات خوبی گرفته و عمل می کند و بعضی از تصمیمات آنها فراتر 

حتی از تصمیمات ستاد ملی کرونا است.  
وی درباره بازگشایی آموزش و پرورش و دانشگاه ها هم گفت: در این خصوص 
تصمیم جدیدی گرفته نشده است جز این که دانشگاه ها در زمینه تحصیلات 
دکترا می توانند حضوری فعالیت آموزشی داشته باشند اما  بقیه موارد به همان 
صورت قبلی می ماند تا در آینده ببینیم شرایط چه خواهد شد. فعلا به همان 

صورت کلاس های مجازی و غیرحضوری ادامه پیدا می کند.  
رییس جمهوری گفت: امیدواریم این مصوبات به خوبی انجام شود و همه 
مردم گوش به فرمان همه اصول و دستورالعمل ها برای سلامت خود و عزیزانشان 
باشند و در ماه مبارک رمضان بیشتر دعا و ثنای ما خصوصی با خداوند است، 
صدا و سیما و فضای مجازی به مردم کمک کنند و فضای معنوی را به خانه مردم 

ببرند.

واکنش سپاه به روایت جعلی آمریکایی ها از ماجرای ۲۷ فروردین ؛

هرگونه خطای محاسباتی را قاطعانه
 پاسخ می دهیم

روابط عمومی نیروی دریایی سپاه در اطلاعیه ای با جعلی و هالیوودی خواندن روایت 
تروریست های امریکایی از ماجرای ۱۵ آوریل در خلیج فارس، تاکید کرد : مستندات 
خلاف ادعای امریکایی ها است و هرگونه خطای محاسباتی را قاطعانه پاسخ می دهیم. 

متن اطلاعیه نیروی دریایی سپاه به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

در هفته های اخیر شاهد تکرار رفتارهای غیر حرفه ای نیروی دریایی تروریست امریکا 
در خلیج فارس بوده ایم که امنیت و آرامش این منطقه را تهدید و با مخاطرات جدیدی 
مواجه ساخته است؛ از جمله این اقدامات سد راه کردن کشتی شهید سیاوشی در 
بازگشت از یک ماموریت در جنوب شرقی جزیره فارسی بود که در ساعت ۲۳ مورخ 
۱۸ فروردین ۹۹  پدید آمد که بر اساس اطلاعات جعبه سیاه شناور، کشتی جنگی 
تروریست های امریکایی با انجام رفتارهای پرخطر و بی توجهی به اخطار های اولیه با 
مشاهده هشدارهای نیروهای خودی ، سرانجام مجبور به کنار کشیدن خود از مسیر 

حرکت شناور نیروی دریایی سپاه شد.
 در ساعت ۶ صبح مورخ ۱۹ فروردین ۹۹ نیز در منطقه روبروی عسلویه و حدود ۳۰ 
مایلی سکوهای ایران،  مجدداً ناو تروریست های امریکایی با شماره بدنه CG 7۲  با 
حرکتی خطرناک راه شناور شهید سیاوشی که در حال گشت زنی در منطقه بود را 
بدون توجه به اخطارهای شناور خودی ، برای مدتی سد و سرانجام این شناور با اقدامی 

حرفه ای و هوشمندانه و کنار زدن ناو امریکایی موفق به ادامه مسیر خود شد.
بر این اساس نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی برای پیشگیری از ادامه 
رفتارهای غیرقانونی ،غیر حرفه ای،خطرناک و حتی ماجراجویانه تروریست های 
امریکایی و نیز تحکیم امنیت تردد شناورهای خودی و مقابله با قاچاق سوخت،  به 
افزایش ظرفیت  گشت های دریایی خود در آب های خلیج فارس مبادرت ورزید  و در 
این راستا در ۲7 فروردین ماه ۹۹ )۱۵ آوریل ۲۰۲۰ (پس از اعلام وضعیت تیراندازی 
در مناطق تمرینی که از گذشته با مختصات خاص روی نقشه مشخص شده است ؛ 
شناورهای خود را به صورت گروهی شامل ۱۱ فروند قایق به منطقه اعزام کرد که با 
ناوها و کشتی های جنگی امریکا مواجه شدند و به رغم اقدامات غیرحرفه ای و تحریک 
کننده تروریست های امریکایی و بی توجهی آنها به اخطارها و هشدارها،  با ایستادگی 
جانانه و شجاعت نیروهای خودی، آنها را مجبور به کنار کشیدن خود از مسیر حرکت 

شناورهای نیروی دریایی سپاه کردند.
این در حالی است که ناوگان پنجم دریایی امریکا در منطقه در بیانیه رسمی خود 
بر علاقمندی  که دلالت  است  نقل کرده  ماجرا  این  از  و هدفمند  نادرست  روایتی 

امریکایی ها به روایت هالیوودی از اتفاقات دارد.
به آمریکایی ها توصیه می کنیم مقررات بین المللی و پروتکل های دریانوردی را در 
خلیج فارس و دریای عمان تمکین و  از هرگونه ماجراجویی و روایت های جعلی و دروغ 
پرهیز کرده و اطمینان داشته باشند نیروی دریایی سپاه و نیروهای مسلح قدرتمند 
جمهوری اسلامی ایران ، رفتارهای پرخطر بیگانگان در منطقه را تهدید امنیت ملی و 
خط قرمز خود می دانند و هرگونه خطای محاسباتی آنان را قاطعانه پاسخ خواهند داد.
در پایان همانگونه که بارها گفته شده است تاکید می شود: حضور نامشروع رژیم 
تروریست امریکا مبداء و منشاء شرارت و ناامنی در منطقه بوده و تنها راه تحکیم امنیت 

پایدار در این منطقه راهبردی ،خروج امریکایی ها از غرب آسیا است.
 

عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های واگیر: 

داروی کرونا تا ۳ ماه آینده به بازار می آید
 عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های واگیر وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: داروی »رم دسیویر« )Remdesivir( که در گذشته برای درمان ابولا 
تولید شده بود، مراحل نهایی کارآزمایی بالینی را برای درمان کرونا طی می کند و 
احتمالا تا سه ماه آینده به عنوان داروی درمان کووید ۱۹ به بازار دنیا معرفی می شود. 

مینو محرز افزود: داروی »رم دسیویر« یک داروی ضد ویروس و تولید یک شرکت 
آمریکایی است و در زمان شیوع بیماری کووید ۱۹ در چین هم در درمان بیماران موثر 
بود. این دارو اکنون در اروپا و آمریکا تحت یک کارآزمایی وسیع برای درمان این بیماری 
است و نتیجه آن فوق العاده خوب بوده است. اکنون در مرحله سوم کارآزمایی بالینی 

برای درمان کووید ۱۹ است و فقط یک مرحله دیگر باقیمانده است.
وی افزود: نتیجه مراحل قبلی کارآزمایی بالینی این دارو با موفقیت طی شده است و 
احتمالا تا دو یا سه ماه آینده با گذراندن مرحله آخر کارآزمایی بالینی این دارو به عنوان 

داروی اختصاصی درمان کووید ۱۹ به بازار دنیا عرضه می شود.
محرز گفت: چین هم این دارو را در اختیار دارد و اگر تایید شود می توانیم این دارو را 
از چین تهیه کنیم. البته اکنون مقدار کمی از این دارو در کشور وجود دارد و در برخی 

مراکز درمانی ایران در بهبود بیماران کرونا موثر بوده است.
وی ادامه داد: سازمان بهداشت جهانی هم یک مطالعه بزرگ در چندین کشور 
اروپایی و آسیایی از جمله ایران درباره اثربخشی این دارو انجام می دهد. البته مطالعه 
وسیع آمریکا و اروپا در مورد این دارو یک مطالعه چند مرکزی و بزرگ است و نتیجه آن 
ارزشمند و قابل توجه خواهد بود. عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های واگیر 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: این دارو چند سال پیش برای درمان 
ابولا تولید شد و بعد کنار گذاشته شد اما بعد از شیوع کرونا آمریکا این دارو را به چین داد 

و مشخص شد که در درمان این بیماری موثر است.

رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور
 به ۵۱۱۸ نفر رسید

 رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
اعلام کرد: تاکنون ۸۲ هزار و ۲۱۱ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا 

شده و با فوت ۸7 نفر در ۲۴ ساعت گذشته، جان باختگان کرونا به ۵۱۱۸ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
و موارد فوت ناشی از این ویروس در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز ۳۱ فروردین 
۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی ۱۳۴۳ بیمار جدید مبتلا به کووید 
در کشور شناسایی شد و مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۸۲ هزار ۲۱۱ نفر 

رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۸7 بیمار کووید ۱۹ جان 
خود را از دست دادند و تا امروز ۵۱۱۸ نفر از بیماران، جان باخته و دیگر در بین 

ما نیستند.
جهانپور بیان کرد: تا امروز ۵7 هزار و ۲۳ نفر از بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند 
و ۳۴۵۶ نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت 
قرار دارند. سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: تاکنون ۳۴۱ هزار 

و ۶۶۲ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
وی اظهار کرد: اگرچه نزول تدریجی مبتلایان جدیدی در کشور مشاهده می شود، 
اما همه هشدارها به قوت خود باقی است. با فاصله گذاری هوشمند و بازگشت مشاغل 
ضروری، امکان دارد که ترددها افزایش پیدا کند و در نتیجه رعایت فاصله گذاری 

ضروری است و استفاده از ماسک های خانگی می تواند کمک کند.
 

ظریف خطاب به ترامپ:

در امور کشورها به ویژه ایران دخالت نکن 
آمادگی  درباره  آمریکا  جمهور  رئیس  اخیر  ادعای  به  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 

کشورش برای کمک به ایران واکنش نشان داد. 
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به اظهارات اخیر دونالد 
او در صفحه  به  ایران و خطاب  به مردم  آمریکا درباره کمک  ترامپ، رئیس جمهور 
توییترش نوشت: آقای ترامپ! ایران ظرف چند ماه آینده صادر کننده دستگاه تنفس 
مصنوعی  ) ونتیلاتور ( خواهد بود. تنها کاری که شما باید بکنید این است دخالت 
در امور  داخلی دیگر ملت ها بویژه ملت ما را متوقف کنید و باور کنید ما از  "هیچ" 

سیاستمدار آمریکایی مشورت نمی پذیریم."
اظهارات ظریف در پی این مطرح می شود که ترامپ در نشست خبری کاخ سفید به 
تازگی مدعی شد: به آن ها پیشنهاد کمک داده ام، اگر ونتیلاتور نیاز داشته باشند که 

دارند، من برای آن ها ونتیلاتور می فرستم. ما هزاران ونتیلاتور اضافی داریم.
ترامپ همچنین جان کری را  به نقض قانون لوگان و کمک به ایران متهم کرد و  گفت 
که ایران در حال حاضر منتظر است که شاید او در انتخابات ریاست جمهوری سال 

۲۰۲۰ آمریکا در رقابت شکست بخورد و دوباره بتوانند از آمریکا امتیاز بگیرند.

کرونا “ملّی ترین” 
بحران ایران 

 آقای رئیس جمهور روز سیزدهم فروردین ۹۹ در باره 
شیوه کنترل ویروس کرونا، سخنانی ایراد کردند. حاصل 
سخن ایشان این بود که ما برای مقابله با بحران کرونا، نه 

مدل چینی  و نه مدل کشورهای اروپایی را در پیش گرفته ایم،  بلکه در حال اجرای مدل 
خاص خود هستیم. این سخن رئیس جمهور را می توان پراهمیت تلقی کرد و آن را مبنایی 
برای گشایش بحثی ریشه ای در باره روش جاری و روش های ممکنِ برخورد با بحران کرونا 

قرار داد.
رفتار هر کشوری در مقابل یک بحران نسبتی با شرایط و به خصوص ساختارهای 
سیاسی و اجتماعی و فرهنگی آن کشور دارد. به عنوان مثال در موضوع کرونا اغلب 
به دو الگوی چینی و کشورهای توسعه یافته مانند کره و آلمان یا آمریکا اشاره می شود. 
وقتی بحرانی آغاز می شود، اسباب و عوامل بسیار مختلفی در نحوه مقابله با بحران 
دخیل است. مثلاً  چین دارای نظامی تک حزبی است و به صورتی کاملٌا  بسته و متمرکز 
اداره می شود. تصمیمی که در حزب اتخاذ شد، به عنوان فرمانی ضروری و گاه خشن و 
سرکوبگرانه اعمال می گردد. رسانه ها در این کشور آزاد نیستند و بخش بزرگی از واقعیت ها 
در بیرون از چین انعکاس نمی یابد. اخیراً ابعاد جدیدی از روشی که دولت این کشور برای 
کنترل ویروس کرونا به کار برده، به وسیله خبرنگاران و روشنفکران افشا شده که نشان 
می دهد که این الگو چقدر خشن و گاهی غیرانسانی بوده است. اما الگوی کشورهای 
دمکراتیک، بیش از همه با ملاحظه منافع بنگاه های اقتصادی و بخش خصوصی و 
حقوق شهروندان شکل گرفته است. به عنوان مثال توصیه می شود مقالات دو هفته اخیر 
مجله اکونومیست در باره معذورات آمریکا و کشورهای اروپاییِ درگیر کرونا و نقشی که 
ساختار و مقررات اقتصادی سیاسی به خصوص الگوهای نئولیبرال در تصمیمات داشته، 
دیده شود. با این وصف تصمیم در مورد اتخاد الگوی مقابله با بحران دل بخواهی و در 
اختیار یک فرد نیست بلکه نسبتی ضروری با ساختار قدرت در هر کشور دارد. به همین 
جهت این سخن که الگوی مقابله با بحران کرونا، باید متناسب با شرایط هر کشور باشد، 
حکمی اساساً درست است. لذا می توانیم بپرسیم که “الگوی ایرانیِ کنترل کرونا” چگونه 

الگویی است. این پرسش در نگاهی اولیه شاید به دو صورت پاسخ داده شود:
• الگوی ایرانی کنترل کرونا، مانند الگوهای دیگری که سراغ داریم با افت و خیز و آزمون 
و خطا و لنگ لنگان شکل خواهد گرفت و چیزی شبیه الگوی بانکداری اسلامی یا خودرو 

ملی ایرانی خواهد بود.
با  الگویی متناسب  ایرانی کنترل کرونا نمودِ حرکتی به جلو برای عرضه  • الگوی 

استعدادهای جامعه ایرانی و تقویت برخی از ضعف ها خواهد بود.
با توجه به اینکه اکنون در میانهٔ بحران به سر می بریم، بگذارید به پرسش طرح شده و 
دو گزینه پیش ِ رو بیشتر بیندیشیم. شاید بتوان نتیجه کوشش کنونی را به سوی گزینه 

دوم سوق داد.
بحران کرونا “ملّی ترین” بحران ایران در چند دهه اخیر است. شیوع کرونا مانند تمام 
جهان، شوکی بزرگ برای مردم ایران است و همه جوانب زندگی را در بوته آزمون قرار داده 
و آینده ایران را تهدید می کند. امروز مسئله اول همه ایرانیان گذر از بحران، با آسیب و 
خسارت کمتر است. پس این بحران زمینه های مناسبی برای وفاق، انسجام اجتماعی 
و تقویت جامعه ایرانی فراهم کرده است. شرایط قرنطینه و اضطرارهای ناشی از بحران، 
دولت و ملت را به هم نزدیکتر ساخته. تلفیق اضطرار و امید، شرایطی استثنایی برای 
برداشتن گام هایی مثبت فراهم کرده است. ایرانِ تحت تحریم و دچار بحران کرونا، 
می تواند به قصد عرضه الگوی ایرانی کنترل کرونا، گامی برای افزایش قدرت ملی و تقویت 
توان دولت و ملت بردارد. تکانهٔ بزرگ کرونا باعث شده که گوش مردم برای شنیدن سخن 
معقول و همدلانه بازتر باشد. در کشور سیاست زده ای مانند ایران، باید از هر رویدادی که 
به تمامی مردم مربوط می شود، به عنوان وسیله ای برای ترمیم افراط در سیاست زدگی 
استفاده کرد. در هنگامه ای که همه نیازمند یاریگری و شفقت و انصاف و گذشت هستند، 
می توان تمرین سخن گفتن صمیمانه با مردم کرد. می توان نشان داد که فراتر از زبان های 

رایج در میدان قدرت، زبان راستی و مهر هم وجود دارد.
بحران کرونا چه بخواهیم و چه نخواهیم باعث تغییرات بزرگ خواهد شد. اگر این 
تغییرات از سرِ آگاهی و با تدبیر و مشارکت دولت و ملت باشد، سریعتر رفع خواهد شد و 
آثار مثبتی برای آیندهٔ ایران خواهد داشت. اگر شرایط پیش رو را اینگونه ارزیابی می کنیم، 

برداشتن چنین گام هایی به عنوان تمهیداتی در این مسیر پیشنهاد می شود:
عرضه  برای  مختلف  حوزه های  در  نظران  صاحب  و  نخبگان  همه  از  درخواست   •
الگوهای مشارکت در کنترل بحران. این بحث را می توان به گفتگویی ملی برای مقابله 

همگانی با بحران تبدیل کرد.
• درخواست یاریگری گسترده از مردم با سازوکارهای مشخص به خصوص برای یاری 

دهک های پایین و گروه های آسیب دیده از بحران.
• دعوت از معتمدان مردم در اقشار و گروه های مختلف، برای یاری رسانی در زمینه های 

مختلف.
ه انجام اقداماتی سیاسی-اجتماعی برای افزایش هم گرایی و تقویت روحیه گذشت و 

مهرورزی.
• ترغیب ایرانیان خارج از کشور برای همیاری در اعتراض به تحریم غیرانسانی دولت 

آمریکا.

رنجش ما از رفتار دیگران
معمولا" رنجش ما از رفتار دیگران، به دلیل جنبه ی حل 

نشده ای در درون خود ماست. 
هنگامی که خصلتی را داریم که برایمان حل نشده 
است، رویدادهایی را به زندگی خود جلب می کنیم تا 

در تملک و در آغوش کشیدن آن وجه مطرود، ما را یاری کنند. خصلت هایی همچون 
حساسیت، تعصب، حسادت، غرور، احساس ناتوانی و بی ارزشی، ... به مثابه جنبه های 
حل نشده یا وجوه مطرودی هستند که به گوشه ای از نیمه تاریک وجودمان تبعید شده 
اند. تا زمانی که اینها را از تاریک ترین قسمت درونمان بیرون نکشیم و با آنها آشتی نکنیم، 

نمی توانیم عالی ترین تجلی از خود را بروز دهیم و بهترینمان را بازآفرینی کنیم.
برای این کار، دیگران مهمترین یاور ما هستند. مردم در واقع آنچه را در درون ماست، به 
ما منعکس می کنند. از این روست که رویدادها و شخصیت های خاصی بارها و بارها در 

زندگی ما پدیدار می شوند.
ما نقطه ضعف های خود را به دیگران نسبت می دهیم و مطالبی را به دیگران می 
گوییم که در واقع باید به خود بگوییم. این همان فرافکنی است. هنگامی که دیگران را 
پیشداوری می کنیم، در حقیقت خود را پیشداوری کرده ایم. یادمان باشد، آنچه بر زبان 
می آوریم و انجام می دهیم تصادفی نیست. زندگی را خود ما می آفرینیم و در آن هیچ 

تصادفی وجود ندارد.
پس باید به تمامی مطالبی که در زمان صحبت با دیگران، هنگام قضاوت و یا راهنمایی 
آنها می گوییم به دقت گوش دهیم. در واقع مخاطب اصلی، خود ما هستیم . جهان آیینه 

ی بزرگی است که پیوسته ویژگی های ما را به خودمان منعکس می کند.
برای کمک به آشتی با خود و پذیرش همه جنبه های مطرود، باید بدانیم که هر خصلتی 
بنا به دلایلی وجود دارد و تمامی خصائل، کامل هستند. گرچه به ظاهر و در دنیای نسبی 
ما، "خوب" یا "بد" تلقی می شوند. ولی مهم این است که در ترکیب آن "منِ عالی"، همه 

آنها نقش خود را به درستی بازی می کنند.
نهایتاً زمانی که یاد می گیریم که از ته دل و حقیقتاً با تمام وجود، آن نقطه ضعف و جنبه 

حل نشده خود را بپذیریم و در آغوش بکشیم، معجزه ای رخ می دهد:
شخصی که در نقش آینه شما بود و با رفتارش پیوسته شما را می رنجاند، یا از آن عمل 
دست می کشد و یا این که شما این توانایی را پیدا می کنید که دیگر او را در زندگی خود 

نخواهید.

نیازی به مراجعه افراد به دفاتر پستی نیست

ارسال سیم کارت رایگان به نشانی متقاضیان 
مدیرکل بازاریابی و توسعه کسب و کار شرکت پست گفت: سیم کارت های رایگان 
سرپرست خانوار از طریق پست بدون دریافت هیچ هزینه ای به نشانی متقاضیان ارسال 

می شود.
بابک افروز افزود: از روزشنبه  که اعلام شد دفاتر پیشخوان دولت به جهت دریافت سیم 
کارت با ازدحام مواجه شده است طی مذاکره با اپراتور های تلفن همراه آمادگی خود را 

برای ارسال این سیم کارت ها به نشانی متقاضیان اعلام کردیم.
وی ادامه داد: سرپرستان خانوار پس از اینکه در سایت اپراتور ها اطلاعات خود را ثبت 
کردند این سیم کارت ها از طریق اپراتور ها به پست ارسال می شود که ما پس از بسته بندی 
در کوتاه ترین مدت آن را به دست صاحبانش می رسانیم. مدیرکل بازاریابی و توسعه کسب 
و کار شرکت ملی پست ایران افزود: درخواست ما از متقاضیان این است که در زمان ثبت 
نشانی شان در سایت اپراتور ها حتما نشانی دقیق را به همراه شماره تلفن ثابت و همراه 

قید کنند تا توزیع کنندگان پستی در ارسال آن مشکلی نداشته باشند.

رییس جمهوری :
اماکنمتبرکهومساجدتانیمهاردیبهشتبستهخواهدبود

علی اصغر مصلح*

اخبار

ایمان هوده شناس*

مدیرعامل سابق سازمان انتقال خون با بیان 
اینکه انتقال خون در انتقال کرونا نقشی ندارد، 
گفت: در پاندمی ها، مصرف خون و فرآورده های 
آن به شدت افزایش می یابد، در حالیکه مراجعه 
اهداکنندگان خون به مراکز انتقال خون به شدت 
کاهش می یابد. بنابراین ضروری است کسانی 
که امکان و معیارهای اهدای خون را دارند، برای 

اهدای خون مراجعه کنند. 
دکتر علی اکبر پورفتح الله درباره احتمال ابتلا 
به کرونا از طریق اهدای خون، گفت: مطالعات 
انجام شده ثابت کرده است که انتقال و اهدای 
خون به هیچ عنوان در انتقال کرونا ویروس جدید 
نقشی ندارد. امروز شواهد متعددی در این زمینه 
ارائه شده است؛ به طوری که انجمن بین المللی 
خون  انتقال  آمریکایی  انجمن  و  خون  انتقال 
نشان داده اند که کرونا نمی تواند از طریق خون 
و فرآورده های خونی منتقل شود. درعین حال 

این  هم  ویروس  چرخه  پاتوفیزیولوژی  شواهد 
موضوع را اثبات کرده است.

وی با بیان اینکه بنابراین امکان انتقال ویروس 
فرآورده های  و  خون  طریق  از  جدید  کرونای 
خونی وجود ندارد، افزود: نکته مهم این است 
که در همه گیری ها و پاندمی هایی مانند آنفلوآنزا، 
کرونا و... مصرف خون و فرآورده های آن به شدت 
افزایش می یابد و به دلیل بحث قرنطینه و نگاهی 
که مردم دارند، مراجعه اهداکنندگان به شدت 
در  که  است  ضروری  بنابراین  می یابد.  کاهش 
معیارهای  و  امکان  که  مواقعی کسانی  چنین 
اهدای خون را دارا هستند، برای اهدای خون 

مراجعه کنند.
پروتکل های  طرفی  از  داد:  ادامه  پورفتح الله 
مرتبط با حفاظت از اهداکنندگان در برابر امکان 
ابتلا نیز تدوین شده است و در تمام مراکز انتقال 
خون دنیا و ایران اجرا می شود. بنابراین با توجه 

به پروتکل های تنظیم شده، ابتلای اهداکنندگان 
خون نیز امکان پذیر نیست.

رییس انجمن انتقال خون تاکید کرد: به هر 
مرتب  ضدعفونی  مانند  بهداشتی  موارد  حال 
مراکز انتقال خون، ضدعفونی تخت اهداکننده 
و فضای اطراف آن انجام شده و فاصله گذاری 
رعایت  باید  خون  اهدای  مراکز  در  اجتماعی 
شود. طبعا پرسنلی که با فرایند اهدای خون در 
تماس هستند، باید مرتبا مورد ارزیابی سلامت 
قرار گیرند. مجموعه این اقدامات سبب می شود 
که امکان انتقال بیماری در این مراکز به حداقل 
به سابقه  توجه  با  ایران  در  برسد. خوشبختانه 
انتقال خون، وجود پرسنل آگاه و فرهیخته در 
در  موجود  آموزشی  ظرفیت های  و  حوزه  این 
سازمان انتقال خون و همچنین شدت کنترل 
حوزه کنترل کیفی سازمان، این معیارها اجرا 

می شوند و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.

مدیرعامل سابق سازمان انتقال خون:

"کرونا" با اهدای خون منتقل نمی شود
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چگونه در محیط اداری از ابتلا به کرونا جلوگیری کنیم؟  خواص والک

فواید هیدراته نگه داشتن بدن در زمان 
قرنطینه خانگی 

از آنجایی که بیماری کووید-۱۹ همچنان به گسترش مرگبار خود در سراسر 
جهان ادامه می دهد، حفظ سلامت و فعالیت روزانه برای حصول اطمینان از این 

که خطر ابتلای ما به عفونت کاهش می یابد، اهمیت دارد.
در کنار یک رژیم غذایی سالم و ورزش منظم، آبرسانی منظم به بدن با مصرف آب 
و نوشیدنی های مفید دیگر، مانند چای های شیرین نشده، مورد دیگری است که 
برای حفظ سلامت بدن اهمیت دارد. حدود 7۵ درصد بدن انسان از آب تشکیل 
شده است. همچنین، افراد بسیاری به واسطه قرنطینه خانگی فعلی و فعالیت 
کمتر ممکن است توجه کمتری به هیدراته نگه داشتن بدن خود داشته باشند 
که با گذشت زمان می تواند به پوست دهیدراته، بیماری ها و مشکلات سلامت 

ناخواسته دیگر منجر شود.
تامین آب مورد نیاز بدن محافظت کامل در برابر ویروس را تضمین نمی کند اما 
برای سلامت کلی و بهزیستی انسان در بلند مدت اهمیت دارد. در ادامه با برخی 
فواید هیدراته نگه داشتن بدن در زمان قرنطینه ناشی از کروناویروس جدید بیشتر 

آشنا می شویم.
پرهیز از کم آبی بدن 

کم آبی بدن می تواند اثر منفی بر سلامت قلبی عروقی، عملکرد کلیه ها، تعادل 
الکترولیتی، و دیگر عملکردهای بدن داشته باشد. تامین آب مورد نیاز بدن راه 
حلی آشکار برای پرهیز از این شرایط است. برای هیدراته نگه داشتن بدن نه تنها 
باید مصرف مایعات مفید مانند آب و چای گیاهان دارویی را مد نظر قرار دهید، 
بلکه میزان مصرف برای حفظ تعادل در بدن نیز اهمیت دارد. اگرچه میزان آب 
مورد نیاز از فردی به فرد دیگر می تواند متفاوت باشد، مصرف حداقل هشت لیوان 
آب در روز برای بزرگسالان هدف خوبی است. کودکان به مصرف ۵ تا ۶ فنجان 

مایعات در روز و نوجوانان ممکن است به بیش از ۱۰ فنجان نیاز داشته باشند.
پرهیز از ابتلا به بیماری 

جدا از هیدراته نگه داشتن بدن، نوشیدن مایعات به میزان کافی می تواند به تقویت 
سیستم ایمنی بدن شما کمک کند. هیدراته نگه داشتن بدن حتی در زمان بیماری 
اهمیت فوق العاده ای دارد. اگر با مشکلات گوارشی مانند استفراغ، اسهال و حالت 
تهوع مواجه هستید، نوشیدن مایعات به میزان کافی در روز اهمیت بیشتری دارد. 

مشکلات گوارشی از جمله دلایل اصلی کم آبی بدن بین کودکان است.
حفظ سلامت پوست 

کم آبی بدن می تواند کشسانی پوست را کاهش دهد، از این رو، موجب خشکی 
و زبری آن شود. هیدراته نگه داشتن بدن می تواند به بهبود شرایط پوست کمک 

کند.
پیشگیری از یبوست 

تامین آب مورد نیاز بدن عاملی کلیدی برای پیشگیری از یبوست، به ویژه بین 
کودکان است. مصرف ناکافی مایعات در طول روز یکی از دلایل اصلی ابتلا به 
یبوست در کودکان است. اگرچه فیبر و انتخاب های غذایی می توانند احتمال 
ابتلا به یبوست را کاهش دهند، مصرف مایعات به میزان کافی در طول روز نیز 

اهمیت دارد.
خنک نگه داشتن بدن 

تامین آب مورد نیاز بدن می تواند به خنک نگه داشتن آن کمک کند زیرا به تنظیم 
دمای بدن کمک می کند. این شرایط به ویژه زمانی که ورزش می کنید، اهمیت 
دارد زیرا کم آبی بدن می تواند موجب احساس خستگی در میانه جلسه تمرینی 
شما شده و در نتیجه، تمرینات ورزشی خانگی خود را زودتر از آنچه برنامه ریزی 

کرده اید، متوقف کنید.

اگر می بینید زیاد شیرینی می خورید یا سراغ چربی های ناسالم می روید، 
ممکن است علت آن کمبود خواب باشد. این احتمال از یافته های مطالعه ای 

است که در نشریه ی انجمن قلب آمریکا منتشر شده است. 
محققان به بررسی ارتباط معیارهای کیفیت خواب و الگوهای تغذیه ای در 

تقریباً ۵۰۰ زن پرداختند.
چیزی که آن ها یافتند این بود که هر چه کیفیت خواب این افراد کمتر بود و هر 
چقدر کمتر می خوابیدند، بیشتر قند اضافی و چربی اشباع و کافئین مصرف 
می کردند. به گفته ی دانشمندان، این یافته ها بسیار مهم اند؛ زیرا خانم ها بیشتر 
مستعد چاقی و اختلالات خواب هستند که هر دو می توانند ناشی از مصرف زیاد 
مواد غذایی باشند. غذاهایی که قند زیاد دارند و چربی های ناسالم نیز منجر به 
عوارضی برای سلامتی می شوند از جمله دیابت نوع دوم، بیماری قلبی و چاقی.
در جامعه ی مدرن ما، بیشتر افراد ساعت های طولانی کار می کنند و شام را 
دیروقت می خورند و اهمیت خواب خوب و کافی اغلب دست کم گرفته می شود 

و به طور کلی سبک زندگی خیلی از افراد چندان سالم نیست.
مطالعه ی جدیدی که انجام شده به نقش پُررنگ و بسیار مهم خواب باکیفیت 
در کنترل وزن و پتانسیل آن در پیشگیری از بیماری های قلبی در زنان پرداخته 

است.
یکی از دلایل اینکه کیفیت بد خواب می تواند منجر به پُرخوری شود این است 
که کمبود خواب باعث افزایش هورمون گرسنگی یا اشتها شده و سیگنال های 

فرستنده ی پیام سیری را سرکوب می کند
خواب کمتر به معنی مصرف بیشتر غذای ناسالم است

تقریباً ۵۰۰ زن بین سنین ۲۰ تا 7۶ سال از نظر الگوهای خواب و کیفیت و مقدار 
غذاهایی که می خوردند مورد بررسی قرار گرفتند. این افراد با پرسشنامه هایی 
اعلام کردند که چطور و چه اندازه می خوابند و وضعیت تغذیه شان چگونه است.
بیش از یک سوم این خانم ها معمولًا خواب بی کیفیت داشتند یا تا حدودی 
دچار مشکل بی خوابی بودند. تقریباً ۳۰ درصد آن ها هر شب کمتر از 7 ساعت 
ساعت  از 7  کمتر  اینکه  بر  علاوه  درصدشان  به ۲۵  نزدیک  و  می خوابیدند 
می خوابیدند، با مشکل بی خوابی نیز درگیر بودند. میانگین میزان خواب شبانه 

در میان این افراد، کمتر از 7 ساعت بوده است.
به طور کلی زنانی که خوب نمی خوابیدند یا به اندازه کافی نمی خوابیدند، به 
طور متوسط ۵۰۰ تا ۸۰۰ کالری بیشتر مصرف می کردند. آن ها بیشتر از حد 
مجاز کالری دریافت می کردند و مصرف چربی اشباع شان بالا بود و ضمناً بیشتر 
قند افزوده و کافئین مصرف می کردند و از آن سو، کمتر غلات کامل و فیبر در 
رژیم غذایی شان وجود داشت. زنان جوان تری که کیفیت خوابشان خوب نبود 

نیز کمتر لبنیات مصرف می کردند.
ارتباط میان کیفیت پایین خواب و تغذیه ی ناسالم

یکی از دلایل اینکه کیفیت بد خواب می تواند منجر به پُرخوری شود این است 
که کمبود خواب باعث افزایش هورمون گرسنگی یا اشتها شده و سیگنال های 

فرستنده ی پیام سیری را سرکوب می کند. قبلًا نشان داده شده بود وقتی که 
ما کمبود خواب داریم یا کیفیت خوابمان خوب نیست، هورمون ها می توانند 
گرسنگی را تحریک کنند. در واقع کیفیت پایین خواب باعث به هم خوردن 

تعادل میان هورمون های گرسنگی و سیری می شود.
هیپوکامپوس  بگذارد.  اثر  مغز  هیپوکامپوس  بر  می تواند  بی خوابی  میزان 
ناحیه ای از مغز است که مصرف غذا را کنترل می کند. اگر مصرف غذاهای 
شیرین و چرب منجر به فعالیت غیرعادی هیپوکامپوس شود، مقاومت در برابر 
هوس شیرینی و غذاهای ناسالم سخت تر خواهد شد. ما وقتی خسته هستیم 
احتمال اینکه تصمیم های منطقی در ارتباط با هیجانات خود بگیریم کمتر است 

و بیشتر ممکن است انتخاب های ناسالم بکنیم.
خواب  اختلالات  و  چاقی  مستعد  بیشتر  خانم ها  می گویند  دانشمندان 
هستند که به فاکتورهای گوناگونی می توان آن ها را ربط داد، از جمله تغییرات 
هورمونی پیش و پس از بارداری. مراحل زندگی یک زن مانند بارداری، یائسگی و 
مسئولیت ها در قبال خانواده و بچه ها همگی می توانند استرس زیادی به او وارد 
کنند و باعث شوند به پُرخوری های عصبی روی بیاورد و دچار اختلالات خواب 
شود. یک توجیه ممکن دیگر برای ارتباط کیفیت خواب با عادت های ناسالم 
غذایی این است که خوردن مقدار زیادی غذا می تواند ناراحتی گوارشی ایجاد 

کرده و به خواب رفتن و در خواب ماندن را با مشکل روبرو کند.
چگونه بهتر بخوابید؟

برای اینکه الگوهای خوابتان را درست کنید، خیلی خوب است که اول ارتباط 
بین خواب و تغذیه را درک کنید و بدانید کمبود خواب چگونه می تواند باعث 
شود بیشتر از حد نیازتان غذا بخورید. ضمناً لازم است بررسی کنید چرا دچار 
مشکلات خواب هستید. می توانید این مسئله را با پزشک مطرح کنید و در 
صورت نیاز از رفتاردرمانی شناختی برای درمان ریشه ی مشکلات خواب خود 

کمک بگیرید و بی خوابی تان را رفع کنید.
نکته ی مهم دیگر، پایبند بودن به بهداشت خواب است که شامل تاریک و 
خنک بودن اتاق خواب و عدم وجود نورهای اضافی در آن می شود، مانند نور 
آبی ناشی از کامپیوتر. همچنین می توانید یک روتین آرامش بخش قبل از خواب 
برای خود در نظر بگیرید که می تواند شامل مدیتیشن، حمام گرم و کنار گذاشتن 

ابزارهای الکترونیکی از دو ساعت پیش از خواب بشود.
یک رژیم غذایی سالم تر می تواند کیفیت خوابتان را بهبود بدهد. از آنجایی 
که زنانی که دچار مشکل بی خوابی هستند در معرض مصرف مقدار زیاد غذا 
هستند، یکی از راه های پیشگیری از دریافت کالری اضافی این است که غذاهای 
اینکه حجم بیشتری غذا می خورند،  تا در عین  انتخاب کنند  را  سبُک تری 
دریافت کالری شان از حد نیاز فراتر نرود و احساس سیری کنند. غذاهایی که 
کالری کمتری دارند؛ اما به دلیل داشتن فیبر یا میزان ریزمغذی شان سیرکننده 
هستند؛ مانند: میوه و سبزیجات، غلات کامل و حبوبات، گوشت بدون چربی 

و ماهی.
»خواب« اصلًا مقوله ای تجملاتی نیست و نیاز حیاتی بشر و بخشی از یک 
سبک زندگی سالم است. اگر تا امروز اهمیتی به کیفیت خواب خود نمی دادید 
بهتر است اکنون آن را در لیست اولویت های خود بگذارید و هیچ شبی خود را از 

یک خواب خوب و کافی محروم نکنید.

 کم خوابی پرخوری می آورد

خوببخوابیدتاکمترشیرینیبخورید!

سلامت 
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شب های رمضان بعد از نوروز پربیننده ترین باکس تلویزیون است و حتی گاهی این 
باکس طلایی بیشتر از نوروز نیز به چشم می آید. امسال هم که ماه رمضان با روزهای 
قرنطینه و در خانه ماندن های اجباری توأمان شده است لزوم تمهیدات لازم برای 

تماشایی شدن آنتن تلویزیون بیشتر حس می شود.
با همین دیدگاه چهار سریال رمضانی تلویزیون که قرار است از روز شنبه هفته آینده 
و با شروع ماه رمضان روی آنتن بروند مخاطب بیشتری را با خود همراه می کنند و یا 

حداقل انتظار مخاطب از این سریال ها بیشتر است.
از یکی دو شب گذشته نیز پخش تیزرهای این سریال های نوروزی آغاز شده است و 
همزمان مخاطبان با تماشای این تیزرها تخمین می زنند که کدام یک از سریال ها موفق 

تر خواهند بود و یا خود را برای تماشای کدام سریال بیشتر موظف کنند.
سریال های رمضان ۹۹ در یک نگاه

علی  ساخته  مهندس ۳«  »بچه  سامان،  جلیل  ساخته  »زیرخاکی«  سریال های 
»پدر پسری« ساخته محمدرضا  و  غفاری، »#سرباز« ساخته هادی مقدم دوست 
حاجی غلامی چهار مجموعه ویژه ماه رمضان ۹۹ هستند که در شبکه های سیما 

پخش می شوند.
سریال »زیرخاکی« به تهیه کنندگی رضا نصیری نیا روی آنتن شبکه یک می رود 
و طبق کنداکتور سریال های این شبکه هر شب ساعت ۲۲ روی آنتن خواهد رفت. 
این سریال که فضایی در دهه ۵۰ و تاریخ معاصر دارد ترکیبی از بازیگران مختلف را 
جمع کرده است که از مهمترین آنها می توان به پژمان جمشیدی، ژاله صامتی، هادی 

حجازی فر، نادر فلاح، امید روحانی، گوهر خیراندیش اشاره کرد.
فصل سوم سریال »بچه مهندس« نیز به تهیه کنندگی سعید سعدی روی آنتن شبکه 
دو می رود که در فصل سوم آن بازیگران جدیدی به ایفای نقش می پردازند. از مهمترین 
این بازیگران می توان به کامران تفتی، ثریا قاسمی، فرهاد قائمیان، روزبه حصاری، 

فرناز رهنما و سیدمهرداد ضیایی اشاره کرد.
شبکه سوم سیما نیز که بعد از مدتی رایزنی سریال آن مشخص شد قرار است 
»#سرباز« به تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی را روی آنتن ببرد که از بازیگران اصلی آن 
می توان به آرش مجیدی، الیکا عبدالرزاقی، رؤیا تیموریان، اسماعیل محرابی، کوروش 

تهامی و پدرام شریفی اشاره کرد.
همچنین امسال شبکه پنج نیز سریالی با نام »پدر پسری« دارد که از فضایی طنز 
برخوردار است، رضا جودی تهیه کننده این سریال است و نقش اول آن را محمدجواد 
جعفرپور دارد که نقش پسر فرهاد اصلانی یا هوشنگ شرافت سریال »هیولا« را بازی 

کرد.
با مرور کلی این آثار، به معرفی ۱۰ چهره امسال سریال های رمضانی می پردازیم که 
حضورشان می تواند ارزش افزوده ای برای از هر یک سریال ها باشد و یا شانس بیشتری 

برای دیده شدن در باکس طلایی رمضان دارند.
جلیل سامان؛ کارگردان ریسک پذیر اما آرام

طی چند دهه پس از انقلاب این جلیل سامان بود که توانست با سریالی از جنس 
یک عاشقانه سیاسی، تلخی و حجمی تکان دهنده از روابط اعضای سازمان مجاهدین 

و منافقین را در دهه ۵۰ به تلویزیون بیاورد و به تصویر بکشد.
سریال »ارمغان تاریکی« که دهه فجر سال ۸۹ از شبکه سه سیما پخش شد و تقریباً 
برای اولین بار با فضایی سمپات و ملودرامی پرکشش مخاطب را به قصه هایی درباره 

ارتباطات پیچیده و مخوف سازمان مجاهدین علاقمند کرد از این دست است.
حالا اگرچه حدود یک دهه از این سریال می گذرد اما همانقدر که ملودی و تم قطعه 
عاشقانه محمد اصفهانی با این مطلع »چه در دل من، چه در سر تو، من از تو رسیدم به 
باور تو« در این سریال بر دل ها نشست قصه عاشقانه »ارمغان تاریکی« نیز در خاطرها 

ثبت شده است.
»زیرخاکی« اما جدیدترین و قطعاً متفاوت ترین تجربه این کارگردان بلندپرواز اما 

همواره آرام و بی حاشیه است.
این شب ها تیزر این سریال از شبکه یک پخش می شود و با نگاهی کلی می توان 
حس کرد سریال از نوعی طنازی یا فضای مفرح برخوردار است و سامان در وهله اول 
در این سریال سبک کاری خود را بر هم زده است. او برای این سریال ترکیب شناخته 
شده ای از بازیگران را نیز انتخاب کرده است که یک برگ برنده مجموعه او خواهد بود.

پژمان جمشیدی؛ چهار گریم سنگین برای یک سریال
پژمان جمشیدی حالا دیگر آنقدر کارنامه بازیگری اش پررنگ شده است که شاید 
حتی کمتر کسی بتواند به پیشینه فوتبالی او اشاره کند و او را فوتبالیست بنامد. او 
اگرچه از ابتدای دهه ۹۰ به عرصه هنر ورود کرد اما حجم حضورش و حتی میزان 
پذیرش او توسط مخاطب خیلی زود باعث شد علی رغم همه نقدهایی که به او وارد 

می شد بتواند به کارهای بیشتر ادامه داده و خود را در عرصه بازیگری تثبیت کند.
پژمان جمشیدی در سال های اخیر در کمدی های بفروشی در سینما هم حضور 
یافته است، حتی می توان او را به یک بازیگر کمدی فیلم های سینمایی نسبت داد که 
با کارگردانان مختلفی از مانی حقیقی و برزو نیک نژاد گرفته تا مسعود اطیابی، کمال 
تبریزی، سروش صحت و پیمان قاسم خانی همکاری داشته است. »خوب، بد، جلف« 

یک و دو و »جهان با من برقص« نیز از جمله آثار خوب وی در سال های اخیر است.
با این حال هنوز هم می توان او را بازیگری برآمده از تلویزیون دانست که با سریال 
»پژمان« دیده شد و مورد اقبال قرار گرفت و بعد از آن به سینما و حتی تئاتر ورود کرد. 
ورودش در تئاتر هم اگرچه با نقدهای تندی همراه بود اما شاید تلاش به کار بیشتر 
و سرد نشدن از نقدها، باعث شد حضور فعالانه ای در این مدیوم داشته باشد و طی 
سال های ۹۲ تا ۹۸ یعنی حدود ۶ سال اخیر برای بیشتر از ۱۵ تئاتر روی صحنه برود.

جمشیدی طی سال های اخیر کمتر حضوری در تلویزیون داشته است، او سه 
سال پیش در نقش کوتاهی در »نفس« آخرین ساخته سامان بازی کرد و پررنگ ترین 
حضورش به سریال نوروزی »دیوار به دیوار« در نوروز ۲ سال پیش برمی گردد و حالا 
دوباره با سریال »زیرخاکی« به تلویزیون باز گشته است که بعد از تجربه های متعدد 
سینمایی و تئاتری می تواند فضای مفرح و طنازانه ای را در شب های رمضان برای 
مخاطب رقم بزند و به گفته خودش از جمله جذابیت های این سریال برای او چهار 

گریم سنگینی است که در طول کار داشته است.
ژاله صامتی؛ بازگشت دوباره به تلویزیون

ممکن است شما هم از آن دسته مخاطبانی باشید که نام ژاله صامتی را با »گلابتون« 
به یادآورید؛ مجموعه ای که سال 7۵ از تلویزیون پخش شد و صامتی با بازی خاص 
خود در کنار حسین پناهی به ایفای نقش پرداخت. او پیش از آن و بیشتر از تلویزیون 
در صحنه و تئاتر به ایفای نقش پرداخته است اما در قاب جادویی هم با سریال های 
خاطره انگیزی چون »آژانس دوستی«، »فردا دیر است« و »کارگاه شمسی و دستیارش 

مادام« حضور داشته است.
صامتی طی این سال ها چهره دیگری از توانمندی های خود را هم نشان داده است 
و دو سال پیش توانست برای حضورش در فیلم جدی »در خونگاه« نامزد دریافت 

سیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش اول زن شود.
سریال  در  را  جمشیدی  پژمان  همسر  نقش  است  قرار  که  بازیگر  این  دید  باید 

»زیرخاکی« ایفا کند تا چه حد در تجربه جدید خود موفق خواهد بود.
هادی حجازی فر؛ حضور پررنگ در سریال های طنز

پدر  این  نوروز  در  که  در سریال »دوپینگ«  نقش »حسن«  از علاقمندان  خیلی 
مغازه دار آذری و دعواها و شوخی هایش با مادر و فرزندش را در سریال دنبال کردند 
حالا می توانند ادامه حضور او در تلویزیون را با »زیرخاکی« با نقشی اتوکشیده و مقتدر 
ببینند که قطعاً ترکیب او و پژمان جمشیدی در این سریال می تواند موقعیت های 
جذابی را رقم بزند. حجازی فر سال ها به عنوان کارگردان تئاتر فعالیت کرده است اما در 
چند سال اخیر بیشتر در مقام بازیگر سینما دیده شد. نقش هایی که مثل »حاج احمد 
متوسلیان« در »ایستاده در غبار«، جان تازه ای به شخصیت ها بخشید یا مثل فیلم های 

»ماجرای نیمروز« یا »به وقت شام« خود را در مقام کاراکترهایی مبارز تثبیت کرد.
این دومین سریال تلویزیونی است که حجازی فر در آن نقش پررنگی دارد و بعد از 
موفقیتی که طی چند سال اخیر در سینما کسب کرده است در آن به ایفای نقش 
می پردازد. او به نوعی از جمله بازیگران مطرح سینمای این روزها محسوب می شود 
که قرار است در تلویزیون حضور یابد. حجازی فر البته پیش از این در نقش کوتاهی در 
مقام یک مأمور امنیتی در سریال »نفس« به ایفای نقش پرداخت و این دومین همکاری 
او با جلیل سامان محسوب می شود. این همکاری در »زیرخاکی« به دلیل داستان و 
حتی با نگاهی به تصاویر وی در سریال می تواند ابعاد ناشناخته تر و موقعیت های 
شگفت انگیزتری داشته باشد به ویژه که حجازی فر در این سریال قرار است در دو نقش 

ظاهر شود.
علی غفاری؛ موفق در معرفی بازیگران کودک به سینما

علی غفاری کارگردان »بچه مهندس« از این منظر در ترکیب چهره های سریال های 
رمضانی سریال ها قرار گرفت که توانست این سریال را به فصل سوم برساند. به ویژه که 
این روزها ساخت فصل چندم سریال ها و برند شدن مجموعه ها جز با بازیگران چهره یا 
چهره هایی که برند شده اند یا مجموعه های پراتفاق و ماجراجو که مخاطبانش را در هر 

فصل بتواند پای قصه هایش بنشاند ممکن نیست.

سریال هایی چون »پایتخت«، »نون.خ«، »ستایش« و برخی از مجموعه هایی که به 
فصل های بعدی رسیده اند شاهد مثالی برای این گزاره هستند. در حالی که یکی از 

ویژگی های سریال »بچه مهندس« در هر فصل تغییر عمده بازیگران بوده است.
علی غفاری طی سال های گذشته کارگردانی چندین تله فیلم و حتی سینمایی را 
بر عهده داشته است اما مهمترین فیلم کارنامه او به »استرداد« برمی گردد که اثری در 
حوزه تاریخ معاصر و درگیری ایران در جنگ جهانی دوم است و به دلیل بودجه کلانی 
که برای دستمزد یکی از بازیگران صرف شد هنوز جزو آثار فاخری نام برده می شود که 

هزینه بر و حاشیه ساز بوده اند.
غفاری فصل اول »بچه مهندس« را سال ۹۶ کلید زد که در رمضان سال ۹7 روی 
آنتن شبکه دو سیما رفت. این مجموعه داستان یک پرورشگاه را به تصویر کشید و برگ 
برنده این سریال در فصل اول حضور کودکانی بود که به قصه و فضای این سریال رنگ 
و جانی تازه بخشیدند. دو تن از کودکان هنرمندی که نقش اصلی این سریال را بر 
عهده داشتند هر دو بواسطه حضور موفق شأن در این مجموعه در فیلم »قصر شیرین« 
رضا میرکریمی به ایفای نقش پرداختند و خوش درخشیدند و حتی توانستند نامزد 

دریافت سیمرغ شوند.
فصل دوم سریال با نوجوانی شخصیت اصلی و حالا فصل سوم این سریال با جوانی 
جواد که روزبه حصاری آن را بازی می کند در رمضان پخش می شود و باید دید می تواند 

همچون فصل اول موفق باشد یا خیر.
ثریا قاسمی؛ بازیگر پیشکسوت سریال های رمضانی

ثریا قاسمی آذرماه امسال وارد هشتادمین سال زندگی خود خواهد شد و بازیگر 
پیشکسوت و با سابقه چهره های رمضانی امسال محسوب خواهد شد. کارنامه ثریا 
قاسمی در سینما و تلویزیون و طی چند دهه کار فراتر از شمردن و یادآوری نقش های 
از  نسل  چند  خاطره  در  که  متعددی  نقش های  است؛  بازیگر  بانوی  این  ماندگار 

مادربزرگ و پدربزرگ تا پدر و مادر و فرزندانشان باقی مانده است.
از آخرین حضور ثریا قاسمی در تلویزیون حدود دو سال می گذرد. او نوروز ۹7 با بازی 
در »هیئت مدیره« به کارگردانی مازیار میری در این سریال به ایفای نقش پرداخت و 

حالا رمضان ۹۹ قرار است در فصل جدید سریال »بچه مهندس« دوباره دیده شود.
هادی مقدم دوست؛ ساخت عاشقانه ای حماسی

مقدم دوست در نگارش چندین فیلم سینمایی و سریال تلویزیونی نقش داشته 
است. با این حال »سرباز« اولین سریالی است که او در مقام کارگردانی آن برآمده است. 
در تعریف »سرباز« گفته شده است که ماجراهایی عاشقانه و حماسی دارد. ماجراهایی 
که طی قصه ای به روز تعریف شده و بخشی از آن در پادگان و با حضور سربازان روایت 

می شود.
او در این ترکیب از بازیگران متعددی هم استفاده کرده است که در نقش های فرعی تر 
شاهد حضور امید مهدی نژاد شاعر یا جواد خواجوی که بیشتر با دوبله هایش در فضای 

مجازی معروف است و یا نیما شعبان نژاد در سمت بازیگر هستیم.
خود مقدم دوست نیز کارگردانی چند اثر سینمایی را به صورت مستقل و به شکل 
اپیزودیک بر عهده داشته است که از جمله آنها می توان به »سر به مهر« با بازی لیلا 
حاتمی اشاره کرد که دغدغه هایی از جمله مصائب یک دختر امروزی برای به جا آوردن 

نماز داشت.
هرچند هنوز مشخص نیست مقدم دوست و نعمت الله در نگارش »#سرباز« چه 
دغدغه و مسائلی را طرح کرده اند اما این سریال قصه های کاملًا به روزی دارد و حتی 
سال گذشته بخش هایی از این فیلمنامه با توجه به حوادث پیش آمده در کشور دچار 
تغییر شد. این سریال قرار بود در بخش هایی به زلزله زدگان بپردازد اما در اردیبهشت 
ماه سال ۹۸ با توجه به سیل خوزستان این بخش از فیلمنامه از کمک به زلزله زدگان 

به سیل زدگان تغییر کرد.
حمید نعمت الله؛ همکاری دوباره یک زوج هنری در تلویزیون

همانطور که گفته شد تجربه های مشترک نعمت الله و مقدم دوست معمولًا به اتفاقاتی 
منجر شده است که باعث می شود حضور این دو نفر در یک پروژه را به تنهایی تضمین 
کند. »سرباز« تجربه دوم این زوج هنری در ساخت یک سریال است، تجربه ای که 
درست برعکس »وضعیت سفید« که نعمت الله کارگردانی را بر عهده داشت و مقدم 

دوست نویسنده بود این بار جای این دو نفر را عوض کرده است.
یکی از دلایل ارجاع به کارنامه این دو در »وضعیت سفید«، حس نوستالژیک و 
دغدغه هایی است که این سریال توانست به زبانی دلنشین و دلچسب از دهه شصت 
روایت کند تا به دور از سیاه نمایی، همه تلخی ها و مصائب زمان جنگ را از تعطیلی 
کلاس های درسی تا پناه گرفتن در زیرزمین ها تا سبک زندگی سخت در نبود امکانات 

و سر کردن در صف های نفت را با روایتی شیرین به تصویر کشد.
حالا این دومین تجربه سریالی نعمت الله و مقدم دوست است که باید دید می تواند 

یک بار دیگر خاطره را تکرار کند یا خیر.
نعمت الله نیز در این سال ها تجربه های مختلفی را در عرصه نویسندگی و کارگردانی 
از سر گذرانده است. او شروع کارش را با دستیاری مسعود کیمیایی در فیلم هایی چون 
»ضیافت« و »مرسدس« رقم زد و با ساخت »بوتیک« و »بی پولی« حضور خود را در 

سینما به تثبیت رساند.
نعمت الله اگرچه »بی پولی« را در فضایی طنازانه در بیان مصائب فقر و بی پول 
شدن های یک باره ساخت اما در سال های اخیر فیلم هایی جدی و تقریباً تلخی چون 

»شعله ور« و »رگ خواب« را از خود به جای گذاشته است.
آرش مجیدی؛ تازه سرباز تلویزیون و شانسی دوباره

سریال »سرباز« علی رغم بهره گرفتن از بازیگران متعدد اما ترجیح داده است که 
بیشتر از ظرفیت چهره های تلویزیونی استفاده کند. آرش مجیدی که نقش اول این 
سریال را برعهده دارد سربازی به نام یحیی است که الیکا عبدالرزاقی همسر او را بازی 

می کند.
مجیدی اگرچه در دوره ای در فیلم های مطرحی چون »شوکران« به ایفای نقش 
پرداخت با این حال بیشترین بستر حضور او در مدیوم بازیگری از طریق تلویزیون بود. 
او در این بستر در مجموعه های موفقی چون »رستگاران« و »زیر هشت« ظاهر شد و در 

سریال »ارمغان تاریکی« ساخته جلیل سامان بیشتر مورد توجه قرار گرفت.
با این حال مجیدی طی این سال ها دستاورد چندانی برای ارائه کسب نکرده است 
و فعالیت کمرنگی هم در سینما و تلویزیون داشته است. شاید ایفای نقش هایی تقریباً 

مشابه باعث شد تا نتواند کارایی و وجوه مختلفی از خود را به بروز و ظهور برساند.
حالا حضور او به عنوان نقش اول سریال رمضانی که مؤلفان و سازندگانش نعمت الله 
رفت می تواند فرصت  آنتن خواهد  روی  در ۵۰ قسمت  و  مقدم دوست هستند  و 
دوباره ای برای نمایش توانمندی های این بازیگر باشد تا تجربه ای موفق را رقم بزند و 

باید دید مجیدی تا چه حد می تواند از این فرصت استفاده کند.
محمدجواد جعفرپور؛ از همکاری با میرکریمی و مهرجویی

 تا »هیولا« و تلویزیون
محمدجواد جعفرپور نقش محوری سریال »پدرپسری« را ایفا می کند. نقش پسر 
جوان دانشجویی که درگیر ارائه پایان نامه است و به خاطر آن با معضلاتی در خانواده 
هم رو به رو می شود. این بازیگر جوان را عزت الله مهرآوران، افشین سنگ چاپ و مهران 

رجبی همراهی می کنند و این اولین نقش اصلی او در یک سریال تلویزیونی است.
جعفرپور را خیلی ها با نقش »حامد« سریال »هیولا« می شناسند؛ نقش پسر جوان 
هوشنگ شرافت که برعکس خواهر کوچکش مبادی آداب و اهل شرافت و حتی 
احساسات کودکانه بود. او البته اگرچه با این سریال شناخته می شود اما خیلی پیش 
از این ها و زمانی که هنوز کودک با افرادی چون رضا میرکریمی به سینما ورود کرده 
است و در فیلم هایی چون »به همین سادگی«، »نارنجی پوش« ساخته مهرجویی و 

»شکارچی شنبه« ساخته شیخ طادی به ایفای نقش پرداخت.
باید دید حضور این بازیگر جوان در نقش اول این سریال و در ترکیب فعلی بازیگران 
چقدر به دیده شدن سریال کمک می کند. به ویژه اینکه »پدر پسری« اولین سریال 
تلویزیونی حاجی غلامی در مقام کارگردان است که داستان آن هم به صورت اقتباسی 

به نگارش درآمده است.

استاندار قم اعلام کرد:

ممنوعیت برگزاری هرگونه مراسم
 تا نیمه اردیبهشت

استاندار قم گفت: بر اساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا هیچ مراسم و افطاری در 
اماکن مقدس و مساجد قم تا نیمه اردیبهشت ماه برگزار نمی شود.

بهرام سرمست ظهر شنبه پس از جلسه ای که با هیئت دولت و رئیس جمهور از 
طریق ویدئو کنفرانس برگزار کرد در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به برخی مصوبات 
این جلسه، گفت: حفظ شرایط قرنطینه خانگی و تعطیلی مشاغل پر ریسک همچنان 
ادامه دارد. وی با اشاره به تداوم تعطیلی مدارس، دانشگاه ها و مراکز حوزوی و آموزشی 
تا اطلاع ثانوی، افزود: مراکز علمی دانشگاهی مجازند صرفاً در مقطع دکترا به صورت 
حضوری فعالیت نمایند. استاندار قم تصریح کرد: به مناسبت ماه مبارک رمضان مراسم 
تجمع و افطاری در اماکن مقدس و مساجد تا نیمه اردیبهشت ماه نخواهیم داشت. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به بازگشایی برخی صنوف و آغاز به کار مجدد 
کسبه کم ریسک اشاره کرد و افزود: پاساژها و صنوف واقع در اماکن مسقف و بازارها 
مشروط به رعایت پروتکل های بهداشتی و صرفاً تا ساعت ۱۸ مجاز به فعالیت خواهند 
بود و دستورالعمل های آن از طریق اتاق اصناف، دانشگاه علوم پزشکی و سازمان 
صمت اطلاع رسانی خواهد شد. سرمست توسعه ناوگان حمل و نقل شهری را از دیگر 
مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا عنوان و گفت: مقرر شد تجهیز و نوسازی و افزایش 

تعداد اتوبوس های شهری در شهری های بزرگ در دستور کار قرار گیرد.

معاون مطبوعاتی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

بخشی ازخسارت های فعالان مطبوعات و 
تبلیغات جبران می شود

 معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به توقف 
فعالیت های فرهنگی ناشی ازشیوع کرونا گفت: بخشی از خسارت های مطبوعات 

وکانون های تبلیغاتی دراین استان جبران خواهد شد. 
محمدجواد محرابی در گفت و گویی اظهارداشت :توقف فعالیت مطبوعات چاپی که از 
اول اسفند ۹۸ آغاز و تا ۲۳ فروردین ماه سال جاری بر اساس مصوبه ستاد مرکزی مقابله با 
کرونا ادامه داشت، موجب خسارت های جدی به مطبوعات و نشریات مکتوب استان شد. 
وی ادامه داد: خبرنگاران حق الخبری رسانه ها و خبرگزاری های استان متاثر ازفضای کرونا 
و کاهش برنامه های پوششی و توقف فعالیت روزنامه ها دچار مشکلات جدی شده اند. 
معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به مشکل های 
ایجاد شده برای کانون های تبلیغاتی استان در این ایام به واسطه شیوع کرونا اظهار 
داشت: خسارت مالی درحوزه تبلیغاتی محیطی به کانون های فعال در این زمینه بسیار 
سنگین بوده است. محرابی اظهار داشت: با شیوع کرونا،  تمام تابلوهای تبلیغی سطح قم 
برای انعکاس پیام های آموزشی و بهداشتی به منظور مقابله با کرونا در اختیار ستاد مقابله 
با کرونای استان قرار گرفت که این موضوع موجب خسارت های بسیار جدی به فعالین 
این عرصه شد. وی با اشاره به ارزیابی خسارت های وارد شده به مطبوعات و کانون های 
تبلیغاتی استان افزود: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برای جبران بخشی از خسارت های 
وارد شده به فعالان، هنرمندان و رسانه های زیر مجموعه ای وزارتخانه اقداماتی را انجام 
نیز  با پیگیری های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، دولت  ادامه داد:  داده است. وی 
تصمیم هایی برای حل مشکل های حوزه فرهنگ و هنر گرفته است که با نهایی شدن آن 
شاهد جبران بخشی از این خسارت ها به فعالان این عرصه در قم خواهیم بود. لازم به ذکر 
است ،  ۳ درصد رسانه های دارای مجوز کشور متعلق به استان قم است. از ۴۲ خبرگزاری 
کشور، بیش از ۱۵ خبرگزاری در قم دارای نمایندگی است ضمن اینکه از ۱7۲ روزنامه 
دارای مجوز برای توزیع سراسری، حدود ۱۰ روزنامه سراسری در قم دارای دفتر نمایندگی 

می باشد.قم دارای ۱۱ کانون تبلیغاتی است.

فرماندارقم: 

فعالیت پاساژهای قم از اول اردیبهشت 
بلامانع است

 فرماندار قم گفت: بر اساس دستورالعمل جدید، محدودیت بخشی از اصناف و 
کسبه در استان برطرف می شود که در این راستا پاساژهای قم با رعایت آیین نامه های 

بهداشتی می توانند از دوشنبه اول اردیبهشت فعالیت خود را آغاز کنند. 
مرتضی حیدری روز یکشنبه در نخستین جلسه هماهنگی اجرای طرح ساماندهی 
مشارکت های مردمی در پیشگیری ، کنترل و مقابله با بیماری کرونا با تأکید بر این که 
همچنان اصناف پرخطر تعطیل هستند، افزود: در راستای فرهنگ سازی به منظور رعایت 
مسائل بهداشتی و همچنین فاصله گذاری اجتماعی هوشمند، دستاوردهای خوبی در 
قم رقم خورده است که ضرورت دارد این فرهنگ سازی همچنان باقدرت ادامه یابد. وی 
کرونا را بلایی خانمان سوز دانست و گفت: این ویروس منحوس ضربه مهمی به جامعه 
جهانی و البته کشور ما نیز وارد کرده است که به لطف خداوند، مردم ایران اسلامی بهترین 
مقاومت را در مقابل این بیماری از خود نشان دادند. فرماندار قم تأکید کرد: اگرچه از 
بحران روزهای ابتدایی شیوع کرونا در قم عبور کرده ایم ولی هنوز به پایان این ویروس 
نرسیده ایم که این موجب شده تا اقدام های متناسب با این شرایط همچنان در سطح 
استان ادامه داشته باشد. وی با اشاره به ابلاغ طرح ساماندهی مشارکت های مردمی در 
پیشگیری ، کنترل و مقابله با بیماری کرونا به استان ها گفت: هدف این طرح ساماندهی 
و استفاده هدفمند از ظرفیت سازمان های مردمی در کنار  ظرفیت های رسمی موجود 
بر اساس استاندارهای درمانی و پروتکل های تعریف شده ستاد ملی مقابله با کروناست. 
وی گفت: بسیج، طلاب جهادی، هیات های مذهبی و همچنین سازمان های مردم نهاد 
و تشکل های مختلف مردمی از ابتدای شیوع کرونا پای کار بوده و اقدام های مهمی را 
انجام داده اند که ساماندهی این اقدام ها به منظور هم افزایی و جلوگیری از موازی کاری 
مورد تاکید است. فرماندار قم، محله محوری را رویکرد طرح ساماندهی مشارکت های 
مردمی در پیشگیری ، کنترل و مقابله با بیماری کرونا دانست و افزود: ساماندهی و 
مداخله هدفمند مادی و معنوی تشکل های معنوی در مدیریت کرونا و حذف این ویروس 
از کشور با رویکرد محله محوری در قالب این طرح مورد تأکید است. وی بابیان این که 
رویکرد محله محوری در مقابله با کرونا با سه شیوه مختلف توسط نهادهای مختلف در 
قم در حال اجراست گفت: هیات های مذهبی و کانون های فرهنگی هنری مساجد، 
پایگاه های مقاومت بسیج و همچنین طلاب حوزه علمیه در حال انجام خدمات به مردم 
در شرایط کرونایی هستند. فرماندار قم، با تقدیر از تلاش طلاب جهادگر قم، گفت: مراکز 
بهداشتی و درمانی به خط مقدم مبارزه با کرونا در استان تبدیل شده است. حیدری گفت: 
در زمانی که دنیای غرب در مقابل کرونا به استیصال افتاده است، مردم در ایران اسلامی 
اوج فداکاری، همکاری و همدلی خود را به نمایش گذاشته اند که حذف موازی کاری، 

پوشش همگانی و همچنین مستندسازی این اقدام ها بسیار ضروری است.
  

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های استان قم  خبرداد:

بهره برداری از پروژه ایمن سازی و 
تعریض پل قاسم آباد 

رییس اداره نگهداری ابنیه راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم گفت: دربازه زمانی سه ماهه ای وبا هزینه ای افزون بر سه میلیارد ریال طرح تعریض 

و ایمن سازی پل وپیچ قاسم آباد محور قم – تفرش اجرا و به بهره برداری رسید .
عباس شکوری اظهارداشت: به دلیل شیب طولی بالای جاده قبل از قوس افقی و 
کم بودن عرض راه درسطح سواره رو ، پل قاسم آباد به عنوان یکی از نقاط حادثه ساز 

درسطح راههای استان قم مطرح بود . 
شکوری ادامه داد: همچنین با توجه به اینکه تنها راه اصلی تردد اتوبوسهای با مبدا 
تهران به تفرش ، مسیر موجود می باشد ، طرح ایمن سازی و تعریض پل قاسم آباد 
دردستور کار قرار گرفت .  وی یاد آورشد : ازدیگر ویژگی های محور قم – تفرش ) حد 
فاصل روستای رستگان – گردنه گیان ( که می توان بدان اشاره کرد ییلاقی بودن آن 
است که خصوصا درفصول بهار و تابستان شاهد حجم ترافیک چشمگیری درروزهای 
پایان هفته می باشد .  شکوری هزینه اجرایی این پروژه مهم جاده ای را بالغ بر سه 
میلیارد ریال دانست و عنوان کرد : با توجه به اهمیت تسریع درتکمیل این پروژه ، 
طی بازه زمانی سه ماهه ای اجرا و به بهره برداری رسید .  رییس اداره نگهداری ابنیه 
راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم درخصوص مشخصات 
فنی – اجرایی این  طرح اظهار داشت : با عنایت به قدمت و آسیبهای متعدد وارده 
به پل ، طرح تعمیرات اساسی این پل شامل مرمت دال پل ، اجرای رادیه و برید ، 
اصلاح دریواسیون ، اجرای حفاظ تک شیب بتنی مسلح و...به مرحله اجرا گذاشته 
شد . وی افزود : همچنین اجرای دیواره هدایت آب ، خاکریزی و اصلاح شیب 

شیروانی درقبل و بعد از پل درطرح تعمیرات این پل لحاظ گردید. 

المان سازی و مسیری که شهرداری قم پیش رو دارد؛

افزایش تنوع و کیفیت برای طراوت بخشی 
به محیط شهری 

کمبود فضاهای سبز و عدم دسترسی آسان به طبیعت، آلودگی محیط، شلوغی، 
ترافیک، کار زیاد، آپارتمان نشینی و عادت به رانندگی از جمله همان مشکلات است که 
باز هم می توان گفت زیباسازی شهری راه حلی برای کمتر شدن پیامدهای منفی این 

مشکلات برای شهروندان است.
همه ما با شعار ”شهر ما خانه ما« آشنا هستیم ولی آیا می دانیم چند درصد مردم این 
جمله را به معنای واقعی احساس می کنند؟ به نظر شما چه تعداد از شهروندان هر شهری 
یقیناً شهر را مانند فضای خانه خود می دانند؟ احتمالًا آمار شهروندانی با این تفکرات کم 
است؛ اما چرا؟ همیشه مشکل از نوع تربیت خانواده ها و خود فرد است؟ برای باورپذیر 

شدن این واقعیت که شهر ما خانه ماست چه کسانی مسئول چه کارهایی هستند؟
یک شهر، تنها شامل بناها نیست، بلکه فضای بین ساختمان ها، کوچه ، میدان، فضای 
سبز،  عناصر پرکننده، کاربری ها و حضور و همراهی مردم است که موجودیت شهر را 
می سازد و به آن بها می دهد. حال اگر بخواهیم خانه با شهر را مقایسه کنیم می بینیم، ابزار 
و وسایل مختلفی در خانه وجود دارد که هر کدام برای کار خاصی ساخته شده و نیازهای 
شما را برای انجام فعالیت های مختلف برآورده می سازد. خانه شما به اصطلاح مبله است، 
یعنی اثاثیه و تجهیزات لازم برای زندگی در فضای خانه فراهم است. یک شهر مبله نیز 
همین معنی را دارد، یعنی کلیه وسایل و تجهیزات مورد نیاز برای زندگی شهری درآن 
فراهم است و به آن ها امکانات و تسهیلات شهری یا مبلمان شهری گفته می شود. وسایلی 
مانند، آبخوری، نیمکت، ایستگاه اتوبوس و تاکسی، پل عابر پیاده، تابلوهای شهری، نرده 
و جداکننده ها، سطل زباله، کفپوش و کف سازی، المان، نورپردازی، وسایل زمین بازی 

کودکان و بسیاری دیگر.
تاثیرات هنر و زیبایی شناسی بر روح و روان انسان ها اهمیت بسیار دارد. همانگونه که 
در فضای خانه به تغییر رنگ دیوارها، نصب تابلوهای نقاشی، مجسمه و تزیینات اهمیت 
می دهید، فضای شهری هم برای آرامش و نشاط روحی شهروندان و تاثیر گذاری مثبت ، 
نیازمند آثار فرهنگی، هنری و هویت بخشی است، و باید توجه کرد تمام این موارد نیازهای 

شهروندان و گردشگران را فراهم می کند.
امروزه شهرها، برای برای زیباتر شدن، کارآمد بودن و ارائه هویتی با ارزش، باهم در حال 
رقابت هستند؛ چرا که در این صورت قادر خواهند بود توجه جهانی، جذب گردشگر و بازار 
سرمایه و استعداد را به خود اختصاص دهند. و همچنین جمله »شهر ما خانه ما« را از قالب 

شعاری درآورده و برای شهروندان باورپذیر کنند.
در یک قرن اخیر، با رشد روز افزون شهرنشینی، مشکلات متعددی گریبانگیر مردم 
شده است؛ مشکلاتی که متاسفانه از وجود آن بی خبر و تنها شاهد پیامدهای منفی آن ها 
در زندگی هستیم. چه بخواهیم چه نخواهیم، شهرنشینی جدا از امکانات مختلفی که 
در اختیار ما گذاشت، افسردگی را برای ما به ارمغان آورد. کمبود فضاهای سبز و عدم 
دسترسی آسان به طبیعت، آلودگی محیط، شلوغی، ترافیک، کار زیاد، آپارتمان نشینی و 
عادت به رانندگی از جمله همان مشکلات است که باز هم می توان گفت زیباسازی شهری 

راه حلی برای کمتر شدن پیامدهای منفی این مشکلات برای شهروندان است.
البته باید توجه داشت که این اقدام، با بینش و دقت بسیار صورت گیرد تا نتیجه عکس 
نداشته باشد. به پایتخت نگاه کنید؛ شهری با وسعت زیاد و جمعیت بسیار بالا که مسلماً 
نیازمند زیباسازی بیشتر و بهتر است. شهرداری تهران نیز از پس آن برآمده و با افزایش و 
نگهداری فضاهای سبز، نقاشی های دیواری، نورپردازی مناسب، رنگ آمیزی پیاده روها 
و جدول ها، ساخت المان های جالب، تهران را شهری جذاب تر کرده است. اما مسافران 
چسباندن  دارند؛  پایتخت  زیباسازی  به  نسبت  انتقاداتی  شهری  درون  اتوبوس های 
برچسب تبلیغات و یا رنگ آمیزی سرتاسری اتوبوس ها شاید از بیرون برای عابران پیاده 
جذاب باشد، اما با پوشاندن پنجره ها قطعاً بی حوصلگی و کسالت را به مسافران اتوبوس 

هدیه می دهد و حتی ممکن است آنان را از استفاده از وسایل نقلیه پشیمان کند.
از تهران که بگذریم اقدام زیباسازی در تمام شهرهای ایران، برای ایجاد شور و نشاط در 
شهروندان، جذب گردشگران، ایجاد آرامش روحی و روانی و جلوگیری از پیامدهای منفی 
شهرنشینی، انجام می شود. شهرداری شهر مقدس قم نیز مدت های زیادی است برای 
رفع نیازهای شهروندان و زائرین بانو حضرت فاطمه معصومه)س( در حال انجام طرح های 

مختلف برای جلوه دادن بیشتر به شهر است.
در این راستا، اواخر سال ۹۸، شهرداری قم به منظور استقبال از بهار ۹۹، ۵ هزار 
مترمربع نقاشی دیواری را که برای شاداب سازی و دیوار تکانی در جداره های شهری در 
دستور کار سازمان زیباسازی شهرداری قم قرارداده  بود، انجام داد. همچنین به منظور 
ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و آشنایی بیشتر شهروندان با شهدای بزرگوار، نقاشی دیواری 

شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی در شهر قم صورت گرفت.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم در این باره گفت: این پروژه در ۳۰۰ متر مربع 

مساحت توسط مجرب ترین تیم هنری سازمان اجرا شده است.
وی افزود: همچنین در سال های اخیر تمثال سردار شهید مهدی زین الدین و شهید 
عباس اکبری در میدان زین الدین و تصاویر شهیدان جواد دل آذر، محسن حججی و 
غیره بر دیوارهای شهری نقاشی شده و ان شاءالله این روند در سال های آتی نیز ادامه دارد.

در حوزه زیباسازی شهری، جذابیت المان ها را نباید از قلم انداخت و خوشبختانه المان 
مشاغل سنتی شهر قم ساخته و در سطح شهر و محل های پرتردد اکران شده است. در 
کنار این جریان، المان های سابق نیز تعمیر و بازسازی شده  تا نمای اولیه و جالب خود را 

داشته باشد.
سیدمحمد موسوی منش با بیان اینکه المان های ماندگاری در سطح شهر در حال اجرا 
است، اظهار کرد: در حوزه المان های ماندگار برای پایان سال فعالیت های داریم و در این 

راستا المان سلام به حضرت معصومه)س( را در میدان آستانه نصب کرده ایم.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با تاکید بر برگزاری سومین فراخوان شهرنگار 
نقاشی  و  و شهادت(  ایثار  ترویج فرهنگ  و  )ورودی های شهر  المان  با موضوعات  قم 
دیواری)نوروز، نیمه شعبان و ماه مهر(، بیان کرد: نصب ۵۰ عدد المان گنجشک بهاری در 

سطح مناطق هشت گانه به مناسبت شروع سال نو صورت گرفته است.
موسوی منش با اشاره به اقدامات انجام شده از سوی سازمان زیباسازی شهرداری 
برای ایجاد حال و هوای بهاری در شهر، خاطرنشان کرد: بسیاری از اقدامات و برنامه های 
سازمان در آستانه نوروز تحت الشعاع شیوع کرونا در شهر قرار گرفت اما با این حال با 
محوریت همین مساله و با تاکید بر حفظ نشاط و شادابی شهر برنامه ها را پیگیری کردیم.

وی با اشاره بر اکران ۱۰ المان کاراکتر و شخصیت های شکرستان در شهر به مناسبت 
نوروز تصریح کرد: پیش بینی کرده  بودیم به زبان شکرستان پیام های نوروزی به مردم ارائه 
شود که با توجه به شیوع بیماری، تصمیم بر این شد که این المان ها با پیام های بهداشتی 

و با محوریت کرونا در شهر اکران شود.
نورپردازی نیز یکی از مهم ترین بخش ها در زیباسازی به حساب می آید. امسال چند 
پروژه نور پردازی در دست شهرداری قم است؛ به کمک پروژه هایی که سال پیش اجرا شد 
و پروژه های فعلی نورپردازی سطح شهر، به جز پل معصومیه خوشبختانه در سطح شهر 

نداریم که نورپردازی نشده باشد.
موسوی منش در این خصوص اذعان کرد: پل رضوی و شهیدرجایی هم نورپردازی 

شده؛ نورپردازی تقاطع مقداد هم تکمیل شده و به زودی روشن خواهد شد.
وی با اشاره به دیگر پروژه های نورپردازی اجراشده در سطح شهر، خاطرنشان کرد: 
نورپردازی اشجار میدان صدوقی هم انجام شده که با تکمیل تاسیسات آن به زودی 
روشن می شود، المان های نوری نیز به روزرسانی خواهد شد و بخش جدیدی هم اضافه 

می شود.
با نگاهی بر به اقدامات صورت گرفته و اقدامات در دست ساخت، متوجه اهمیت 
زیباسازی در شهر و همچنین توجه مسئولین و شهرداری قم به این موضوع می شویم؛ چرا 
که شهر قم، جدا از شهروندان بایستی پاسخگوی نیاز شمار بالای زائران و مسافرانی که از 
این شهر می گذرند باشند. هرچند در این اقدامات شهرداری نیازمند کمک و همراهی 
شهروندان در حفظ و نگهداری شهر می باشد. امید است به زودی جمله »شهر ما خانه 

ما« معنای حقیقی یابد.

برگ برنده در دست کیست؟

رقابتچهرههادرسریالهایرمضانی

اجتماعی
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وزیر راه و شهرسازی خبر داد :

۷۸۰۰ میلیاردتومان وام برای جبران 
خسارات کرونایی صنعت حمل ونقل

وزیر راه و شهرسازی از اختصاص 7۸۰۰ میلیارد تومان وام با سود ۱۲ درصد برای 
جبران خسارات کرونایی شقوق مختلف صنعت حمل ونقل خبر داد. 

محمد اسلامی شنبه شب در برنامه نگاه یک شبکه اول سیما افزود: در ستاد ملی 
مقابله با کرونا، وظیفه پیشگیری از آلودگی ناوگان حمل و نقل برون شهری در کشور 
بر عهده وزارت راه و شهرسازی قرار گرفت، از این رو کمیته نظارت بر حمل و نقل برون 

شهری تشکیل شد. 
او ادامه داد: ۱۱ پروتکل تدوین و به وزارتخانه ها تکلیف شد این پروتکل ها به چندین 

زبان ترجمه و به ناوگان هوایی، ریلی و جاده ای کشور ابلاغ گردید.
اسلامی تصریح کرد: تب سنجی و اسکن نمودن با دوربین های حرارتی جزو کارهای 
و  قطارها  عفونی  ضد  و  شستن  گندزدایی،  گرفت،  قرار  متبوع  ناوگان های  روزمره 
اتوبوس ها از دیگر وظایف محوله به وزارتخانه راه و شهرسازی بود که تا به امروز در حال 

انجام می باشد.
وزیر راه و شهرسازی گفت: در تاریخ ۲۵ اسفند تا پنج فروردین در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل، دقیقاً ۶۳ درصد کاهش تردد جاده ای داشتیم. در این مدت بیشترین 

تردد شامل کامیون و خودروهای حمل تجهیزات پزشکی و خدماتی می شد.
اسلامی در خصوص وضعیت تردد ناوگان هوایی کشور در دوران پیک شیوع کرونا در 
اسفند و فروردین گفت: پروازها به ایران به طور کل لغو شده بود و تا این لحظه حدوداً 
۱۰۰ پرواز آن هم به منظور انتقال یا جا به جایی مواد و تجهیزات پزشکی و کمک 
بهداشتی صورت پذیرفته و تعدادی پرواز هم به منظور انتقال مسافرین که باید به مبدأ 

سفرشان باز می گشتند انجام شده است.
او در خصوص پروازهای چین به ایران و برعکس گفت: در تاریخ ۱۶ و ۱7 بهمن ۹۸ 
مصوب شد که پروازهای چین قطع و فقط مقرر شد تا دانشجویان ایرانی که در چین 
مانده اند با پرواز به ایران برگردند و سپس در قرنطینه بمانند. به غیر از این پروازها، هیچ 

گونه پرواز دیگری از چین به ایران و برعکس مسافری را جا به جا نکرد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به امر غربالگری در ناوگان های کشور افزود: غربالگری 
در اتوبوسرانی و قطار و ناوگان هوایی قطع نشده و همچنان در حال اجراست. در ناوگان 
اتوبوسرانی در مدت اخیر با کاهش 7۰ درصدی، قطارها با ۹۴ درصدی کاهش مسافر 
و هواپیماها با 7۵ تا ۸۰ درصد کاهش مسافر را تجربه کرده اند، البته دلایل عمده این 

کاهش ها را می توان کاهش تقاضا عنوان کرد.
اسلامی ادامه داد: برآوردهایی انجام شد تا ما بتوانیم از محل بسته حمایتی که به 
عنوان تسهیلات 7۵ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده بود مبالغی را به ناوگان حمل 

و نقل عمومی تزریق کنیم با این شرط که هیچ نیروی انسانی تعدیل نگردد.
به کاهش ۶۰ درصدی ترانزیت جاده ای 

اسلامی افزود: از بسته حمایتی 7۵ هزار میلیارد تومانی، رقمی حدود هفت هزار و 
هشتصد میلیارد تومان صورت وضعیت نمودیم که از این رقم حدود دو هزار و چهارصد 
میلیارد تومان به ناوگان هوایی، سه هزار میلیارد تومان به بخش راه آهن و حمل و نقل 
ریلی و مبالغی را هم برای ناوگان اتوبوسرانی و شرکت ها و اقامتگاه های بین راهی در نظر 
گرفته ایم. البته شرکت های دریایی هم از این کمک هزینه و بسته حمایتی بی نصیب 
نماندند، همچنین شرکت های وابسته به ناوگان هوایی هم به میزان ۵۰۰ میلیارد تومان 

از محل بسته حمایتی سهم برده اند.
به  حمایتی  بسته  عنوان  با  که  مبالغی  تمام  کرد:  تصریح  شهرسازی  و  راه  وزیر 
ناوگان های مختلف و شرکت های متبوع پرداخت شده، تسهیلات با نرخ ۱۲ درصد 

است که از سوی بانک مرکزی به این امر اختصاص یافت.
وی بیان کرد: ناوگان عمومی شهری کشور بیشترین سهم از آسیب های ناشی از کرونا 
را داراست که بنا به دستور رئیس جمهور در صورت لزوم دولت مبلغ پیش پرداخت خرید 

اتوبوس را به شاغلین این ناوگان خواهد داد.
او گفت: در شرایط تحریمی و کرونایی همیشه تلاش کرده ایم که ناوگان حمل ونقل 
کشورمان را برقرار نگهداریم. در حال حاضر از ۲۳ پایانه مرزی کشور حدود ۱۱ پایانه 
مرزی کشور به صورت حداقلی فعال بوده است. در حوزه ریلی هم از هر دو معبر فقط 
یک معبر فعال است. در حمل و نقل جاده ای هم تنها در دو پایانه تردد کامیون های 

باربری صورت می گیرد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به کاهش ۶۰ درصدی ترانزیت جاده ای افزود: این در 
شرایطی است که در بخش ترانزیت ریلی با ۱۵ درصد افزایش روبرو هستیم. در بخش 

دریایی هم تخلیه و جا به جایی بار در بنادر کشور ۱۶ درصد افزایش را تجربه می کند.
اسلامی با بیان اینکه ظرفیت بنادر کشور به ۲۵۰ میلیون تن رسیده است افزود: این 
در حالیست که سال ۹7 حدود ۱۳۴ میلیون تن بار در بنادر جا به جا شد و در سال ۹۸ 
این رقم به ۱۴7 میلیون تن رسید رشد صورت گرفته حاصل افزایش تعاملات به وجود 
آمده با دیگر کشورها می باشد. او ادامه داد: سال ۹۶ در بندر چابهار حدود ۹7۰ هزار 
تن بار تخلیه شد، در سال ۹7 این رقم به دو میلیون و ۴۰۰ هزار تن افزایش یافت و ۹۸ به 
حدود سه میلیون تن رسید. همچنین در سال ۹۶ تردد جاده ای چابهار به ایرانشهر رقم 
حدود ۹۰۰ هزار ثبت شده بود که در سال ۹7 به حدود دو میلیون تردد افزایش یافت و 

در سال ۹۸ هم به رقم سه میلیون تردد نزدیک شد.
وزیر راه و شهرسازی به آسیب جاده ای ۱۰ هزار کیلومتری میان چابهار و کرمان بر 
اثر سیل سال قبل اشاره کرد و افزود: بخش عمده این آسیب ها به قدمت سازه ها و 
عدم مهندسی ساز بودن آن ها بر می گردد، با این حال هنوز اقدامی برای بازسازی آن ها 

صورت نگرفته است.
امسال ۴۰۰ هزار واحدمسکونی ساخته می شود 

اسلامی در خصوص آخرین وضعیت مسکن استان های سیل زده و آسیب دیده 
گفت: شرایط مسکن از پیشرفت خوبی برخوردار است به طور مثال در استان لرستان، 

بازسازی و تعمیرات مسکن های آسیب دیده به پایان رسیده است.
او در خصوص شرایط مسکن گفت: سالی که در آن حدود 7۰۰ هزار واحد ساخته 
شود سال خوبی برای مسکن محسوب می شود، اما با توجه به رکود چند سال اخیر، 

امید می رود امسال با تولید و ساخت ۴۰۰ هزار واحد، رونق دوباره به این بازار برگردد.
اسلامی از واگذاری ۱۰ هزار واحد مسکونی مهر در بهمن سال قبل خبر داد و افزود: 
طبق هدف گذاری های انجام شده، امسال حدود ۳۰۰ هزار واحد از طرح مسکن ملی 

به پایان خواهد رسید.
وزیر راه و شهرسازی در خصوص مالیات بر عایدی سرمایه گفت: تا جایی که به ما 
مربوط می شود انجام وظیفه می کنیم و سامانه ای جامع از اطلاعات خانه های خالی 

تهیه و به سازمان امور مالیاتی ارائه کرده ایم، باقی کار در دستان امور مالیاتی است.

گزارش از هادی سلگی

 گزارش ها نشان می دهد شیوع کرونا در جهان موجب تغییر معادلات توزیعی 
سود و زیان در بخش های مختلف اقتصادی شده است. این معادلات بر پایه رفتار 

اقتصادی خانوارها و تعویق مصرف های غیرضروری تر شکل گرفته است. 
اقتصاد ایران و همین طور بسیاری دیگر از کشورهای جهان در حال حاضر با 
یکی از بزرگ ترین شوک ها طی چند دهه اخیر مواجه است. شیوع کرونا به دلیل 
اجرای قرنطینه و تعطیلی کارخانه ها زنجیره تأمین جهانی را دچار اختلال کرده 
و از این طریق کلیت اقتصادها را متحمل زیان کرده است. همان طور که خانوارها 
این مقطع زمانی را به عنوان یک مرحله استثنایی پذیرفته و بسیاری از فعالیت ها 
و مصارف خود را به تعویق انداخته اند و تنها نیازهای اساسی برای زنده ماندن را 
فراهم می کنند، در اقتصاد کلان هم با تعویق مصرف کل و تعطیلی بسیاری از 

فعالیت های اقتصادی غیراساسی روبه رو هستیم.
این الگوی جدید از تولید و مصرف، معادلات اقتصادی در سطح جهانی را تغییر 
داده و موجب شده زنجیره های تولید و توزیع در بخش هایی که با نیازهای اساسی 
مردم مرتبط است، رشد کند و در مابقی بخش ها شاهد رکودی عظیم و فراگیر 
باشیم. این وضعیت زمانی اهمیت خود را نشان می دهد که بدانیم اقتصاد جهان در 
عصر مدرن بیشتر مبتنی بر تولید کالاهای غیرخوراکی )شامل کالاهای فرهنگی، 
خدماتی و سرگرمی و ...( رشد کرده بود و حال با این اتفاق باید شاهد کاهش 
تولید کل و بیکاری بخش زیادی از نیروی کار باشیم. در سوی مقابل، از آنجایی 
که تولیدات غذایی و اساسی بیشتر از شرایط عادی متقاضی دارد، با قیمت های 
بالایی مواجه شده اند که این امر باعث انباشت سود در دست تولیدکنندگان این 

بخش از اقتصاد شوند.

گزارش ها در ایران و جهان نشان می دهد که برندگان و بازندگان اقتصادی ویروس 
کرونا با فاصله زیادی از یکدیگر جدا می شوند.

صعود و نزول های جهانی
در جهان نگاهی به قیمت های سه ماه گذشته نشان می دهد در حالی که قیمت 
کالاهای اساسی خوراک مانند گندم و سویا رشد بسیاری داشته اند، در مقابل، 
قیمت کالاهایی مانند مس و نفت که در تولید صنایع به کار گرفته می شوند، رو به 

کاهش بوده است.
به عنوان نمونه، قیمت نفت برنت در ۱۵ آپریل به ۲7.۲ دلار رسیده است. این 
در حالی است که سه ماه قبل یعنی ۱۵ ژانویه قیمت هر بشکه نفت خام بیش از 
۶۰ دلار بود. قیمت شکر هم از ماه مارس که ۱۵ سنت بود در ۵ آپریل به ۱۰ سنت 
سقوط کرده است. اما قیمت گندم از ۵۶۵ سنت در ۱۵ ژانویه به ۵7۵ سنت در 

۱۵ آپریل رسیده است.
در کنار این قانون اقتصادی که در زمان های بحرانی مواد غذایی به بالا میل 
با افت مواجه می شوند، طبیعی است فلزات  می کند و همزمان دیگر صنایع 
گران بها هم به دلایل نااطمینانی از شرایط، وزن بسیار قابل توجهی در حفظ و 
ذخیره ارزش ها پیدا کند. به همین دلیل است که قیمت هر انس طلا هم از ۱۵۵۶ 
دلار در ابتدای ۱۵ ژانویه به رقم ۱7۳۲ دلار در ۱۵ آپریل رسید. رکود ایجاد شده 
ناشی از کرونا، تقاضا برای طلا را در بازارهای جهانی افزایش داده و به دلیل اینکه 
بورس های جهانی در این مدت با نزول همراه بوده اند، سرمایه گذاران این بازار به 
سمت خرید و سرمایه گذاری روی طلا میل کرده اند. کارشناسان معتقدند با توجه 
به اینکه قیمت ها در بازارهای جهانی با جهش معناداری روبه رو بوده، به طوری که 
در طی دو هفته اخیر بیش از ۳۰۰ دلار به قیمت هر اونس اضافه شده، بنابراین رشد 
قیمت طلا و سکه در بازار داخلی اجتناب ناپذیر است. تقاضا برای طلا همچنان بالا 

است و برخی فعالان این بازار اظهار تعجب می کنند که حتی کشورهایی که تصور 
نمی شد دارایی های خود را به طلا تبدیل کنند، حالا مشتری طلا هستند.

اما اگر بخواهیم به کسب وکارها و صنایع داخلی نظری داشته باشیم، باید به سراغ 
گزارش معاونت اقتصادی وزارت صمت در رابطه با تأثیرات کرونا برویم. این گزارش 
توسط دفتر امور اقتصادی و سیاست های تجاری وزارت صنعت معدن و تجارت 

تهیه و روز سه شنبه ۲7 اسفند ۱۳۹۸ منتشر شد.
صنایع زیان دیده

بر اساس این گزارش، کسب  و کار فعالان خدمات گردشگری و باشگاه های 
ورزشی بیشترین آسیب را از کرونا دیده اند؛ به طوری که میزان کاهش تقاضا از زمان 
شیوع کرونا در کشور برای رسته های خدمات گردشگری و باشگاه های ورزشی 
۱۰۰ درصد بوده است.همچنین تالارهای پذیرایی، فست فود و لبنیات فروشی 
سنتی نیز بر اساس گزارش وزارت صمت ۹۰ درصد و آرایشگران زنانه ۸۵ درصد 
از مشتری های خود را از دست داده اند. فعالیت های آرایشگاه های مردانه نیز ۵۰ 
درصد کاهش یافته است. رسته های آجیل و خشکبار و رستوران داران با کاهش 
پوشاک،  درصدی،   7۵ تقاضای  کاهش  چلوکبابی ها  درصدی،   ۸۰ تقاضای 
شیرینی، شکلات و لوازم خانگی کاهش 7۰ درصدی و مبلمان و دکوراسیون 
منزل با کاهش ۶۰ درصدی مواجه شدند. تولیدکنندگان و فروشندگان شیرینی 

و شکلات هم به ترتیب ۸۰ و 7۰ درصد از مشتری های خود را از دست داده اند.
از سوی دیگر، گلخانه ها و گل فروشی ها هم فعالیتشان ۶۰ درصد کاهش داشته 
است و بخش های خدماتی مانند تعمیرات و تأسیسات و همچنین خشک شویی ها 
نیز در پی شیوع ویروس کرونا با کاهش ۵۰ و ۴۵ درصدی مشتری مواجه شدند. 
مطابق این گزارش، کاهش تقاضا برای رسته های کابینت، خدمات فنی )تعمیرات 
و تأسیسات(، کیف و کفش و خیاطان هر یک ۵۰ درصد، خشک شویی ها ۴۵ 

درصد و تاکسی سرویس ها ۳۵ درصد بوده است.
همان طور که مشخص شد، بخش هایی مانند گردشگری، آژانس های مسافرتی و 

رستوران ها بیشترین زیان را در این دوره متوجه شده اند.
صنایعی که سود برده اند

اما در رابطه با صنایعی که نفع بالایی برده اند، هرچند آمار دقیقی در دست 
نیست، اما آنچه مشخص است و با نگاه به بازار سهام متوجه رشد آنها می شویم، 
صنایع مخابراتی و اینترنتی و فروشگاه های زنجیره ای آنلاین، محصولات غذایی، 

دارویی و بهداشتی بوده است.
تراکنش های  مبلغ  مرکزی،  بانک  پرداخت  نظام های  اداره  مدیر  گفته  به 
غیرحضوری در اسفندماه رشد ۳7 درصدی داشته است. همچنین برخی هم از 
افزایش شیوه پرداخت از طریق QR کد گفته اند. برخی از  مدیران فروشگاه های 
زنجیره ای عنوان می کنند تقاضای آنها از ۶۰  تا ۱۰۰ درصد رشد کرده، به طوری 

که بخش تأمین از بخش فروش آنها جا مانده است.
با گسترش هرچه بیشتر ویروس کرونا به مردم توصیه می شود تا در خانه بمانند 
و همواره خود و لوازم خانه شان را با مواد شوینده و بهداشتی شست وشو دهند. به 
همین ترتیب، مصرف مواد بهداشتی بسیار بالا رفته است. مردم همین طور برای 
بالا بردن سیستم ایمنی بدن خود تلاش می کنند از داروهای تقویتی، گیاهان 
دارویی، میوه ها و مواد غذایی مغذی بیشتر استفاده کنند. به همین دلیل، صنعت 
مواد غذایی، دارویی و مواد بهداشتی جزو صنایعی هستند که مسلماً با افزایش زیاد 

تقاضا روبه رو شده اند.
برخی کارشناسان معتقدند با تغییر معادلات اقتصادی و توزیع سود و زیان در این 
دوره لازم است سیستم مالیاتی به عنوان یکی از اصلی ترین نهادهای توازن بخش 
اقتصاد با سرعت و انعطاف بالایی نسبت به شناسایی این بخش ها اقدام کرده و 

تغییراتی در تعرفه های مالیاتی خود در ارتباط با این بحران صورت دهد.

»ایمان« از متأثر شدن کسب وکارهای مختلف گزارش می دهد

برندگانوبازندگانشیوعکرونا

با توجه به اینکه رشد قیمت مسکن و تورم طی سال 
گذشته بالا بوده و همین طور تورم انتظاری امسال هم 
افزایشی است، پیش بینی تحلیلگران بازار مسکن این 

است که قیمت اجاره تا حدی افزایش یابد.
ویروس کرونا این روزها اجاره نشین ها را هم مستاصل 
کرده است؛ آن هم در شرایطی که زمان زیادی تا فصل 
نقل و انتقال مسکن باقی نمانده و اجاره نشین ها یا 
باید قرارداد خانه های خود را تمدید کنند یا تصمیم به 

جابه جایی بگیرند.
به نظر می رسد در سال جاری با توجه به شیوع ویروس 
کرونا، بر تعداد قراردادهای تمدید اجاره افزوده شود؛ 
گزارش های میدانی نیز نشان می دهد با توجه به شیوع 
ویروس کرونا نگرانی غالب مستاجران در هفته های 
اخیر به جابجایی هایی مربوط می شود که می تواند 
تهدیدی برای سلامت شان باشد. به همین دلیل انتظار 
به حق آنها از موجران تمدید قرارداد است؛ هر چند 
طبق آمار نرخ رشد اجاره در قراردادهای تمدید، بالاتر 

از قراردادهای جدید است.
بنا به اعلام مرکز آمار ایران، میزان افزایش اجاره بها 
برای پایتخت در پاییز ۱۳۹۸ نسبت به پاییز ۱۳۹7، ۳۱ 
درصد بوده است؛ اگرچه گزارش های میدانی نشان 
می دهد که در بعضی مناطق پرتقاضا همچون مناطق 
۲، ۴، ۵، ۱۰، ۱۴ و ۱۵ میانگین افزایش نرخ ها تا ۵۰ 

درصد می رسد.
طبق آمار رسمی، متوسط اجاره ماهانه یک مترمربع 
واحد مسکونی در تهران در پاییز سال گذشته ۴۴ هزار 
و ۳۴7 تومان با میانگین مساحت ۸۰ مترمربع و سن 
بنای ۱۴ سال بوده است. نرخ اجاره زمستان هنوز 

اعلام نشده است.
عرضه زودهنگام آپارتمان برای اجاره

در این میان، با وجود این که هنوز فصل طلایی نقل 
و انتقالات ملکی یعنی تابستان که بیشترین آمار انعقاد 
قرارداد اجاره را به خود اختصاص می دهد، آغاز نشده 
و دو ماه تا آن زمان فاصله داریم، اما برخی موجران با 
در نظر گرفتن احتمال مدت طولانی انتظار برای اجاره 
رفتن املاک خود، تصمیم به عرضه زودهنگام آنها در 

بازار مسکن گرفته اند.
گزارش ها از بهای پیشنهادی رهن و اجاره آپارتمان 
از آن است که در منطقه  مسکونی در تهران حاکی 
امیرآباد، کارگر شمالی یک واحد آپارتمان ۱۱۵ متری 
اجاره  تومان  هزار  با ۵۰۰  رهن  تومان  میلیون   ۵۵۰
گذاشته شده است. همچنین در منطقه نارمک، آیت 
یک واحد آپارتمان ۵۵ متری حدود ۶۰ میلیون تومان 
رهن با یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان اجاره فایل شده 

است.
در منطقه دربند، اسدالهی یک واحد آپارتمان ۸۰ 
متری حدود ۶۵ میلیون تومان رهن و ۳ میلیون و ۵۰۰ 
از  بالاتر  همچنین  می شود.  داده  اجاره  تومان  هزار 
میدان ولی عصر یک واحد آپارتمان ۹7 متری در حدود 

۱۰۰ میلیون تومان رهن و ۵ میلیون تومان اجاره، فایل 
شده است.

باز هم تکرار وعده ها به مستاجرها
به  سیاست  چند  اجرای  عمدتا  اخیر  سال های  در 
منظور ساماندهی بازار اجاره مسکن مورد تاکید متولی 
سال  در  سیاست ها  این  گرفت.  قرار  مسکن  بخش 
اقدام مشخصی در  اما عملا  تکرار شد؛  نیز  گذشته 

جهت اجرای آنها صورت نگرفت.
یکی از طرح هایی که متولی مسکن طی سال های 
گذشته برای ساماندهی بازار اجاره و تعدیل نرخ در این 
بازار مورد بررسی و اشاره قرار داد، تعیین سقف مجاز 
برای افزایش اجاره بها در پایان قراردادهای یک ساله 
افزایش  برای  درصدی  سقف ۱۰  طرح  این  در  بود. 
اجاره بهای سالانه مورد تاکید قرار داشت. اما این طرح 

در نهایت به سرانجام نرسیده و به بازار اجاره وارد نشد.
از دیگر برنامه هایی که در این زمینه مطرح شد، بحث 
منظور  به  مسکن  اجاره  قراردادهای  شدن  ساله  دو 
کنترل نرخ رشد اجاره بها و ساماندهی بازار اجاره از 
واحدهای  در  جابه جایی  برای  تقاضا  کاهش  طریق 
استیجاری بود. این طرح نیز در نهایت به فراموشی 

سپرده شد و هیچ گاه در بازاراجاره اجرایی نشد.
برای  مالیاتی  معافیت های  نظر گرفتن  در  موضوع 
موجرانی که واحدهای مسکونی خود را برای مدت دو 
سال و با رعایت سقف مجاز تعیین شده برای افزایش 
نرخ اجاره بهای سالانه به بازار استیجار عرضه کنند، از 
دیگر برنامه ها و ایده های مطرح شده، اما اجرایی  نشده 

متولی مسکن در سال های اخیر برای بازار اجاره بود.
اجاره  تسهیلات  پرداخت  موضوع  گذشته  سال 

مسکن به افراد واجد شرایط مطرح شد؛ اما این طرح 
نیز هنوز به بازار اجاره نرسیده است. طی روزهای اخیر 
باز هم این وعده تکرار شده است، هر چند اعلامی 
درخصوص تصمیم قطعی برای اجرای این طرح دست 

کم برای سال جاری صورت نگرفته است.
در حالی که زمان کمی به شروع فصل طلایی جابه 
جایی ها در بازار اجاره باقی مانده است، به نظر می رسد 
این  در  شده  اشاره  برنامه های  و  طرح ها  نیز  امسال 
به مستاجران  اتکا  زمینه در حد وعده های غیرقابل 
باقی خواهد ماند و بازار اجاره مسکن در سال جاری 
نیز شاهد اجرای طرحی برای حمایت از مستاجران 
راه  وزیر  اخیرا  که  است  حالی  در  این  بود.  نخواهد 
به طور  اعلام کرده است در سال جاری  وشهرسازی 
قطع قانون دریافت مالیات از خانه های خالی اجرایی 
خواهد شد. هر چند اجرای این طرح می تواند تاثیر 
مثبت بر افزایش عرضه مسکن و کمک نسبی به تعدیل 
نرخ اجاره داشته باشد، اما این برنامه نیز به تنهایی 
نمی تواند بازار اجاره را از شرایط نابسامان فعلی خارج 
کند. با این وجود، عرضه واحدهای طرح اقدام ملی 
مسکن به مستاجرها می تواند در افزایش عرضه مسکن 
مناسب گروه های مصرفی حاضر در بازار اجاره کمک 
کند که واگذاری و عرضه این واحدها به بازار نیز با توجه 
به زمان بندی این طرح دست کم به تابستان امسال 

نمی رسد.
هدایت خانه های خالی به بازار اجاره

چندی پیش معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان این که 
یکی از اهداف راه اندازی سامانه ملی املاک و اسکان 
شناسایی خانه های خالی و هدایت آنها به بازار اجاره 

توان  کرونا  بحران  دلیل  به  مستاجران  گفت:  است، 
پرداخت اجاره بها را ندارند.

اجاره  بازار  این که  بر  تاکید  با  محمودزاده  محمود 
همواره توسط بخش خصوصی ساماندهی می شود، 
جدی  به طور  ای  حرفه  داری  اجاره  موضوع  افزود: 
توسط معاونت مسکن و ساختمان در حال پیگیری 
راهکاری  اجاره داری حرفه ای  نظام  راه اندازی  است. 
قابل اطمینان برای نظم دادن به بازار اجاره مسکن 

است.
توسط  که  موضوعاتی  دیگر  از  این که  بیان  با  وی 
وزارتخانه در خصوص بازار اجاره در دست پیگیری قرار 
دارد، تکمیل اطلاعات سامانه املاک و اسکان است، 
از  شهرسازی  و  راه  وزارت  در  ما  هدف  کرد:   تصریح 
تلاش برای راه اندازی این سامانه و تکمیل اطلاعات 
آن توسط سازمان ها و دستگاه های مختلف، شناسایی 

خانه های خالی و هدایت آنها به بازار اجاره است.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه عنوان کرد: هدایت 
خانه های خالی به سمت بازار اجاره موجب خواهد شد 
تا شاهد تاثیر مثبت در بازار اجاره باشیم. با توجه به 
وضعیتی که هم اکنون برای مستاجران وجود دارد و 
کاملا قابل درک است که بخش عمده ای از آنها به دلیل 
بحران کرونا، از عهده مخارج و هزینه کرایه واحدهای 
مسکونی برنمی آیند، امید است تا بتوانیم کمکی انجام 
دهیم و شاهد روند کاهشی اجاره بها به جای افزایش 

آن باشیم.
پیش بینی کارشناسان از قیمت اجاره

در این میان، یک کارشناس بازار مسکن معتقد است: 
عاملی که می تواند در جهت منفی و کاهش قیمت 
فعالیت های  توقف  که  است  این  کند،  عمل  اجاره 
از  بسیاری  که  برسد  حدی  به  تهران  در  اقتصادی 
به  که  برسند  نتیجه  این  به  کسب وکاری  مهاجران 
شهرهای مبدا خود بازگردند. در این صورت، تقاضا 
قیمت ها کاهش  آن،  دنبال  به  و  اجاره مسکن  برای 

خواهد یافت.
مهدی سلطان محمدی درباره بازار اجاره در وضعیت 
قیمت  کاهش  و  آن  معاملات  کاهش  امکان  و  کرونا 
توضیح داد: میزان رشد قیمت اجاره با وجود این که 
طی دو سال گذشته بسیار زیاد بوده، هنوز نتوانسته 

همپای رشد قیمت خرید و فروش رشد کند.
با توجه به اینکه رشد قیمت مسکن  به گفته وی، 
تورم  بالا بوده و همین طور  و تورم طی سال گذشته 
این  پیش بینی  است،  افزایشی  امسال هم  انتظاری 
است که قیمت اجاره تا حدی افزایش یابد. اما عاملی 
اجاره  قیمت  و کاهش  منفی  در جهت  که می تواند 
عمل کند، این است که توقف فعالیت های اقتصادی 
مهاجران  از  بسیاری  که  برسد  حدی  به  تهران  در 
کسب وکاری به این نتیجه برسند که به شهرهای مبدأ 
خود بازگردند. در این صورت، تقاضا برای اجاره مسکن 

و به دنبال آن، قیمت ها کاهش خواهد یافت.

تحلیل کارشناسان از عاملی که می تواند در جهت کاهش اجاره بها عمل کند

کرونا فتیله بازار اجاره را خاموش می کند؟

اقتصادی
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رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال: 

قرارداد اسکوچیچ تا پایان مقدماتی
 جام جهانی ۲۰۲۲ است

دراگان  قرارداد  اینکه  گفت:  فوتبال  فدراسیون  اقتصادی  سازمان  رییس   
اسکوچیچ ۴ ماهه است صحت ندارد و قرارداد وی تا پایان رقابت های مقدماتی 

جام جهانی است. 
صادق درودگر ضمن ابراز بی اطلاعی از شرایط مالی و بدهی فدراسیون فوتبال 
به مارک ویلموتس، در خصوص بدهی ۳۰ میلیاردی فدراسیون فوتبال به یک 
شرکت که گفته می شود فدراسیون روز گذشته باید آن را پرداخت می کرده است، 
اظهار داشت: کارهای اداری در حال انجام است. هر چه ستاد تحریم تصویب کرده 
است، انجام می شود. ستاد تحریم و طبق نامه ای که اسحاق جهانگیری معاون اول 
رییس جمهوری تنظیم کرده است، کارها در این باره پیش می رود.  شرکت هایی که 
در حوزه تبلیغات کار می کنند باید مشارکت کنند و زمانی که مسابقات ملی آغاز 

شود آنها هم بهره برداری لازم را انجام خواهند داد.
رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال در مورد اصلاح اساسنامه خاطرنشان 

کرد: از این موضوع بی خبر هستم و بهتر است از تنظیم مقررات بپرسید.
وی در پاسخ به این پرسش که با توجه به لغو مسابقات ورزشی، اقتصاد فوتبال 
متضرر شده است یا خیر، تاکید کرد: قراردادها شرکت های تبلیغاتی به تعداد بازی 
است و زمانی که بازی ها برگزار شود شرکت ها هم به تعهداتشان عمل خواهند کرد. 
بر اساس قانون طبق تعداد بازی هایی که انجام خواهد شد، شرکت های طرف 

قرارداد به تعهداتشان عمل خواهند کرد.
درودگر در مورد همکاری مهدی محمدنبی با سازمان اقتصادی ورزش اضافه 

کرد: با دبیرکل فدراسیون فوتبال همکاری لازم را داریم و هماهنگ هستیم.
وی در پاسخ به اینکه آیا قرارداد اسکوچیچ ۴ ماه دیگر به اتمام می رسد، گفت: 
من ۱۰ بار در مورد قرارداد اسکوچیچ صحبت کردم و گفتم که ریالی است. او باید 
در مسابقات مقدماتی جام جهانی تیم ملی را هدایت کند و حوزه های اختیاری او 

و تیم ملی در قرارداد ذکر شده است.

مسئول امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم :

انتخابات ۱۱ هیات ورزشی قم در سال 
جاری برگزار می شود

مسئول امور مجامع هیات های ورزشی اداره کل ورزش و جوانان استان قم 
گفت: امسال برای تعیین روسای ۱۱ هیات ورزشی این استان مجمع انتخابات 

برگزار خواهد شد. 
بسکتبال،  هیات های  ریاست  ساله  چهار  دوره  افزود:  علیمردانی  محمد 
کشتی،  جودو،  سوارکاری،  معلولین،  و  جانبازان  ورزش  هاکی،  تیراندازی، 
نجات غریق و غواصی، هندبال، گلف و فوتبال در سال ۱۳۹۹ به پایان می رسد و 

روسای جدید این هیات ها در مجمع انتخابات مشخص می شوند.
وی ادامه داد: نخستین مجمع انتخاباتی هیات های ورزشی قم در سال جاری 
در رشته بسکتبال برگزار می شود و آخرین مجمع انتخابات سال ۹۹ را باید در 
سالیانه  مجمع  گذشته  سال های  مطابق  این که  ضمن  کنیم،  برگزار  فوتبال 
هیات های ورزشی را نیز باهدف بررسی عملکرد مالی و فنی هر هیات ترتیب 

خواهیم داد.
مسئول امور مجامع هیات های ورزشی استان قم افزود: معمولا سه ماه پیش از 
پایان دوره چهار ساله هر هیات ورزشی برای ثبت نام از کاندیداها و انجام مراحل 
برگزاری مجمع انتخابات اقدام می شود، ضمن این که در برخی هیات ها احتمال 

انتصاب سرپرست برای هماهنگی برگزاری مجمع وجود دارد.
وی اضافه کرد: سال گذشته اداره کل ورزش و جوانان مجمع انتخابات ۱۰ هیات 
ورزشی در رشته های وزنه برداری، اسکواش، شطرنج، قایقرانی، دوچرخه سواری، 
ورزش های ناشنوایان، کاراته، کوهنوردی و صعودهای ورزشی، تنیس و بوکس را 

برگزار کرد، ضمن این که ۳۶ هیات ورزشی مجامع سالیانه خود را برگزار کردند.
علیمردانی گفت: در انتخابات سال گذشته در هیات های وزنه برداری، اسکواش، 
دوچرخه سواری، کوهنوردی و تنیس روسای جدید در راس کار آمدند ولی روسای 
چهار هیات شطرنج، ورزش  ناشنوایان، کاراته و بوکس در مسئولیت خود ابقا شدند 

و دوره ریاست آن ها هشت ساله خواهد بود.
وی از راه اندازی دو هیات ورزشی جدید در سال ۹۸ و افزایش تعداد هیات های 
ورزشی قم به ۴7 هیات خبر داد و افزود: هیات های قایقرانی و شمشیربازی برای 
نخستین بار فعالیت خود را در قم آغاز کردند که انتخابات هیات قایقرانی برگزار شد 

ولی هیات شمشیربازی در دوره سرپرستی به سر می برد. ر.
 

مدیرعامل باشگاه ملوان: 

حق رشد اسکوچیچ را می خواهیم
 مدیرعامل باشگاه ملوان گفت: اسکوچیچ در ایران با ملوان کار خود را شروع کرد 

و حالا ما حق رشد او را می خواهیم. 
پژمان نوری، درباره جلسه مدیران عامل باشگاه ها با نمایندگان فدراسیون و 
سازمان لیگ اظهار داشت: جلسه خیلی خوبی بود؛ به خصوص برای باشگاه 
ملوان. درگیر ۲ پرونده هستیم؛ پرونده پاشنکو و اسکوچیچ. صحبت شد که چطور 

از خودمان در فیفا دفاع کنیم. جلسه مفیدی بود.
وی درباره کاهش قرارداد بازیکنان مانند لیگ های خارجی گفت: من در مورد 
باشگاه ملوان صحبت می کنم. بازیکنان ما قرارداد زیادی ندارند که بخواهد کم 
شود. همین که بتوانیم قرارداد را پرداخت کنیم خوب است. بازیکنان زحمات 
زیادی کشیدند و باشگاه تلاش می کند تا به تعهدات خودعمل کند چرا که مبالغ 

بسیار کمی است.
مدیرعامل باشگاه ملوان درباره ماجرای پرونده اسکوچیچ گفت: در همین جلسه 
راجع به آن صحبت کردیم. او سرمربی تیم ملی است. با باشگاه باید توافق صورت 
بگیرد؛ همانطور که ما دنبال حق رشد هستیم. به نظر من اسکوچیچ از ملوان 
شروع کرد و حق رشد باید به ملوان برسد. امیدوارم توافقی بشود که به ضرر ملوان 

نشود.
نوری در پایان راجع به ادامه بازی های لیگ برتر بعد از اتمام اجباری بازی ها به 
خاطر شیوع ویروس کرونا اذعان داشت: به نظر من یک چیزی است که باید انجام 
شود و باید مسابقات تعطیل می شد؛ به خاطر سلامت بازیکنان و تماشاگران. 
شروع مجدد به انگیزه بازیکنان لطمه می زند. بازیکنان باید بدنسازی کنند. با این 
حال شرایط برای همه یکسان است و باید کنار بیاییم. باید زمان لازم در اختیار 

باشگاه ها قرار بگیرد تا بتوانیم با آمادگی وارد مسابقت شویم.

معاون وزیر ورزش و جوانان: 

بدهی  پرسپولیس و استقلال کمتر از 
٢ میلیون دلار است

 معاون وزیر ورزش و جوانان گفت: بدهی های باشگاه های پرسپولیس و استقلال 
کمتر از ٢ میلیون دلار است که تحریم های ظالمانه منجر به صدور احکام نهایی به 

ضرر این ۲ باشگاه شد. 
»مهدی علی نژاد« این اظهارات را در تکمیل برداشت های مصاحبه اخیر وی با 
یک شبکه رادیویی بیان کرد و افزود: بیشتر محکومیت های پرسپولیس و استقلال 
بدلیل تحریم های ظالمانه ابرقدرتهاست که امکان پرداخت ارزی به مربیان و 

ورزشکاران خارجی آنها وجود نداشته است.
وی گفت: کل مبالغ ادعایی مطروحه علیه هر کدام از باشگاه ها در فدراسیون 
بین المللی فوتبال موسوم به فیفا و دادگاه ورزش در مجموع کمتر از ۲ میلیون دلار 

و در حال رسیدگی بوده و احکام قطعی صادر نشده است.
داد:  ادامه  جوانان  و  ورزش  وزارت  حرفه ای  و  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون 
اکثر مبالغی که منجر به صدور حکم نهایی مراجع بین المللی شده مربوط به 
حق الزحمه قانونی ورزشکاران و مربیان خارجی بوده و مبالغ کمی از آنها جز جرایم 

مربوطه است.

 پیشکسوت پرسپولیس گفت: من بهتر از احمدرضا عابدزاده بودم، تنها فرق من و او 
این بود که خدا عابدزاده را بغل کرد، البته این را هم باید بگویم که عابدزاده یکی از بهترین 

گلرهای تاریخ فوتبال ایران است و زحمات فراوانی را برای فوتبال کشید. 
شوخ طبعی یکی از ویژگی های »وحید قلیچ « سنگربان  سال های دور پرسپولیس است 

و این خصوصیت اخلاقی باعث شده تا همکلامی با وی جذاب شود.
قلیچ در گفت و گو با خبرنگار ورزشی ایرنا حرف های جذابی را بر زبان آورد، متن این گفت 

و گو در زیر از حضورتان خواهد گذشت.
اولین بازی که برای پرسپولیس به میدان رفتید را به خاطر دارید؟

بازی دوستانه بود، پرسپولیس به مصاف تیم ملی ارتش رفت، این تیم قرار بود عازم 
مسابقات ارتش های جهان شود، من تازه چند روز بود به تمرینات این تیم اضافه شده بودم 
خدا بیامرز محراب شاهرخی تصمیم گرفت تا مرا درون دروازه قرار دهد. این اتفاق باعث 

شد دروازه بان های پرسپولیس قهر کنند و بروند.
قهر کنند؟

وازگن صفریان، حسین قره خانلو و کوروش شهبازی فرد سه دروازه بانی بودند که اعتقاد 
داشتند بعد از سه جلسه تمرین نباید فیکس می شدم.

سرنوشت این سه دروازه بان چه شد، برگشتند یا نه؟
شهبازی فرد بعد از مدتی برگشت اما دوباره قهر کرد و رفت، من فیکس شده بودم و او 
فهمید با بودن وحید قلیچ دیگر بازی به وی نمی رسد و برای همین از پرسپولیس جدا شد.

ذخیره شما چه کسی بود؟
هیچ کس

هیچ کس؟
بله، من یک سال بدون ذخیره برای پرسپولیس به میدان رفتم.

اگر مصدوم و یا محروم می شدید چه کسی باید به میدان می رفت؟
علی پروین. من با شعور بازی می کردم که نه مصدوم می شدم و نه کارت می گرفتم که 
بازی های پرسپولیس را از دست بدهم. یک فصل به همین روال درون دروازه پرسپولیس 

قرار گرفتم تا اینکه بهروز سلطانی آمد.
اسم بهروز سلطانی آمد، گفته می شود سر یکی از بازی های پرسپولیس به او 

آدرس اشتباه دادید تا خودتان درون دروازه قرار بگیرید؟

)با خنده( انگار همین دیروز بود که اتفاق افتاد. یک روز قبل از فینال جام حذفی در 
تپه های داودیه تمرین داشتیم که به پایان رسید، من مانده بودم اختصاصی تمرین کنم که 
به همراه باجناقش آمد،گفت فردا ساعت چند باید ورزشگاه آزادی باشیم، علی پروین گفته 
بود همه ساعت ۱۴:۳۰در رختکن باشند و من از عمد به بهروز گفتم سلطان گفته ساعت 

۱۵:۳۰ در رختکن آزادی باشید.
سلطانی باور کرد؟

روز مسابقه ما به ورزشگاه رفتیم و پس از گرم کردن آماده ورود به زمین بودیم که بهروز 
سلطانی ساک به دست آمد، تا منو دید دنبالم کرد اما من سریع به زمین رفتم. اتفاقا در ان 

مسابقه یکی از بهترین بازی هایم را به نمایش گذاشتم و قهرمان شدیم.
واکنش سلطانی پس از پایان بازی چه بود؟

تا یک ماه با من قهر بود و حرف نمی زد، بعد سر یک اتفاق آشتی کردیم.
قبل از این که ماجرای آشتی  کردنتان را تعریف کنید، علی پروین وقتی فهمید 

بهروز سلطانی را سر کار گذاشتید چه واکنش انجام داد؟
سلطانی پس از بازی با آب و تاب و فراوان ماجرا را برای علی پروین تعریف کرد، علی آقا در 
جواب گفت تو با این قد و هیکل با طناب وحید قلیچ به چاه رفتی؟ حالا به چاهی رفتی که 

دیگر از آن نتوانستی بالا بیایی.
حالا بگویید چطور با بهروز سلطانی آشتی کردید؟

یک ماه گذاشته بود تا اینکه گلر جدیدی به پرسپولیس آمد، اسمش جواد مقدسی بود، 
به بهروز گفتم بیا کاری کنیم او در پرسپولیس نماند، در طول تمرین کاری کردیم که بنده 

خدا ساکش را برداشت و رفت، این طوری شد که با هم آشتی کردیم.
آن روزها خبری از قراردادهای میلیاردی امروزی نبود؟

نه آقا چه پولی بود، آن زمان ها ما به عشق مردم و مجانی بازی می کردیم، خبری از پول 
نبود، ما پولی نمی گرفتیم و مجانی بازی می کردیم.

پول از کجا می آوردید؟
من راننده آژانس بودم، همیشه قبل و بعد از تمرین با ماشین کار می کردم.

آنهایی که سوار ماشین شما می شدند، »وحید قلیچ« را می شناختند؟
همه من را می شناختند، مجبور بودیم برای گذران عمر این کار را انجام دهم، مگر می شد 
شکم زن و بچه ام را بدون کار کردن سیر کنم، از این که در آژانش کار می کردم و شرافتمندانه 

گذران عمر می کردم ناراحت نیستم و به آن افتخار می کنم.
تنها گلری هستم که ۱۸۹ بازی رسمی درون دروزاه پرسپولیس انجام داده ام و در بین 
همه دروازه بان هایی که تاکنون برای پرسپولیس به میدان رفته اند بیشترین بازی را انجام 

داده ام. البته یک رکورد ویژه نیز دارم.
چه رکوردی؟

اینکه در جریان شهرآوردها چهار پنالتی می گرفتم، پنالتی هایی که جریان مسابقه را تغییر 
داد و همه آن را به خاطر دارند.

شما بهتر بودید یا احمدرضا عابدزاده؟
من بهتر از احمدرضا عابدزاده بودم، تنها فرق من و او این بود که خدا عابدزاده را بغل 
کرد، البته این را هم باید بگویم عابدزاده یکی از بهترین گلرهای تاریخ فوتبال ایران است 
که زحمات فراوانی را برای فوتبال کشید. من با اعتماد به نفس می گویم از همه گلرهایی 

که در پرسپولیس به میدان رفتند بهتر بودم و هیچ دروازه بانی به گرد پای من هم نمی رسد.
گفته می شود علی پروین در یکی از شهرآوردها به شما گفته بود اگر پنالتی را 
مهار کنی پاداش ویژه ای به شما خواهد داد اما این پاداش هیچ وقت به شما تعلق 

نگرفت؟
پیش از شهرآورد علی پروین مرا صدا کرد و گفت وحید خودت بهتر می دانی ۶ بازیکن 
اصلی پرسپولیس رفته اند و بازی حساسی با استقلال داریم، اگر ببازیم آبرویمان می رود، 

اگر خوب گلری کنی ۵۰ هزار تومان پس از بازی به تو خواهم داد.
از شانسی من بهترین بازی عمرم را به نمایش گذاشتم و ۲ پنالتی امیر قلعه نویی و 
محمدرضا شکورزاده را مهار کردم و در نهایت بازی را بردیم، پس از بازی همه در رختکن به 
جشن و پایکوبی مشغول بودند اما من به هیچ کدام از اینها توجهی نکرده و دنبال ۵۰هزار 
توانی بودم که علی پروین قول داده بود، علی آقا در سونا نشسته بود و نزد وی رفتم و گفتم 
خوب بودم؟ با همان لحن خاصی که مختص به خودش است گفت باریکلا پسر عالی 
بودی، اون وقت به من میگن چرا این پسرو میزاری تو گل، خب اگه تو دروازه بان نبودی که 
آبرویمان می رفت، گفتم علی آقا این حرف ها را نزن به قولی که دادی عمل کن و ۵۰ هزار 
تومان را بدهید، خندید و گفت من یک چیزی گفتم کی از این پولا داره که بده، اگه کسی 

رو پیدا کردی ۵۰ هزار توان داشت بگو منم ازش بگیرم!
منم سرمو پایین انداخته بودم و در حال خروج از رختکن بودم که پروین تدارکاتچی تیم 
را صدا زد و گفت چقدر از پولی که داده بودم دستت مونده که بنده خدا گفت: ۵ هزار 
تومان و پروین گفت پولو بده به قلیچ و من دیدم اگه همین پولم نگیرم از دست پریده سریع 
از دستش قاپیدم، این جوری شد که ۵۰ هزار تومان علی آقا تبدیل شد به ۵هزار تومان که 

البته آن زمان کم نبود.
بازیکن محبوبی در پرسپولیس بودید؟

خیلی، همیشه پیش از بازی ها هواداران پرسپولیس نام مرا صدا می زند و نزد آنها می رفتم 
تا به احساسات این عزیزان پاسخ دهم.

حساس ترین مسابقه ای که به میدان رفتید؟
بازی با استقلال، همه می دانند که شهرآورد یک بازی متفاوت با تمام بازی هاست و این 
یک حرف نیست، هواداران ۲ تیم دوست دارند ۱۰۰ تا بازی شکست بخورند و قهرمان 

نشوند اما این جدال را از دست ندهند.
علی پروین پیش از شهرآوردها چه حرفی می زد؟

او سعی می کرد انگیزه های بازیکنان را برای این جدال بالا ببرد و همیشه به بازیکنان 
می گفت میلیون ها هوادار این مسابقه را از نزدیک تماشا می کنند و حق ندارید در این 

جدال شکست بخورید.
این صحبت ها دوستانه بود یا خشونت نیز چاشنی آن بود؟

علی پروین مرد دوست داشتنی و مهربانی است که افتخار آن را داشتم سال ها شاگردش 
باشم و همیشه به آن افتخار کرده ام. علی پروین اگر هم حرفی می زد و فحشی  می داد 
دوستانه بود و هیچ کس از آن ناراحت نمی شد و صد البته کسی جرات نداشت به علی آقا 

بگوید بالای چشمت ابروست.
اگر الان وحید قلیچ دروازه بان پرسپولیس بود چقدر پول می گرفت؟

اگر در حال حاضر دروزاه بان پرسپولیس بودم ۱۰ میلیارد باید پول می گرفتم.

وحید قلیچ:

منازعابدزادهبهتربودم

ورزشی

 سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: هدف ما حفظ تمام ستاره های تیم است و تلاش می کنیم که با نظر سرمربی بازیکنان جدیدی را 
هم جذب کنیم.  مهدی رسول پناه با اشاره به شرایط باشگاه پرسپولیس، گفت: مدیران باشگاه پرسپولیس با حساسیت و دقت خاصی، 
مسایل مختلف مربوط به تیم و بازیکنان را دنبال می کنند. پیگیری دغدغه های هواداران و اعضای تیم در اولویت کار باشگاه قرار دارد ولی 
اگر درباره آن صحبت نمی شود به این منظور است که مسایل را در آرامش دنبال کنیم. تقویت بنیه اقتصادی و ایجاد راه های کسب درآمد 
که برای آن ها جلسات مکرر هیات مدیره انجام می شود در همین راستا قرار دارد. وی درباره اخباری که در روزهای اخیر درباره احتمال 
جدایی تعدادی از سرخپوشان مطرح می شود، ادامه داد: همه این مسایل رصد و پیگیری می شود. با تعدادی از این بازیکنان صحبت 
کردیم و برای ما تردید وجود ندارد که همه آن ها نسبت به پرسپولیس تعصب دارند. از جمله بازیکنانی که با وی صحبت داشتیم، بشار 
رسن است. گلایه های او را تلفنی شنیدم. رسن عنوان می کرد که به او دروغ گفته شده است و بارها وعده هایی داده اند که عملی نشد. 
قرار بر این شد که وقتی به ایران آمد در جلسه ای حضوری مسایل را مطرح کنیم. به او قول دادیم با این که وعده ها از سوی مدیران قبلی 
بوده است، در صدد جبران، خواهیم بود. او گفت که چرا برای جذب بعضی بازیکنان خارجی پول بود اما برای من که در این تیم هستم 
نبود که کاملا حق با اوست و من خود می گویم که تا همینجا هم خیلی صبوری کرده است. سرپرست باشگاه پرسپولیس در واکنش به  
اخبار مطرح شده درباره شجاع خلیل زاده و مهدی ترابی، اضافه کرد: در صحبتی که داشتیم، شجاع خلیل زاده خود تاکید کرد؛ اولویت 
اول و آخر وی، پرسپولیس است، اما انتظار دارد که باشگاه نیز تعهداتی که داده است را عملی کند. مهدی ترابی هم به باشگاه اعلام کرد، 
با وجود آن که دو پیشنهاد دارد، در حال حاضر تمام فکرش را روی پرسپولیس و ادامه مسابقات متمرکز کرده است. رسول پناه در ارتباط 
با شرایط علی علیپور هم خاطرنشان کرد: او اتفاقا مطرح کرد که در ابتدای فصل قصد داشت قرارداد خود با پرسپولیس را تمدید کند 
ولی در نهایت از جانب باشگاه جواب درستی دریافت نکرد و همه چیز معلق ماند. او گفت افتخارم بازی کردن برای پرسپولیس است و 
هر چه دارم از همین تیم و هوادارانش است. رییس هیات مدیره پرسپولیس تصریح کرد: هدف باشگاه حفظ تمامی ستاره ها است و با 
نظر سرمربی بازیکنان جدیدی نیز به تیم اضافه خواهند شد. بازیکنان پرسپولیس با تمام مشکلات موجود تعصب خود را نشان داده اند. 
از جان و دل مایه گذاشته اند و به حق انتظار دارند تعهداتی که در قراردادها آمده است و قول هایی که به آن ها داده اند عملی شود. این 
کاملا قابل درک است. آن ها اجازه ندادند مسایل مالی روی عملکرد آن ها تاثیر بگذارد، در حالی که روی زندگی شخصی آن ها تاثیر 
گذاشت. باشگاه در تدارک راهکارهای مناسب است. جلسات زیادی داشته ایم. نمی خواهیم مانند گذشته برای گذر از چالش های امروز، 
مشکلات بزرگتری برای آینده باشگاه بوجود آید و منافع بزرگتری به خطر بیفتد. با کارگزار باشگاه که تنها مسئول درآمدزایی باشگاه 
است هم مرتبا در ارتباط هستیم و امیدواریم خبرهای خوبی به ما بدهد. برخی هم که به دنبال بر هم زدن آرامش پرسپولیس هستند 
و نمی خواهند موفقیت های آن ادامه پیدا کند. با هر روشی سعی در بدتر کردن این اوضاع دارند که نیاز به هوشیاری بیشتری از سوی 
بازیکنان و هواداران عزیزمان است تا باشگاه ضربه نخورد. وی افزود: ما در باشگاه پرسپولیس برای گذر از بحران موجود که شرایط این 
روزهای جامعه به سبب شیوع ویروس کرونا استثنایی است و آن را کاملا حادتر هم کرده است، امیدوار و مصمم هستیم و طبق برنامه پیش 

خواهیم رفت. در شرایطی قرار داریم که اتحاد و همدلی و درک متقابل از وضعیت موجود ضروری است.

 سه باشگاه شناخته شده در ایتالیا، انگلیس و اسپانیا تمایل خود را برای جذب »سردار آزمون« به صورت مستقیم و غیرمستقیم نشان 
داده اند و قرار است مهاجم ایرانی، خط حمله یکی از این سه تیم را مثل سوپراستار هالیوود جذاب کند. 

امسال آخرین سال حضور »سردار آزمون« در زنیت است. این جمله را شاید باید با قطعیت ۱۰۰ درصد درباره اش صحبت کرد. ستاره 
ایرانی تیم صدرنشین روسیه در سن ۲۵ سالگی، در آستانه یک انتقال سرنوشت ساز قرار دارد. انتقالی که می تواند آینده اش را به طور 

کامل تحت تاثیر قرار دهد.
حدود سه سال است که مدام در رسانه های داخلی و خارجی از پیشنهادهای بزرگ و کوچک به مهاجم تیم ملی ایران شایعاتی 
می بینیم و می خوانیم. یک روز لیورپول، روز دیگر لاتزیو و مرتبه بعدی اتلتیکو مادرید. اما هیچوقت هیچکدام از این شایعات به پای میز 
مذاکره نرسید و بعد از چند روز دست به دست شدن، در نطفه خوابید و سردار نیز در همان روسیه و در تیم های روستوف، روبین کازان 
و زنیت مشغول بود. او در اروپا خوش درخشید و نگاه ها را به خود خیره کرد. در این فصل نیز توانسته در رقابت های مختلف برای 
آبی آسمانی های سرزمین تزارها ۱۴ گل و هفت پاس گل به ثبت برساند و جزو موثرترین نفرات تیمش باشد. او در لیگ قهرمانان اروپا ۲ 

گل به ثمر رساند و حالا واقعا، در آستانه انتقال به یک باشگاه بهتر در لیگی شناخته شده تر است.
ناپولی اولین مشتری سردار بود. باشگاه ایتالیایی از خرید جدید خود یعنی فرناندو یورنته راضی نیست. کتوزو از خط حمله تیمش 
رضایت ندارد و در یک کنفرانس مطبوعاتی ادعا کرد که باید خط حمله اش مانند »برد پیت« خوش تیپ و جذاب باشد. دی لورنتیس، 
رییس باشگاه ناپولی نیز، خواستنِ سردار را تایید کرد. اما این پایان پیشنهادهای مهاجم ترکمن تیم ملی ایران نیست. ۲ مشتری جدید 

هم برای او از لیگ برتر انگلستان و لالیگای اسپانیا آمده است.
لیگ جزیره، لیگ مورد علاقه سردار است. باشگاه لندنی وستهم گویا علاقه مند به خرید مهاجم ایرانی است. تیمی که در حال حاضر 
دیوید مویس، سرمربی اسبق منچستریونایتد و اورتون را روی نیمکت خود می بیند. وستهم بازیکنان خوبی در ترکیب خود دارد و در 

ابتدای این فصل توانست سباستین هالر را با قیمتی قابل توجه جذب کند اما این مهاجم بلند بالا انتظارات را برآورده نکرد.
دیگر تیم خواهان سردار اما تیمی است سرشناس و پرستاره. تیمی که به تازگی موفق شد مدافع عنوان قهرمانی لیگ قهرمانان اروپا 
یعنی لیورپول را حذف کند. اتلتیکو مادرید پیش از این از زهرِ سردار کمی چشیده است. آزمون در روستوف بود که موفق شد در ویسنته 
کالدرون، دروازه یان اوبلاک را باز کند و حالا طبق گفته چند رسانه خارجی توسط این باشگاه مادریدی تحت نظر است. با این حال 

هنوز پیشنهاد وستهام و اتلتیکو رنگ و بوی خیلی جدی به خود نگرفته است.
باشگاه زنیت فعلا در ظاهر تمایلی به فروش سردار نشان نمی دهد اما آنها می دانند که تا حدی می توانند جلوی ترانسفر شدن سردار را 

بگیرند. با این حال به دنبال این هستند تا او را به بالاترین و بهترین قیمت بفروشند و از پول انتقال سردار نهایت بهره را ببرند.
ارزش کنونی آزمون در سایت ترانسفرمارکت ۱۴ و نیم میلیون یورو تخمین زده شده است اما باشگاه زنیت به دنبال فروش او با مبلغی 
در حدود ۲۵ تا ۳۰ میلیون یورو است. حال باید دید تکلیف ستاره تیم ملی فوتبال کشورمان در ماه های آتی چگونه پیش می رود و او برد 

پیتِ کدام یک از تیم های ناپولی، وستهام، اتلتیکو مادرید یا ... خواهد شد.

مهدی رسول پناه: 

هدف باشگاه پرسپولیس حفظ تمام ستاره ها است
سه راهی سرنوشت ساز سردار؛ 

آزمون در نقش سوپراستار هالیوود

ورزشکار  جمعیت  نفری   ۵۰۰ افزایش  با  قم  بسکتبال   
سازمان یافته، دعوت استعدادهای این رشته به تیم های ملی، 
میزبانی بیش از ۱۰ رویداد کشوری و برگزاری ۴۰۰ مسابقه 

داخلی سال ۹۸ را پشت سر گذاشت. 
بسکتبال در سال ۱۳۹۸ قوی ترین نماینده ورزش قم در 
بالاترین سطح لیگ های باشگاهی کشور را داشت، تیمی به 
نام شیمیدر که مهرماه سال قبل به استان قم منتقل شد و به 
نمایندگی از قم در سوپر لیگ این رشته المپیکی به میدان رفت 

اما شیوع کرونا مانع از تداوم درخشش این تیم شد.
قم  در  شیمیدر  حضور  به  تنها  قم  بسکتبال  بااین حال 
دل خوش نکرد و فعالیت های خود را در بخش های مختلف اعم 
از همگانی، قهرمانی، آموزشی و فرهنگی ادامه داد و مهم ترین 
نتایج آن برگزاری بیش از ۴۰۰ مسابقه در لیگ های داخلی، 
میزبانی بیش از ۱۰ رویداد کشوری، افزایش بیش از ۵۰۰ 
ورزشکار بیمه شده و دعوت استعدادهای این رشته به اردوهای 

تیم ملی بود.
۱۲۰۰ بسکتبالیست  سازمان یافته در قم

سال  انتخابات  مجمع  از  پس  قم  استان  بسکتبال  هیات 
۱۳۹۵ خود به ریاست یکی از داوران مطرح این رشته یعنی 
مرتضی سخایی فعالیت می کند، رشته ای که در سال ۱۳۹۸ 
حدود ۱۲۰۰ ورزشکار سازمان یافته داشت که از این تعداد 
۵۸۰ بسکتبالیست در بخش بانوان و ۶۲۰ ورزشکار در قسمت 

آقایان فعالیت داشتند.
رییس هیات بسکتبال استان قم در گفت وگو با ایرنا افزود: در 
سال ۱۳۹۸ تعداد ۲۲ داور فعال در مسابقات مختلف داشتیم 
که از این تعداد ۱۰ نفر در قسمت آقایان و ۱۲ داور در بخش 
بانوان به قضاوت رقابت های مهم پرداختند، اتفاق ویژه در این 
بخش افزایش قابل توجه داوران و ناظران بسکتبال استان در 
لیگ های کشور بود، افرادی که با نظارت و قضاوت های موفق 
خود اعتماد فدراسیون بسکتبال و کمیته داوران را به خوبی 
جلب کرده و مسابقات مهمی را در سطوح مختلف بسکتبال 

ایران قضاوت کردند.

فدراسیون  امین  ناظران  از  یکی  که  سخایی  مرتضی 
بسکتبال نیز محسوب می شود، افزود: به اتفاق محمود حاج 
نظارت  کاویانی  و مجیدرضا  عبدیخانی  علی  اسماعیلی، 
داوری  در  این که  ضمن  دادیم،  انجام  را  لیگ  بازی های 
بسکتبال قم امسال بعد از سال ها  چهار داور جوان که اکثرا 
کارت درجه ۳ و ۲ دارند را برای مسابقات کشوری و غیره 

اعزام کردیم.
فعالیت ۲۸ مربی در توسعه بسکتبال

آمار سال گذشته هیات بسکتبال قم نشانگر این است که از 
بین ۲۸ مربی فعال بسکتبال در استان قم، ۱۸ مربی به آموزش 
آقایان  مختلف  سنی  رده های  تیم های  هدایت  و  رشته  این 
می پردازند و ۱۰ مربی نیز در بسکتبال بانوان قم کار می کنند، 
درحالی که تعداد مربی های دارای کارت مربیگری در استان 

قم در بخش آقایان حدود ۲۵ نفر است.
اگرچه بسکتبال قم در سال گذشته رتبه تیمی در مسابقات 
لیگ و قهرمانی کشور نداشت اما مجموعا هشت اعزام توسط 
هیأت بسکتبال استان قم به رقابت های رده های سنی مختلف 
بسکتبال ایران انجام شد که سه اعزام در بخش بانوان بود و در 

پنج اعزام نیز آقایان بسکتبالیست سهیم بودند.
برگزاری مسابقات جهانی ۳ به ۳ بسکتبال

رییس هیات بسکتبال استان قم در ادامه از رونق این رشته 
در قم خبر داد و گفت: در موضوع برگزاری مسابقات استانی 
با تلاش دیگر همکارانم در کمیته های مختلف هیات، لیگ 
بسکتبال قم را در رده های سنی نونهالان و نوجوانان برگزار 
کردیم، ضمن این که سه دوره مسابقه بسکتبال سه نفره با ثبت 

ایونت جهانی در قم برگزار شد.
سخایی به فعالیت های آموزشی این هیات هم اشاره کرد 
و ادامه داد: کمیته آموزش یکی از بخش های پویا در هیأت 
است و خوشبختانه این کمیته فعالیت های خوبی در سال 
۱۳۹۸ داشت و شاهد برگزاری یک دوره ارتقای داوری ۳ به 
۲ و همچنین یک دوره کلاس آمار برای داوران سراسر کشور 
بودیم، ضمن این که ۶ کارگاه آموزشی برای مربیان این رشته و 

یک کارگاه برای داوران بسکتبال قم نیز برگزار کردیم.
۱۴ باشگاه فعال در بسکتبال قم

فعالیت های  اصلی  پایگاه  رضائیان  شهید  سالن  اگرچه 
هیات بسکتبال قم محسوب می شود اما ۱۴ باشگاه نیز به 
آموزش استعدادهای دختر و پسر این رشته می پردازند، تعداد 
بانوان  باشگاه در قسمت  پنج  و  آقایان  باشگاه در بخش   ۹
بسکتبال قم فعال هستند و لیگ استانی این رشته را نیز رونق 

داده اند.
بسکتبال  مختلف  سنی  رده های  در  فعال  باشگاه های 
مهتاب،  رضائیان،  شهید  پویان،  باشگاه های  قم  مردان 
سامان، ستارگان، شهرداری، شهید شفیعی، مفید و ناحیه ۲ 
آموزش وپرورش هستند، حال این که در بسکتبال بانوان قم 
کانون های نرگس، جامعه الزهرا، ایثار، مریم و نرجس فعالیت 

می کنند.
۴ تیم قمی در لیگ های بسکتبال ایران

در  تیم  چهار  قم  استان  از   ۱۳۹۸ سال  که  شرایطی  در 
مسابقات لیگ های باشگاهی ایران به میدان رفتند، رییس 
هیات بسکتبال استان قم گفت: تیم شیمیدر بعد از انتقال به 
استان قم در لیگ برتر کشور به میدان رفت و حضور این تیم در 
لیگ برتر و برگزاری بازی ها در سالن شهید حیدریان بار دیگر 

شور و هیجان را به بسکتبال قم آورد.
سخایی افزود: همچنین تیم منتخب هیأت بسکتبال قم 
در لیگ دسته دوم باشگاه های کشور حضور یافت که البته 
بازی های این تیم در مرحله دوم به دلیل شیوع کرونا به تعویق 
افتاد، ضمن این که تیم های هیأت بسکتبال و سامان نماینده 
قم در مسابقات سال ۹۸ لیگ رده نوجوانان باشگاه های کشور 

بودند.
شیمیدر دستاورد مهم بسکتبال قم در سال ۹۸

رییس هیات بسکتبال قم تصریح کرد: ازنظر هیأت بسکتبال 
برای  پیگیری  در سال ۱۳۹۸  این رشته  مهم ترین دستاورد 
حضور تیم شیمیدر در استان قم و رقابت این تیم به عنوان 
بود،  باشگاه های کشور  بسکتبال  برتر  لیگ  در  قم  نماینده 

بسکتبال در سال گذشته برای ورزش ایران سهمیه المپیک را 
کسب کرد و شیمیدر تیمی بود که می توانست قهرمانی لیگ 
برتر را نصیب ورزش قم کند اما افسوس که لیگ برتر به دلیل 

شیوع کرونا نیمه تمام ماند و فدراسیون پرونده آن را بست.
وی اضافه کرد: البته هیأت بسکتبال قم در رده باشگاهی 
تنها به تیم شیمیدر اکتفا نکرد، بلکه مستقل از شیمیدر، روی 
پای خود ایستاد و حاصل ماه ها تلاش خود برای سازندگی 
در این رشته را در قالب تیم منتخب هیأت به رقابت های لیگ 
دسته دوم باشگاه های کشور اعزام کرد، تیمی که صد در صد 
بازیکنان آن بومی و از نفرات بسیار جوان و آینده دار بسکتبال 
به دنبال  اینکه هیأت  به واسطه  افزود:  قم هستند. سخایی 
پیشرفت این رشته از رده های پایه بود، مربیان ما استعدادها و 
نخبه های بسکتبال قم را به خوبی پرورش دادند و درنتیجه تیم 
بسیار خوبی را در رده سنی نوجوانان به مسابقات باشگاه های 
کشور اعزام کردیم که از قضا به جمع هشت تیم برتر هم رسید 
اما با امتیازی برابر با تیم متموّل نامی نو اصفهان و تنها به خاطر 
تفاضل گل کمتر از حضور در جمع چهار تیم مرحله پایانی این 

مسابقات بازماند.
تجهیز خانه بسکتبال قم

رییس هیات بسکتبال استان قم گفت: سالن شهید محمود 
رضائیان در مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم که یکی از 
سالن های قدیمی و با سابقه ورزش قم محسوب می شود، از 
سال های دور با عنوان خانه بسکتبال نام گذاری شده و زمانی 
که به این هیأت آمدم، در تعامل با اداره کل ورزش و جوانان این 

سالن را بار دیگر به هیأت بسکتبال برگرداندیم.
وی در پایان اظهار داشت: با توجه به این که تمام برنامه های 
آموزشی و مسابقات رسمی داخلی و کشوری بسکتبال قم در 
این سالن انجام می شود و همچنین بسیاری از هیات های 
ورزشی هم برای مسابقات و برنامه های مختلف خود این سالن 
را در نظر می گیرند، یکی از کارهای ماندگار هیأت بازسازی 
مورد  سال ها  سالن  این  به  رسیدگی  درحالی که  بود  سالن 

بی توجهی قرارگرفته بود و اکنون کیفیت بسیار خوبی دارد.

دستاوردهای بسکتبال قم درسالی که گذشت؛ 

تجهیز خانه بسکتبال و افزایش ورزشکاران بیمه شده 
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چرا امکان تداوم وحدت هر روز کمتر می شود؟

ریاست مجلس، نقطه آغاز جدایی اصولگرایان 
پایداری ها، اصولگرایان سنتی، نواصولگرایان و بهاریون برای تصاحب صندلی شماره 
یک بهارستان یازدهم در تلاش هستند. شواهد نشان می دهد که پروسه وحدت پیش از 
انتخابات و کثرت پس از پیروزی تعبیر این مصرع حافظ در مجلس آینده خواهد بود که 

عشق آسان نمود اول ولی افتاد مشکل ها. 
منتخبان مجلس یازدهم تا هفتم خرداد ماه ۹۹ یعنی آغاز به کار قانونی مجلس فرصت 
یا »ددتایم« رایزنی، برگزاری جلسات و محافل شام و ناهار و تشکیل گروه های مجازی و 
ارسال لینک های دعوت را دارند تا به یک لیست ابتدایی از رئیس، هیات رئیسه، نواب 
و روسای فراکسیون ها کمیسیون ها دست یابند. هرچند بر اساس عرف معمول تهیه 
این لیست اولیه پس آغاز رسمی مجلس باید انجام می گرفت اما تلاش های اصولگرایان 
نشان از عجله آن ها برای مشخص شدن جایگاه های مختلف در بهارستان دارد. جلسات 
مختلفی در حال برگزاری است که بخشی از آن ها به واسطه تصاویر منتشر شده در رسانه ها 
خواسته یا ناخواسته علنی می شود و بخش دیگری هم پشت دیوارهای دفاتر کار و خانه ها 
یا گوشی های همراه منتخبان برگزار می شود و علنی نمی شود. این همه تلاش اما اگرچه 
به تاکید مکرر اصولگرایان جای نگرانی ندارد و باید به فال نیک گرفته شود اما دشواری ها 
بیشتر است و رقابت دیگر میان جناح های سیاسی نیست بلکه درون جناحی، درون 
جریانی یا حتی درون طیفی است. »ما امیدواریم این وحدتی که شکل گرفت دستمایه ای 
برای ادامه کار در مجلس باشد و زمینه خوبی برای همکاری نزدیک تر منتخبان ایجاد 
کند.« این بخشی از اظهارات »ناصر سقای بی ریا« از اعضای جبهه پایداری است. »زهره 
الهیان« نماینده منتخب مجلس یازدهم هم این دیدارها را کارشناسی توصیف کرده و 
گفته است: »یک ماه باقی مانده تا افتتاح مجلس یازدهم فرصت خوبی است تا منتخبین 
بحث ها و جلسات کارشناسی را حول اولویت های کشور دنبال کنند.« اما شواهد این روزها 
چندان جای امیدواری برای تداوم وحدت باقی نمی گذارد و نگاهی به طیف ها و اشخاصی 
که نامشان برای ریاست در صدر گمانه زنی  ا قرار دارد نشان می دهد که همه خود را لایق 

نشستن بر صندلی شماره یک بهارستان می دانند و این کار را دشوار خواهد کرد.
قالیباف و مسیر تحقق آرزوی ریاست 

»محمدباقر قالیباف« شهردار اسبق تهران و نواصولگرایان طرفدارش را می توان محتمل 
ترین گزینه ریاست مجلس و فراکسیون قالب دانست. نفر اول فهرست تهران با ۱ میلیون 
و ۲۶۵ هزار و ۲۸7 رای در حالی سودای ریاست دارد که به گفته »محمد مهاجری« فعال 
سیاسی اصولگرا، اصلا به مجلس آمده که رئیس شود و اگر نمی خواست رئیس شود، 
یقینا دلیلی نداشت که این همه خود را به زحمت بیاندازد و تلاش کند.«  به نظر می رسد 
تلاش مورد اشاره مهاجری در دیدار شهردار اسبق با شماری از نمایندگان منتخب گیلان 
و مازندران نمود پیدا کرده است. گرچه قالیباف یا دیگر حاضران در آن نشست درباره 
مباحث مورد بحث جلسه اظهارنظری نکردند اما رسانه ها آن را به یارگیری سیاسی برای 

کسب کرسی ریاست مجلس تعبیر کردند.
کاپیتان اما برای رسیدن به این صندلی با چالش هایی روبرو است؛ رقبای اصولگرایش 
بیش و پیش از آنکه او را اصولگرای معتقد به ایدئولوژی بدانند تکنوکراتی می بینند که در 
کارنامه خود حتی حمایت از برجام و مذاکره با آمریکا را هم دارد و ابهامات پرونده های 
دوران شهرداری هم برای افکار عمومی همچنان باقی است. نقطه قوت او را می توان 
تجربه اجرایی و قدرت رایزنی دانست که این تجربه و ارتباط های حاصل از آن به وجود 

آورده است.
زمان نشان خواهد داد: آیا شهردار سابق در صورت تکیه زدن بر کرسی ریاست قوه 
مقننه از سودای همیشگی ریاست بر قوه مجریه دست خواهد کشید و تن به تضمین 

ریاستش بر  بهارستان به شرط عبور از پاستور خواهد داد یا نه؟
پایداری ها سر حرف خود می مانند؟ 

»مرتضی آقاتهرانی« و »علیرضا زاکانی« دو عضو جبهه پایداری در مجلس یازدهم 
هستند که گمانه زنی ها درباره تلاش آن ها برای کسب کرسی ریاست در رسانه ها منتشر 
می شود. جبهه پایداری در دوران پیشا انتخابات هم بر سر وحدت با شورای ائتلاف اما و 
اگرهای بسیاری آوردند و تا ۴۸ ساعت پیش از انتخابات همچنان بر طبل لیست جدا و 
خط زدن نام قالیباف و نواصولگرایان کوبیدند و تنها وقتی تن به فهرست مشترک دادند که 

سهم مورد نظر را از ۳۰ نفر تهران به دست آوردند.
با چنین پیش زمینه ای مجلس یازدهم هم صحنه نواختن انواع سازهای ناکوک این 
جریان برای دیگر اصولگرایان خواهد بود. میزان جدی بودن رقابت بین این دو چهره هم 
مشخص نیست شایعات در این گروه از کناره گیری یکی به نفع دیگری حکایت داشته 

و به نظر می رسد رقابت درون طیفی تنها تا زمان زمین زدن رقیب تداوم خواهد داشت.  
گزینه های بهاری ریاست مجلس

طیف اصولگرای دیگری که در هیاهوی انتخاباتی هم آرامش و چراغ خاموش حرکت کرد 
و توانست چهره های خود را وارد مجلس کند، بهاریون یا نزدیکان، وزرا و معاونان »محمود 
احمدی نژاد« رئیس جمهوری سابق است. احمدی نژاد گرچه در دوران انتخابات هرگونه 
انتساب و حمایت از نامزدها را تکذیب کرد اما ۱۴ نام از وزرای دولت هایش همچنان به نام 

او گره خورده است.
صحبت از نامهایی چون »علی نیکزاد« وزیر راه دولت دهم از سال۹۰ تا ۹۲، »حمیدرضا 
حاج بابایی« وزیر آموزش و پرورش دولت دهم، »شمس الدین حسینی« وزیر اقتصاد از 
سال ۸7 تا ۹۲ است. طیفی که به نظر می رسد مدعیان ریاست مجلس در آن بیش از 
دیگر طیف هاست هفته های گذشته مجمعی فراکسیون مانند از ۵۰ هم فکر منتخب خود 

تشکیل داده و نامش را جهاد و خدمت نهاده است.
نیکزاد احتمالا در این مجمع از نقشه های خود یعنی طرح ایجاد 7۰۰ هزار مسکن و 
قرارگاه سازندگی در مجلس و تلاش برای استکبار ستیز کردن مجلس یازدهم گفته است 
اما رقبای جدی در این مسیر پیش روی او هستند؛ »فریدون عباسی« رئیس سازمان 
انرژی اتمی از سال ۸۹ تا ۹۲ و منتخب مردم کازرون که به صورت علنی برای ریاست 
مجلس اعلام آمادگی کرده و گفته است: »متاسفانه افراد دیگری در بیرون مجلس مشغول 
فعالیت هستند و بنا دارند تا تعیین کننده تصمیمات و مدیریت درون مجلس باشند.« 
حاجی بابایی هم سابقه پنج دوره نمایندگی مجلس هم در دوران کثرت اصولگرایان و هم 

اصلاح طلبان را داشته است.
سابقون و سنتی ها راه به جایی خواهند برد؟ 

میان نواصولگرایان و بهاریون و پایداری ها، سنتیهای اصولگرا راه دشواری برای رسیدن 
به ریاست مجلس دارند. »سید رضا تقوی« از جامعه روحانیت مبارز و »مصطفی میرسلیم« 
از حزب موتلفه اسلامی را می توان از سابقون اصولگرا دانست که در مجلس یازدهم حضور 

دارند و نامشان برای ریاست بیش از دیگران سر زبان هاست.
هرچند میرسلیم در این زمینه گفته است: »مطرح کردن رقابت و تنازع برای کسب 
کرسی ریاست مجلس درست نیست زیرا برتری جویی در مجلس مذموم ولی خدمت 
صادقانه و مخلصانه افتخار است. به نظر من طرح این دست مسائل توجه را از موضوعات 
اصلی کشور و مسائل مبتلابه مردم منحرف می کند.« شانس میرسلیم با توجه به سابقه 
اجرایی شاید از سیدرضا تقوی بالاتر باشد اما دیگر نامزدهای دیگر طیف ها دستکم در 

گمانه زنی ها خوش شانس تر معرفی می شوند.
چرا امکان تداوم وحدت هر روز کمتر می شود؟

برای وحدت و همان یک فهرست مشترک انتخاباتی بیشتر از یک سال رایزنی شد و در 
دقایق ۹۰ انتخاباتی و پس از رد و بدل شدن نامه های متنوع به دست آمد و شکنندگی اش 
این روزها بیشتر دیده می شود. شاید بتوان چند دلیل مشخص برای چنین شرایطی 
آورد. واقعیت آن است که اصولگرایان پس از آیت الله »محمدرضا مهدوی کنی« زعیم و 
رهبری در حد و اندازه های او نیافتند. از سوی دیگر گفتمان اصول گرایی به قدری طی 
این سال ها بسط یافت که تعیین اصول و خط و قرمزهایش ناممکن و طیف های تعریف 
شده زیر این گفتمان روز به روز بیشتر شدند و همین ناپیدایی اصول سبب شد که گروهی 

گروه دیگر را اصولگرا نشناسد و منحرف بداند.
تغییرات ناگزیر زندگی و مناسبات جهانی در کنار ایستایی دیدگاه های گروهی دربرابر آن 
سبب شد که گروه دیگر به دنبال نوسازی دیدگاه های خود برود و به همین دلیل است که 
معمولا میان طیف های اصولگرا بر سر مباحثی چون سیاست خارجی و داخلی؛ فرهنگ 

و اقتصاد افتراق نظرهای بی شماری وجود دارد.
این گروه با بحران مقبولیت هم روبروست و گواه آن تعداد آرای منتخبان تهران است. با 
چنین توصیفاتی اختلاف های پیدا و پنهان طبیعی جلوه می کند حتی اگر افرادی مانند 
سید عزت الله ضرغامی، رئیس پیشین صداوسیما در توییتی توصیه کند: »بسیاری از 
عزیزانی که نامزد ریاست مجلس آینده هستند، می توانند روسای کمیسیون های مهم و 
تاثیرگذار باشند. تحقق وعده ها و شعارها، از کمیسیون های تخصصی می گذرد. مهمترین 

آزمون سال اول این مجلس انتخابات داخلی آنان است.«
یا »محسن رضایی« دبیر مجلس تشخیص مصلحت نظام درباره تلاش ها برای انتخاب 
پیش از موعد رئیس مجلس بگوید: »مجلس هم باید رئیس قوی و انقلابی داشته باشد 
و هم هیئت رئیسه و روسای کمیسیون های قوی و انقلابی. این مدیران قوی، انقلابی و 
خوش فکرند که می توانند این نهاد را از روزمرگی نجات دهند و به انجام وظیفه اصلی اش 
بازگردانند.« یا »بیژن نوباوه« منتخب مجلس یازدهم آن را شرعا و اخلاقا درست نداند و 
تصریح کرد: در مجلس یازدهم تصمیم داریم شایسته سالاری را در انتخاب رئیس مجلس، 
روسای کمیسیون ها و تمام مسئولان پارلمان رعایت کنیم. انتخابات ها باید به شکل 
اصولی خود و در داخل مجلس صورت گیرد بنابراین گمانه زنی های رسانه ای هیچ مبنای 

صحیحی ندارد.«

معاون اول رییس جمهوری گفت: در شرایطی که رسانه های بیگانه در تلاشند تا از 
طریق پمپاژ ناامیدی، مردم را مأیوس کنند، چه لزومی دارد که از طریق انتشار اخبار 
نادرست از گزارش دیوان محاسبات، به رسانه های ماهواره ای پاس گل بدهیم تا اصل 

نظام را زیر سؤال ببرند. 
 اسحاق جهانگیری عصر روز شنبه در دیدار وزیر و معاونان وزارت صنعت،  معدن و 
تجارت که در این وزارتخانه برگزار شد، با انتقاد از برخی رسانه های داخلی درخصوص 
انتشار اخبار نادرست درباره گزارش دیوان محاسبات کل کشور، افزود: در این شرایط 
انتظار نیست که رسانه های داخلی نیز کاری کنند که مردم مأیوس و ناامید شوند. البته 
ما می دانیم که در گزارش دیوان محاسبات چنین تعبیری نبوده است، اما رسانه های 
بیگانه می خواهند از حرف های درست ما مطالب نادرست تولید تا بتوانند علیه ملت و 

انقلاب تبلیغ کنند.
وی با اشاره به شرایط دشوار پیش روی مردم اظهار کرد: متأسفانه پمپاژ مسائل منفی 
به مردم ایران نسبت به سایر کشورها بیشتر است؛ چرا که جمهوری اسلامی ایران 
مخالفان و دشمنانی دارد که در دنیا پخش هستند و رسانه هایی را نیز در اختیار دارند و 

تلاش می کنند تا امید را از ملت ایران بگیرند.
معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به سیاه نمایی های رسانه های ماهواره ای از 
گزارش های وزارت بهداشت،  درمان و آموزش پزشکی درخصوص آمار مبتلایان و 
جان باختگان کرونا، گفت: وزارت بهداشت ایران همانند سایر کشورها، هماهنگ با 
سازمان بهداشت جهانی گزارش هایی را در خصوص آمار مبتلایان کرونا ارائه می دهد 
اما این رسانه ها هر روز که می خواهند اخبار مرتبط با ایران را مطرح کنند، می گویند که 
آمار رسمی اعلام شده فلان تعداد است اما دیگران معتقدند که این آمار صحیح نیست.
جهانگیری با تاکید بر اینکه آنها نسبت به پمپاژ اخبار منفی اقدام می کنند تا امید 
ملت ایران را بگیرند،  گفت: انتظار این است که رسانه های داخلی به خصوص وقتی 
اطلاع دارند که مطلبی صحیح است،  سیاه نمایی نکنند البته اگر مطلبی صحیح 
باشد، رسانه ها وظیفه دارند که نظارت دقیق داشته باشند و درخصوص آن اطلاع 

رسانی کنند.
سوء استفاده کنندگان از ارز دولتی پاسخگو دستگاه قضایی باشند 

معاون اول رییس جمهوری افزود: بانک مرکزی مسئول تامین ارز کشور است و حتی 
درباره یک دلار نیز حساسیت وجود دارد و اگر کسی یک دلار گرفته باشد و کالا وارد 
نکرده باشد مرتکب خیانت ملی شده است و باید در پیشگاه دستگاه قضایی کشور 

پاسخگو باشد.
وی تصریح کرد: مگر می توان در شرایط سخت ارزی کشور از یک دلار هم چشم 
پوشی کرد؟ البته نمی خواهم به این مبحث وارد شوم که برای واردات و صادرات در دنیا 
چه مکانیزمی وجود دارد و در کشور ما ساز و کار آن چیست. البته زمانی توضیح خواهم 

داد که ال سی و حواله هر کدام چیست.
جهانگیری با بیان اینکه در همه جای دنیا ابتدا باید کالا وارد کشور شود و سپس ارز 
آن پرداخت شود، افزود: علت آنکه ما نمی توانیم به این شیوه عمل کنیم، وجود تحریم 
هاست. ما باید ابتدا ارز را حواله کنیم تا کالا وارد کشور شود که این خود آغاز خیلی از 

اتفاقات است.
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه حساسیت ها نسبت به تخلفات بالا 
است، تصریح کرد: قوه قضاییه در سال ۹7 از مقام معظم رهبری مجوزی خاص برای 

مقابله با فساد دریافت کرد که اگر تخلفی صورت گرفت بتواند با سرعت برخورد کند.
وی با اشاره به اینکه این موضوع نیز در برخی رسانه ها مطرح می شود که در ارز 
۴۲۰۰ تومانی رانت نهفته است،  گفت: امروز کسانی که طرفدار عدم ترویج رانت بوده 
اند نیز به این باور رسیده اند که برای کمک و حفاظت از مردم باید اقداماتی انجام داد.

جهانگیری ادامه داد: در دوران ۴۰ ساله جمهوری اسلامی ایران بیش از ۸۰ درصد 
این مدت یعنی بیش از ۳۲ سال نرخ ارز تثبیتی بوده است. تمام ۸ سال دولت آقای 
مهندس میرحسین موسوی قیمت ارز 7 تومان و در بازار آزاد ۱۲۰ تومان تعریف شده 
بود. در دوران مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی نیز قیمت ارز 7 تومان بود و پس از آن 
ارز ۶۰ تومانی و ۸۰ تومانی و ارز آزاد تعریف شد و مدت 7 ماه قیمت ارز تک نرخی شد و 
پس از آن دوباره ارز ۱7۵ تومانی تعیین شد و ارز ۳۰۰ تومانی برای صادرات تعریف شد 

و قیمت ارز آزاد نیز تا پایان دولت حدود ۸۰۰ تومان شد.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: در دولت آقای خاتمی تا سال ۸۱ قیمت ارز 
۱7۵ تومان بود و ارز آزاد نیز وجود داشت و ارز ۳۰۰ تومان بعد از مقطعی حذف شد. ارز 
تک نرخی که در سال ۸۱ اتفاق افتاد تا سال ۸۹ به دلیل آنکه وفور درآمدهای ارزی بود 

به دنبال آن بودند که هر طور شده ارز را بفروشند.
برای حفاظت از معیشت مردم، ارز ۴۲۰۰ تومانی تعیین شد 

وی با اشاره به درآمدهای 7۰۰ تا ۸۰۰ میلیارد دلاری در دوره دولت آقای احمدی 
نژاد خاطرنشان کرد: این درآمدها دوره ای استثنایی در تاریخ کشور است که در این 
دوره به دلیل وفور درآمدهای ارزی، قیمت ارز را در همان حدی که می خواستند می 

توانستند نگه دارند.
دکتر جهانگیری اضافه کرد: سال ۸۹ که کشور با تحریم روبرو شد قیمت ۱۲۲۶ 
تومان برای ارز تعیین شد و قیمت دیگری تقریبا معادل دو برابر این رقم به عنوان ارز 
مبادله ای تعیین شد و در کنار این دو رقم، ارز آزاد در بازار حدود بیش از ۳ هزار تومان 

بود.
معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: وقتی دولت تدبیر و امید آغاز بکار کرد هر 
سه قیمت برای ارز در کشور وجود داشت که دولت در یک ماهه نخست ارز مبادله ای 
و مرجع را یکسان و پس از آن تلاش کرد فاصله قیمت ارز آزاد با ارز دولتی را به هم 

نزدیک کند.
وی با یادآوری اواخر سال ۹۶ که مقدمات خروج آمریکا از برجام و بازگشت تحریم ها 
به چشم می خورد، افزود: در این مقطع مسائلی پیش آمد که فعلاً  نمی توان آن را بازگو 
کرد. ما در اوایل سال ۹7 برای برخی کالاها قیمت ارز را از ۳۸۰۰ تومان به ۴۲۰۰ تومان 
تبدیل کردیم و در بازار آزاد قیمت ارز ۶۰۰۰ تومان بود که البته برخی تصور می کنند 

دولت قیمت ارز را از ۶۰۰۰ تومان به ۴۲۰۰ تومان تبدیل کرده است.
جهانگیری افزود: پس از آن ظرف سه ماه تا بانک مرکزی و وزارت صمت آماده شود 
و مقررات جدید وضع شود و سامانه نیما تکمیل گردد برای حفاظت از معیشت مردم، 
ارز ۴۲۰۰ تومانی تعیین شد تا اقلام ضروری و کالاهای اساسی مردم تامین شود. 
اینکه گفته می شود پرداخت ارز با قیمت ۴۲۰۰ تومان رانت است، این اقدام دولت در 
حقیقت برای حفاظت از معیشت مردم است و پرداخت ارز با این مبلغ تنها برای اقلام 

ضروری و برخی کالاهای اساسی است.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: اینکه برخی می گویند قیمت ها را آزاد کنید و 
اجازه دهید به روش های دیگر نیازهای مردم تامین شود، عمدتاً منظور آنها کوپن است 
که شرایط آن وجود ندارد وگرنه اعضای دولت به سمت ارز ۴۲۰۰ تومانی نمی رفتند 
چرا که کارنامه اقتصادی ما معلوم است و معتقد هستیم که محدودیت ها و دخالت 
های دولت را باید به حداقل برسانیم. وی با تاکید بر اینکه هدف اصلی دولت، دفاع و 
حمایت از زندگی مردم به خصوص اقشار ضعیف جامعه است، خاطر نشان کرد: نمونه 
دیگر این گونه اقدامات دولت، خرید گندم از کشاورز به قیمت ۲۵۰۰ تومان است که 
پس از تبدیل به آرد به قیمت ۶۶۵ تومان به نانوایی ها داده می شود که ممکن است هر 
کس بگوید این اقدام با عقل اقتصادی سازگار نیست اما هدف دولت این است که نان 

با قیمت مناسب به طبقات مختلف جامعه برسد.
باید با فساد در هر جا و هر کس که باشد مبارزه کرد 

جهانگیری تصریح کرد: مردم باید بدانند و خودمان نیز باید باور داشته باشیم که با 
فساد مخالف هستیم. فساد در هر جا و توسط هر کس که باشد باید با آن مبارزه کرد 
چرا که فساد مانند موریانه به جان انقلاب افتاده تا آن را از پا درآورد. امید مردم زمانی 
تبدیل به یاس می شود که می بینند زندگی شان در سختی است اما عده ای با فساد 

زندگی آن چنانی دارند.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه باید موضوع مقابله با فساد در همه مدیران 
کشور به مسئله اصلی تبدیل شود، گفت: مدیری که بداند فساد درزیرمجموعه اش رخ 
داده اما فوراً برخورد نکند، در حالت خوش بینانه مدیری بی عرضه و در حالت بدبینانه 
مدیری آلوده است. وی با اشاره به اینکه رییس جمهور در راستای شفاف سازی و مقابله 
با فساد خواسته بود که اسامی دریافت کنندگان ارز ۴۲۰۰ تومانی در سامانه ای منتشر 
شود که مردم در جریان آن قرار گیرند، خاطر نشان کرد: در موضوع تسهیلات ۵۰ 
هزار میلیارد تومانی نیز در جلسه ستاد اقتصادی دولت موافقت شد که اسامی دریافت 
کنندگان این تسهیلات در سامانه اعلام شود تا مردم مطلع باشند که کدام واحدهای 

تولیدی از این امکان استفاده کرده اند.
 جهانگیری در ادامه با قدردانی از مدیران و دست اندرکاران وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اظهار داشت: چشم های جامعه به عملکرد دست اندرکاران این وزارتخانه است 
تا با عملکرد خوب خود به مردم آرامش، آسایش و امید بدهند و این اطمینان در جامعه 

حاصل شود که نیازهای مردم تامین می شود.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به پدیده کرونا و تلاش همه مدیران کشور برای 

اینکه هر چه زودتر از شر این ویروس منحوس خلاص شویم، گفت: در کنار مشکلات 
و مسائل تلخ شیوع کرونا اتفاقات مهمی در کشور رخ داد که بخشی از این اتفاقات در 

حوزه مسئولیت وزارت صمت بود.
وی یکی از وظایف و اقدامات وزارت صمت در مقطع شیوع کرونا را تامین نیازها و 
کالاهای اساسی مردم عنوان کرد و گفت: در کشوری که درگیر جنگ اقتصادی با 

آمریکا است کارهای بزرگی در زمینه تامین نیازها و کالاهای اساسی جامعه انجام شد.
جهانگیری افزود: آمریکایی ها هدف گذاری کرده بودند که اقتصاد ایران را متلاشی 
کنند اما اکنون که در آستانه سومین سال خروج آمریکا از برجام و بازگشت تحریم های 
آمریکا هستیم، آمارها و ارقام چیز دیگری می گویند. برخلاف وضعیت بسیاری از 
کشورهای بزرگ، ایران با هجوم مردم به فروشگاه ها و قحطی و کمبود کالا مواجه نشد 

و این در حالی است که ما در شرایط تحریم و فشار قرار داریم.
قفسه فروشگاه ها خالی نشد

معاون اول رییس جمهوری راه اصلی مبارزه با ویروس کرونا را ماندن در خانه و قطع 
زنجیره انتقال ویروس عنوان کرد و افزود: با وجود آنکه در ایران سرعت شیوع ویروس 
کرونا بالا بود، اما هیچ اتفاقی از جهت کمبود کالا نیفتاد و مردم احساس کمبود 

نداشتند.
وی با اشاره به اینکه براساس گزارش ها در برخی فروشگاه های زنجیره ای میزان 
فروش روزانه در مقطع شیوع کرونا ۵ برابر مواقع عادی بوده است،  تصریح کرد: با وجود 
آنکه حجم تقاضا به شدت افزایش یافت اما کمترین کمبود و یا خالی شدن قفسه ها 
را شاهد نبودیم که این توفیقات مرهون تلاش های کارخانه ها، واحدهای تولیدی و 

مدیریت خوب دست اندرکاران وزارت صمت بوده است.
 جهانگیری همچنین با اشاره به اقدامات موثر و سازنده وزارت صمت در تامین اقلام 
بهداشتی مرتبط با کرونا، خاطر نشان کرد: در روزهای گذشته از یک واحد تولیدی 
ماسک بازدید کردم و هدفم از این بازدید قدردانی از تلاش های صورت گرفته برای راه 
اندازی این واحد بود چرا که افرادی که با تولید سروکار دارند به خوبی می دانند که راه 
اندازی یک واحد تولیدی چه پیچیدگی ها، چه مراحل و چه امکاناتی را نیاز دارد تا بتوان 

یک فعالیت تولیدی را آغاز کرد.
معاون اول رییس جمهوری افزایش چشمگیر ظرفیت تولید ماسک و مواد ضدعفونی 
در کشور را افتخاری بزرگ توصیف کرد و افزود: امروز می توانیم با اطمینان به مردم 
بگوییم که نیازها به اقلام و کالاهای بهداشتی تامین شده و به خصوص در تامین 
کالاهای حفاظتی از کادر درمان دغدغه ای وجود ندارد و تامین اقلام مورد نیاز کادر 
درمان که سرمایه های این کشور هستند و خدمات ارزشمندی در این دوره برجای 

گذاشتند، جزو اولویت های دولت بوده است.
وی افزود: اجماع و اتفاق نظری که چهره های علمی و دانشگاهی و سیاست مداران 
دنیا و مدیران و برنامه ریزان کشورها درباره کرونا دارند این است که کرونا پدیده ای 
نوظهور است و شناخت درباره این ویروس بسیار اندک است و هنوز اشراف دقیقی 
نسبت به آن ایجاد نشده است. کرونا پدیده ای عالم گیر است و از قدرت های بزرگ 

صنعتی و اقتصادی تا کشورهای ضعیف همه با این پدیده درگیر هستند.
جهانگیری تصریح کرد: ما باید مسائل پیش روی صنعت، اقتصاد و دغدغه ها و 
نیازهای مردم را به خوبی بشناسیم و تجربیات جهانی برای مقابله با کرونا در همین 
مقطع کوتاه را نیز مدنظر قرار دهیم تا تحلیل درستی برای تصمیم گیری داشته باشیم 

و بتوانیم برای ضرورت ها و نیازهای مردم برنامه ریزی کنیم.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه افراد مسن و کسانی که بیماری های 
زمینه ای دارند بیش از سایرین در معرض خطر کرونا هستند،  خاطر نشان کرد: این 
موضوع نشان می دهد که تبعات کرونا در بخش هایی که بیماری های اجتماعی و 
اقتصادی مزمن تر باشد بیشتر خواهد بود و آسیب پذیری در این بخش ها بالاتر است.
وی افزود: امروز که به تدریج ادارات در کشور فعالیت خود را آغاز می کنند، آن بخش 
از ادارات که به دولت الکترونیک مجهز هستند می توانند بدون حضور فیزیکی به مردم 
خدمات دهند و در بخش هایی که دولت الکترونیک فعال نشده،  ارائه خدمات نیازمند 

حضور فیزیکی مردم است که آسیب پذیری ها را افزایش می دهد.
باید به صورت فوری و اورژانسی به اقشار ضعیف جامعه رسیدگی کنیم 

جهانگیری با تاکید بر اینکه باید بصورت اورژانسی و فوری به بخش هایی از جامعه که 
آسیب پذیری بیشتر دارند رسیدگی کنیم، افزود: اقشاری که بیشترین آسیب پذیری را 
دارند در اولویت هستند و نیازمندان جامعه که حقوق آنها از طریق فعالیت روزمزد تامین 
می شود و حاشیه نشین ها جزو کسانی هستند که باید در سیاست های خود بیش از 

پیش برای آنها برنامه ریزی کنیم.
از  را  تولیدی  واحدهای  در  کارگران  از شغل  رییس جمهوری صیانت  اول  معاون 
مهمترین برنامه های دولت برشمرد و تصریح کرد: نباید درباره کرونا ساده اندیشی 
کنیم چرا که آنچه مشخص است این است که فعلا راهکاری قطعی و علمی برای از 
بین بردن آن وجود ندارد و باید منتظر تولید واکسن و دارویی برای درمان قطعی این 

بیماری باشیم.
وی با تاکید بر ضرورت طراحی مدل هایی برای فعالیت اقتصادی منطبق با شرایط 
کرونایی گفت: باید برای بخش های مختلف تولیدی و اقتصادی کشور که می خواهند 
فعالیت کنند تا نیازهای مردم را برطرف سازند، برنامه ریزی و نحوه فعالیت آنها را تعیین 

کنیم.
جهانگیری از وزارت صنعت، معدن و تجارت خواست کارگروه هایی را برای طراحی 
این مدل ها تعیین کند تا با استفاده از نظر دانشگاهیان و صاحب نظران راهکارهای 
لازم را طراحی کنند. البته خلاقیت جوانان و نوآوری ها نیز می تواند به کمک آنها بیاید.
معاون اول رییس جمهور گفت: باید بدون کمترین تردید از بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی حمایت کنیم. وارد کنندگان و صادر کنندگان که افسران و سربازان دوران 

تحریم بودند حالا نیز سربازان دوران کرونا هستند تا نیازهای مردم را تامین کنند.
نظارت بر بازار در ماه رمضان

وی در ادامه با قدردانی از خدمات وزارت صمت برای تامین کالاها و نیازهای مردم 
در ایام پایانی سال و شب عید، گفت: با توجه به اینکه ماه مبارک رمضان را در پیش 
داریم این رویه باید استمرار پیدا کند و نیازهای مردم در ماه مبارک رمضان نیز به شکلی 
مناسب تامین شود. البته گزارش ها نشان می دهد که کالاها و اقلام مورد نیاز ماه 
مبارک رمضان تولید و تامین شده است که باید با نظارت و کنترل جدی در اختیار مردم 

قرار گیرد.

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد:

بهرسانههایبیگانهبرایضربهزدنبهنظامپاسگلندهیم
مدیری که با فساد مقابله نکند یا بی عرضه و یا آلوده است 

سیاسی

سخنگوی دولت می گوید: ما به دنبال سیاست گذاری مناسبی هستیم تا دو منحنی جان و کار را در جایی به هم متصل کنیم که 
کمترین هزینه انسانی را داشته باشد.

علی ربیعی با تاکید بر ضرورت سیاسی نشدن بحران کرونا و کنترل این موضوع در دوران پساکرونا، گفت: ما درحال حاضر چند 
نیازمندی عمده داریم تا بتوانیم از شرایط کرونا موفق بیرون رویم. ما نیاز به درک مشترک همه اعضای جامعه از شرایط سیاسی، 

اجتماعی و اقتصادی داریم و به نظر من اولین الزام عبور موفق از بحران کرونا همین درک مشترک است.
وی ادامه داد: نکته قابل توجه این است که بسیاری از کشورهای دنیا درگیر بحران ویروس کرونا شدند و احتمالا کشورهای 
دیگری هم دچارمی شوند اما ما در ایران درگیر سه ویروس به طور همزمان هستیم؛ ویروس تحریم، ویروس کرونا و مشکلات 

اقتصادی و اجتماعی ناشی از تحریم.
سخنگوی دولت با اشاره به اینکه در کشور ما بخشی از سرمایه اجتماعی دچار فشارهای اقتصادی هستند، گفت: کشورهای 

دیگر این مشکل را ندارند بنابراین ما باید چند الزام را رعایت کنیم تا بتوانیم از این بحران با موفقیت بیرون بیاییم.
ربیعی تصریح کرد: اول اینکه سیاست گذاری درستی مبتنی بر واقعیات، مبتنی بر پروتکل های بهداشتی و با تاکید بر حفاظت 
از جان مردم تدوین شود و کرونا و فقر را توامان در نظر بگیرد . این استراتژی ماست و آن را دنبال می کنیم.وی افزود: درک و ابعاد 
این سیاست از سوی همه مردم مهم است. بنابراین ما به دنبال سیاستگذاری مناسبی هستیم  تا دو منحنی جان و کار را در جایی 
به هم متصل کنیم که کمترین هزینه انسانی را داشته باشد. از سویی نیازمند اعتماد، همراهی و جامعه پذیری مردم هستیم. 
همین امروز تعدادی می توانستند وارد بازار کار شوند اما نیازمند این مقدار حضور افراد در خیابان ها نبودیم به همین دلیل است 

که می گویم جامعه پذیری مهم است.
سخنگوی دولت در ادامه به نقش سیاسیون کشور در این شرایط اشاره کرد و گفت: اگر فهم مشترکی در این رابطه در سطح 
نخبگان سیاسی وجود نداشته باشد، فهم مشترک در جامعه هم دیرتر پدید می آید. بنابراین به همکاری جمعی و به میدان آمدن 
همه نیروها نیاز داریم. در همین راستا سازمان های مردم نهاد و تعامل با آنها برایمان اهمیت دارد و نهادهای عمومی را هم به کار 

گرفتیم و خوشبختانه منابع مالی مناسبی هم تامین شده است.
ربیعی ادامه داد: اگر یک ویروس جدید یعنی ویروس سیاسی شدنِ مقابله با کرونا هم وارد کشور شود ما در مقابله با کرونا شکست 
می خوریم چون این ویروس بدتر از کرونا و تحریم عمل خواهد کرد. اگر دچار سیاست زدگی شویم  و تقابل های سیاسی پیش 

آید قطعا شکست می خوریم.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پیام توئیتری خود از صدا و سیما خواست فرکانس های خالی را آزادسازی کند. 
مدتهاست خبر آزادسازی فرکانس های صدا و سیما برای توسعه فناوری و افزایش ظرفیت اپراتورهای تلفن همراه مطرح است، اما این 
اتفاق با توجه به نامه نگاری های ۱۰ سال اخیر هنوز به نتیجه نرسیده است. با شیوع کرونا ضرورت آزادسازی این فرکانس ها برای ایجاد 

ظرفیت بیشتر اینترنت دوباره اوج گرفت.
»محمدجواد آذری جهرمی« در توییتر خطاب به صدا و سیما نوشت:  فرکانس های خالی را به مردم بازگردان، هر چه دوست داری با 

ما شوخی کن، توهین هم اشکالی ندارد.
کرونا ما را وارد دنیای تازه ای کرد؛ دنیای دیجیتالیزه شده؛ دنیایی که لازمه ورود به آن اینترنتی است که اکنون ظرفیت باندهای 
فرکانسی برای بهبود سرعت و کیفیت آن اشباع شده است. کلید ورود به دنیای جدید و بهبود کیفیت و سرعت اینترنت امروز باندهای 

۸۰۰-7۰۰ است که در انحصار صدا و سیماست.
باندهای فرکانسی سرمایه ملی هستند. به هیچ فرد و نهاد خاصی تعلق ندارد. در دوران شیوع کرونا که ظرفیت باندهای فرکانسی 
اپراتورهای موبایل در حال اشباع شدن است و مشکلاتی را برای کاربران رقم زده، ضرورت آزادسازی فرکانس های باند ۸۰۰-7۰۰ 

مگاهرتز که سالهاست در اختیار صدا و سیماست،  بیش از قبل احساس می شود.
پرونده آزادسازی این فرکانس ها از ۱۰ سال پیش در جریان است. بارها به نهادهای بالا دستی ارجاع داده شده و یک بار تا شورای 
عالی امنیت هم رفته اما هیچ گاه به نتیجه نرسیده است. تنها مرجعی که شاید رسیدگی به این باند فرکانسی را بتواند با سرعت بیشتری 

رو به رو کند، رییس جمهوری است.
هربار که بحث آزادسازی فرکانس های 7۰۰-۸۰۰ به میان می آید، همه درباره آینده فناوری، اینترنت اشیاه و اینترنت نسل پنجم و 
این که پیشرفت تمام این ها در گرو باند فرکانسی7۰۰-۸۰۰ است صحبت می کنند اما مساله اصلی این روزهای ما دیگر »آینده« نیست. 
چیزی که اهمیت دارد »حال« مردم است. کاربر معمولی است که برای آموزش و دورکاری و جامه عمل پوشاندن به شعار »در خانه 

بمانیم« نیاز به اینترنت آن هم اینترنت با کیفیت و  سرعت مناسب دارد.
حکایت کاربران فضای مجازی این روزهای ایران، حکایت باندهای اتوبانی است که ترافیک آن زیاد شده و کندی حرکت ماشین ها، 
صدای هر راننده ای را در می آورد. حالا فکرش را بکنید، در این حالت چند باند آزاد به وسعت اتوبان اضافه شود. ظرفیت اشباع شده 

باندهای فرکانسی اپراتورها نیز با آزادسازی باند 7۰۰-۸۰۰ به همین سادگی حل می شود.
وزارت ارتباطات متولی تخصیص باندهای فرکانسی است اما این طور به نظر می رسد که نتوانسته آن طور که باید در این خصوص 

چانه زنی کند و باندی که این روزها به شدت مردم به آن نیاز دارند را در راستای خدمت رسانی به مردم آزاد کند.

سخنگوی دولت :

ویروسِ سیاسی شدنِ کرونا شکست مان  می دهد
آذری جهرمی خطاب به صدا و سیما: 

فرکانس های خالی را به مردم برگردانید



وجود70بیمارکروناییبدحالدرقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر در حدود 7۰ بیمار بدحال کرونایی در مراکز 
درمانی قم بستری هستند و از سوی دیگر تعداد زیادی از ناقلین نیز در سطح شهر در حال تردد بوده که 
انتظار است، مردم همچنان مراقبت های بهداشتی را رعایت کنند.  محمدرضا قدیر ظهر دیروز در گفت وگو 
با خبرنگاران، با بیان اینکه طی ۲۴ ساعت گذشته و تا ساعت ۱۴ روز سی و یکم فروردین ماه، 7۳ نفر در 
مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند اظهار کرد: ۲۴ نفر از این تعداد در بخش 
های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و 
بهداشتی مرخص شده اند.وی با تاکید بر اینکه در شبانه روز گذشته، ۳۲ نفر از بیماران بستری در بخش 
ها پس از  بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند تصریح کرد: در حال حاضر در حدود 
7۰ بیمار بدحال کرونایی در مراکز درمانی قم بستری هستند و از سوی دیگر تعداد زیادی از ناقلین نیز 

در سطح شهر در حال تردد بوده که انتظار است، مردم همچنان مراقبت های بهداشتی را رعایت کنند.

زبالهسوزهدیهشهرداریووهاندرتهرانگمشد!
عضو هیأت رئیسه شورای شهر تهران گفت: شهرداری ووهان دستگاه زباله سوز بیمارستانی به شهرداری 
تهران هدیه کرده ولی این هدیه در اختیار پایتخت قرار نگرفته است. زهرا نژادبهرام عضو هیأت رئیسه 
شورای شهر تهران در تذکری به پیروز حناچی درباره دریافت نکردن دستگاه زباله سوز برای پایتخت اظهار 
داشت: شهرداری تهران برای شهر ووهان در شیوع بیماری اقداماتی انسان دوستانه و کمک هایی را انجام 
داد و بر همین اساس شهرداری چین هدایایی را برای تهران ارسال کرد.عضو هیأت رئیسه شورای شهر 
تهران ادامه داد: از جمله هدایای ارسالی دستگاه های زباله سوز بیمارستانی برای تهران بوده که در اختیار 
وزارت امور خارجه قرار گرفت و پس از آن مشخص نشد این هدیه چه شد. وی با بیان اینکه سرانجام هدیه 
ووهان به تهران مشخص نیست، خاطرنشان کرد: اگر به هر دلیل دیگری این دستگاه زباله سوز به شهر 
دیگری ارسال شده باید بازپس گیری شود و اقدامات قانونی صورت گیرد چرا که این دستگاه برای تهران 

بوده است.

دستگیریعواملناآرامیزندانعادلآبادشیراز
رییس کل دادگستری استان فارس از دستگیری ۳ نفر در جریان ناآرامی اوایل فروردین ماه در زندان 
عادل آباد شیراز خبر داد و گفت: در جریان این رخداد افرادی خارج از زندان تلاش داشتند ابزار و وسایلی 
از جمله گوشی های تلفن همراه را به داخل زندان منتقل نمایند که با هوشیاری نیروهای امنیتی شناسایی 
و دستگیر شدند.حجت الاسلام سید کاظم موسوی روز یکشنبه با بیان اینکه پس از مهار ناآرامی در زندان 
پرونده مسببین حادثه در شعبه ویژه دادسرای عمومی و انقلاب شیراز تشکیل شد گفت: افراد دستگیر 
شده مجرمین حرفه ای و دارای سابقه کیفری می باشند .رییس کل دادگستری استان فارس گفت: 
این افراد علاوه بر کمک به موضوع التهاب در زندان تلاش داشتند از طریق دستگاه کوادکوپتر که برای 
تصویربرداری های هوایی مورد استفاده قرار می گیرد، مواد مخدر نیز به داخل زندان انتقال دهند که نقشه 
آنها بر ملا و این افراد شناسایی و دستگیر شدند.وی تصریح کرد: پرونده این افراد در مرحله تحقیقات است 

و تأکید شده تا پرونده به صورت ویژه و در سریع ترین زمان رسیدگی شود.

زمانواریزوامیکمیلیونییارانهبگیران
سخنگوی تسهیلات حمایتی کرونا گفت: افرادی که تا ۳۱ فروردین پیامک به ۶۳۶۹ ارسال کنند، 
پنج شنبه این هفته مبلغ یک میلیون تومان به حسابشان واریز می شود.»حسین میرزایی« تاکیدکرد: این 
وام به کسانی تعلق می گیرد که پیش از این یارانه دریافت می کردند، سرپرست خانوار هستند و سیم کارت 
به نام آنهاست.وی افزود: افرادی که تا هفتم اردیبهشت ماه پیامک بزنند پنجشنبه آینده وام یک میلیون 
تومانی برایشان واریز می شود.سخنگوی تسهیلات حمایتی کرونا گفت: افرادی که سیم کارتی به نامشان 
نیست می توانند تا ۱۸اردیبهشت برای تهیه سیم کارت مراجعه کنند و وام این افراد پس ماه از ماه مبارک 
رمضان به حسابشان واریز می شود.وی گفت: ارسال پیامک با سیم کارت شخصی به منزله این است که 
افراد متقاضی دریافت وام یک میلیون تومانی هستند و علاوه بر آن اجازه می دهند که ٣٠ قسط به مبلغ 

٣۵ هزار تومان از یارانه کسر شود.

اختیاراترئیسمجلسکاهشمییابد
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی عضو هیئت رئیسه مجلس دهم و نماینده مردم مشهد در دوره های 
هشتم و نهم مجلس شورای اسلامی در راستای اصلاح ساختارهای مجلس، طرح ارتقای نظام عملکردی 
مجلس شورای اسلامی )مجلس و مردم( را در هفت فصل تدوین کرد.این طرح در حوزه قانون گذاری به 
دنبال ایجاد نظام پیش نویس طرح ها و لوایح، ارتقای عملکرد کمیسیون های تخصصی مجلس به عنوان 
مهمترین رکن قانونگذاری، کارآمدسازی صحن علنی مجلس، تعیین زمان رسیدگی به مصوبات مجلس 
در مجمع تشخیص مصلحت نظام، محدودکردن مراجع قانونگذار است.علاوه بر این، این طرح ذیل 
راهکارهای مهمی برای کارآمدسازی نظارت مجلس از طریق اعمال مقررات دقیق تر و جدی تر در سوال از 
وزرا، فرآیند سوال از رئیس جمهور، استیضاح وزرا و نظارت بر رفتار نمایندگان دارد. طرح مذکور همچنین 

به دنبال تفویض و تقلیل برخی اختیارات رئیس مجلس است.

پژو40۵دیگرتولیدنمیشود
فرشاد مقیمی، مدیرعامل یک خودروسازی گفت: از این پس برای خودرو ۴۰۵ سفارش تولید داده 
نمی شود و اگر تولیدی صورت می گیرد برای عمل به تعهدات گذشته است. وی افزود: با شروع ثبت 
نام ها در حوزه پیش فروش خودرو، برای خودرو پژو ۴۰۵ ثبت نامی صورت نخواهد گرفت البته خودروهای 

جایگزین خودرو تولید و به بازار عرضه خواهد شد.

شهردار قم :

امسال فاز نخست مترو قم به 
بهره برداری می رسد 

شهردار قم از افتتاح و بهره برداری فاز نخست مترو شهر قم تا پایان سال ۹۹ 
خبر داد. 

و  برای کشور  پر چالشی  را سال  ، سال ۹۹   سید مرتضی سقاییان نژاد 
شهرداری های کشور دانست و اظهار داشت: با توجه به شرایط ایجادشده 
در شیوع بیماری کرونا وظایف شهرداری ها افزایش پیداکرده اما نمی توانیم 
وظایف ذاتی خود را کنار بگذاریم.وی حفظ شادابی و نشاط شهر را برای 
تقویت روحیه مردم لازم و ضروری خواند و افزود: باوجود اهمیت و اولویت 
انجام مأموریت های محول شده به شهرداری برای کنترل ویروس کرونا اما 

حفظ نشاط اجتماعی نیز برای تقویت روحیه مردم لازم و ضروری است.
شهردار قم، شهر را موجود زنده و پویا  دانست و بیان کرد: اجرای پروژه ها 
و تکمیل آن ها همچنان در اولویت های شهرداری بوده و ما نمی توانیم به 
تعهدهای خود در این حوزه عمل نکنیم.وی به مطالبات مردم برای تکمیل 
مترو اشاره کرد و گفت: اجرای مترو و تکمیل آن یکی از نشانه های توسعه یافتی 
در شهر بوده و مطالبه مردم برای تکمیل این پروژه به حق است اما باید مردم 
از جزئیات مشکلات این پروژه نیز آگاه باشند.سقاییان نژاد یکی از مشکلات 
تکمیل این پروژه را نوسانات ارزی و عدم ثبات اقتصادی تشریح و تصریح 
کرد: در فاز نخست مترو قم با ۵.۲ کیلومتر از قلعه کامکار تا میدان مطهری 
کارهای بزرگی انجام شده و طبق برنامه ریزی های انجام شده تا پایان ۹۹ تکمیل 
می شود.وی تأمین واگن را به عنوان  یکی از چالش های پروژه مترو مطرح و 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه در سال ۹۸ با پیگیری های انجام شده توانستیم  
۸۰ واگن بااعتباری بالغ بر یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان خریداری کنیم.
شهردار قم کارفرمایی اصلی خرید واگن های متروی قم را وزارت کشور معرفی 
کرد و گفت: واگن ها توسط شرکت چینی ساخته می شود و سفارش واگن مترو 
قم نیز به سفارش ها اصفهان، شیراز و تبریز که ۳۱۵ واگن بود اضافه شد.وی 
اختلاف ایران و شرکت چینی را بر سر مبلغ قرارداد یکی دیگر از چالش های  
مترو خواند و اظهار داشت: ایران قرارداد جدید واگن های متروی قم را باقیمت 
قرارداد پایه یعنی ۸۰۰ هزار یورو برای هر واگن در نظر گرفته است.سقاییان 
نژاد با ابراز امیدواری برای حل گره های حقوقی ایجادشده ادامه داد: حفاری 
فاز یک مترو پایان یافته و پس از حل مشکلات حقوقی راه اندازی مترو در 
کمترین زمان در دستور کار قرار خواهد گرفت.شهردار قم چالش بعدی مترو 
را تأمین ۱۱ بسته الکترومکانیک اعلام و خاطرنشان کرد: بخشی از این ۱۱ 
بسته الکترومکانیک در داخل کشور تدوین شده اما ۶ بسته آن باید وارده شده 
و نیازمند ارز است.وی ادامه داد: با مذاکراتی که با پیمانکار مترو قم و شورای 
تأمین در استان قم انجام شده مشکلات اختلاف قیمت تا حدودی رفع و با 

اجرای تعدیل در این پروژه اعتباراتی نیز به آن تزریق شده است

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :
روند صدور پروانه دو مرحله ای می شود

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینکه برنامه امسال 
شهرداری دو مرحله ای کردن صدور پروانه است، گفت: تلاش داریم که پیش 
پروانه حداقل یکساله صادر کنیم که نیازی به نقشه های نظام مهندسی نیست 

تا روند کارهای ساخت و ساز تسهیل و تسریع پیدا کند.
غلامرضا جانقربان با اشاره به ظرفیت های سامانه سرای هشت برای تسهیل 
خدمات به مردم، اظهار کرد: به همین خاطر با پیشرفت تکنولوژی به دنبال 
توسعه آن هستیم و نیاز است باقی دستگاه ها هم به این سامانه بپیوندند.
چمعاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینکه این سامانه کلیه 
استعلامات برای صدور پروانه را انجام می دهد و به همین خاطر عمده تردد 
مردم به دستگاه های خدمات رسان کاهش پیدا می کند، تصریح کرد: البته 
دستگاه های خدمات رسانی باید بسترهای لازم را در این خصوص فراهم 
کنند.جانقربان با تاکید بر اینکه برنامه امسال شهرداری دو مرحله ای کردن 
صدور پروانه است، خاطرنشان کرد: تلاش داریم که پیش پروانه را حداقل 
یکساله صادر کنیم که نیازی به نقشه های نظام مهندسی نیست تا روند 
کارهای ساخت و ساز تسهیل و تسریع پیدا کند.وی با بیان اینکه در مرحله 
آماده سازی  به  نسبت  دارد  فرصت  مالک  پیش پروانه  صدور  از  پس  بعدی 
در  اقدامی  کار  این  کند، گفت:  اقدام  آنها  تایید  و  نقشه های ساختمانی 
راستای ارائه حق انتخاب به شهروندان و سرعت بخشیدن به کار صدور پروانه 

ساختمانی است.

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

تکذیب افزایش نرخ تاکسی به بهانه 
دوسرنشین در صندلی عقب 

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به شایعات در خصوص 
افزایش نرخ کرایه تاکسی به دلیل رعایت نکات بهداشتی و فاصله گذاری 
اجتماعی، تصریح کرد: این افزایش قیمت از سمت سازمان تاکسیرانی به 
تاکسی ها ابلاغ نشده و اخبار حاکی از افزایش نرخ قیمت کذب است. امیر 
یزدی بیان داشت: با توجه به شرایط ویژه و رعایت فاصله گذاری اجتماعی 
به تاکسیرانان دستور داده شده که در صندلی عقب بیشتر از دومسافر سوار 
نکنند.مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم ضمن اشاره به شایعات در 
خصوص افزایش نرخ کرایه تاکسی، تصریح کرد: این افزایش قیمت از سمت 
سازمان تاکسیرانی به تاکسی ها ابلاغ نشده و اخبار حاکی از افزایش نرخ 
قیمت کذب است.یزدی خطاب به مردم عنوان کرد: مردم از پرداخت هرگونه 
وجه اضافه امتناع ورزند و در صورت تقاضا وجه اضافه از سمت تاکسی ها با 
شماره ۱۳7 تماس حاصل نمایند و کد تاکسی را به این سامانه گزارش دهند.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد:

ممنوعیت خرید و فروش واحدهای 
تجاری موقت در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از ممنوعیت هرگونه خرید و فروش واحدهای 
تجاری موقت در سطح پردیسان خبرداد.

محمد رمضانی با اشاره به ممنوعیت خرید و فروش تجاری های موقت در 
سطح پردیسان، ابراز داشت: با توجه به اینکه واحدهای تجاری موقت در 
این  و همچنین مجوزهای  است  واقع شده  قسمت های مشاع ساختمان 
واحدهای تجاری پس از اتمام دوره، جمع آوری خواهد شد شهروندان از هرگونه 
خرید و فروش این نوع واحدهای تجاری خودداری کنند.شهردار منطقه هشت 
قم در ادامه خاطر نشان کرد: با توجه به اینکه هر فضایی با داشتن سند تفکیک 
شده اعیانی به رسمیت شناخته شده و قابل انتقال می باشد لذا نیاز است 

شهروندان دقت بیشتری در انجام معاملات خود داشته باشند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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عافیت ده جزء است. نهُ جزء آن در دم 
فرو بستن است مگر از ياد خدا و يک جزء 

در ترك همنشینی با نابخردان.

دوشنبه -یکم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5017

تحف العقول : ٨9

طرح: مهدی عزیزی 

مترو هم صفی شد!

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم روند مدیریت حوادث و وقایع سال 
۹۸ در استان قم را مثبت ارزیابی کرد و گفت: هیچ مورد امنیتی شاخصی در سال ۹۸ 

در قم نداشتیم.
بیژن سلیمان پور در گفت وگویی با اشاره به عملکرد معاونت سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استانداری قم، روند مدیریت حوادث و وقایع سال ۹۸ در استان قم را مثبت 
ارزیابی کرد و اظهار داشت: با هماهنگی و همکاری بین بخشی و در پرتو همدلی و 
هم افزایی دستگاه های امنیتی، انتظامی، اطلاعاتی و قضایی اقدامات شایسته ای 
در سال ۹۸ انجام شده و بحمدالله بدون کوچک ترین آسیب و هزینه ای این حوادث 

مدیریت شدند که از منظر تحلیل های امنیتی، امتیاز بزرگی محسوب می شود.
وی با توصیف برگزاری مرتب، مستمر و موثر جلسات کارگروه ها، کمیسیون ها وکمیته 
های تخصصی این معاونت، برآورد دقیق، پیش بینی و پیشگیری از وقوع مسایل تنش 
زا و چالش برانگیز در استان قم را نقطه قوت اثربخشی این جلسات خواند و افزود: تداوم 

این روند قطعاً موجب تضمین پایداری امنیت استان در سال ۹۹ خواهد بود.
میزان مشارکت مردم قم در انتخابات مجلس از میانگین کشوری بالاتر بود 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم اعلام دو مورد مثبت از ویروس کوید 
۱۹ درقم را دو روز مانده به برگزاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و 
مجلس خبرگان رهبری را مهمترین مسئله ماه پایانی سال ۹۸ خواند و گفت: با اعلام 
شیوع کرونا بلافاصله ماشین رسانه ای دشمن روشن شد و تلاش کرد با تمام ظرفیت 
رسانه ای و خبری خود و ایجاد رعب و وحشت مانع از حضور مردم در پای صندوق های 
رأی شود، اما مسئولان استان با وقوف بر اهمیت و حساسیت موضوع و برای خنثی 
کردن دسیسه دشمن، به رغم سختی و دشواری کار، سازوکارهای برگزاری انتخابات 
را مهیا کرد و مردم بصیر و انقلابی قم، هوشمندانه پای صندوق های اخذ رأی آمدند و 

وفاداری و حمایت خود از نظام را در معرض نمایش گذاشتند و حماسه بزرگی خلق شد، 
به گونه ای که برغم شرایط حاکم بر استان قم، میزان مشارکت در این استان از میانگین 
کشوری بالاتر بود. وی تشکیل دفتر ارتباط استانداری با دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی را یکی از اقدامات خوب و ابتکاری استاندار قم در سال گذشته نام برد و گفت: 
با تشکیل این دفتر و حضور هفتگی استاندار در کنار معاونان و مدیران دستگاه های 
استانی در دانشگاه ها، گام های مثبتی در جهت احصاء مسایل و مشکلات دانشگاه ها 
توسعه  در  استان  پژوهشی  و  بکارگیری ظرفیت های علمی  و  و همچنین شناخت 
بخش های مختلف برداشته شد. سلیمان پور با اشاره به لزوم تقویت اقتصاد ملی در 
راستای الزامات و سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی با ارائه گزارشی از اقدامات انجام 
شده در کمیسیون کارگری استان تصریح کرد: در کنار فعالیت های معاونت اقتصادی 
استانداری، معاونت سیاسی نیز اقداماتی را در جهت تنظیم روابط و مناسبات کارگران 
و کارفرمایان، بررسی موانع و چالش های پیش روی کارفرمایان و ایجاد نظم و آرامش در 
محیط های کارگری در سال ۹۸ به انجام رساند که نقش و کمک موثری به تداوم تولید و 

حفظ فرصت های شغلی در استان نمود.
مردم با بصیرت استان قم آزمون حوادث سربلند بیرون آمدند

امنیتی  سیاسی،  معاونت  توسط  شده  انجام  کارهای  و  اقدامات  به  اشاره ای  وی 
و اجتماعی استانداری قم در حوزه اتباع خارجی داشت و تدوین طرح جامع تحول 
مدیریت وضعیت اجتماعی و فرهنگی اتباع افغانستانی، پایش مستمر آسیب های 
اجتماعی اتباع خارجی، فعال نمودن نهادهای مدنی برای کمک به خانواده های 
محروم اتباع خارجی و بکارگیری ظرفیت های اقتصادی اتباع خارجی در حوزه ایجاد 
اشتغال و رونق فضای کسب و کار را از اهم فعالیت های این بخش برشمرد که در راستای 
سیاست تبدیل تهدیدات به فرصت ها در حوزه اتباع خارجی در دستور کار این معاونت 

در سال ۹۸ قرار گرفته است.
معاون استاندار قم با تبیین راهبردها و سناریوهای دشمن برای تخریب چهره نظام و 
تخطئه کارآمدی مدیریت اسلامی با هدف شوم ایجاد شکاف و فاصله بین مردم و نظام 
و پمپاژ یأس و ناامیدی در بین مردم از طریق دامن زدن به مطالبات صنفی و گروهی 
طبقات مختلف اجتماعی یادآور شد: در سال ۹۸ دشمن برای رویارویی مردم با نظام، 
برنامه ریزی وسیعی تدارک دیده بود که در آبان ماه شاهد بروز حوادثی از این جنس 
بودیم که الحمدلله با عنایت امام عصر )عج(، مدیریت حکیمانه مقام معظم رهبری و 
هوشمندی مردم و با وحدت و همدلی مسئولان، این دسیسه ها خنثی شد، مردم استان 

قم نیز بصیرت خود را در این حوادث نشان دادند و از این آزمون سربلند بیرون آمدند.
وی برقراری نظم و آرامش و تأمین امنیت همایش های علمی، مذهبی، مراسم و 
برنامه های مختلف مناسبتی، برگزاری راهپیمایی ها بر اساس تقویم تاریخ انقلاب، 
حضور شخصیت های برجسته ملی، بین المللی در استان و بویژه تشییع پیکر مطهر 
امنیتی،  دستگاه های  تلاش های  از  بخشی  را  سلیمانی  قاسم  حاج  دل ها؛  سردار 

انتظامی و اطلاعاتی استان قم در سال ۹۸ برشمرد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :
سالگذشتهموردامنیتیشاخصینداشتیم

قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
نامناسب  را  استان  خصوصی  بانک های  عملکرد 
عمده  بخش  بااینکه  متأسفانه  گفت:  و  کرد  عنوان 
بانک های خصوصی است  سرمایه استان در دست 
استان  اقتصاد  و  تولید  با بخش  را  اما همکاری لازم 

نداشته اند. 
انجام شده  اقدامات  به  اشاره  با  مهرداد غضنفری 
کاهش  حوزه  در  و  سال ۹۸  در  اقتصادی  حوزه  در 
نرخ بیکاری اظهار کرد: نرخ بیکاری در سال ۹۸ از 
یعنی ۰.۸  به ۱۰ درصد  ۱۰.۸ درصد در سال ۹7 
درصد کاهش داشته، البته هدف تک رقمی بود و با 
این برنامه نیز به این هدف دست پیدا می کردیم اما 
شرایط گسترش ویروس کرونا برنامه های پایانی سال را 
تحت تأثیر قرارداد. غضنفری نرخ بیکاری استان قم را 
پایین تر از نرخ کشوری دانست و گفت: میانگین نرخ 

استان  در  درحالی که  است  کشوری ۱۰.۶  بیکاری 
قم ۰.۶ درصد کمتر از این عدد ثبت شده است. وی 
به تشریح عملکرد کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید 
پرداخت و یادآور شد: یکی دیگر از کارگروه های مهم 
استان کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید بوده که با 7 
برنامه و ۳۰ محور در سال ۹۸ شروع به کارکرده و ۴۱ 
جلسه و ۵7۲ مصوبه در سال ۹۸ برگزار کرده است. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم ادامه 
موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه  پیگیری های  با  داد: 
تولید 7۶ درصد مصوبات این کارگروه اجرایی شده  و 
۱۹ درصد نیز در فرجه زمانی مقرر، قرار دارد و نکته 
مهم این است که در حوزه دستگاه های اجرایی هیچ 
مصوبه ای اجرانشده، نمانده و ۵ درصد مصوبات نیز به 

علت عدم پیگیری متقاضی اجرایی نشده است. 
وی پرداخت ۳ هزار میلیارد تومان تسهیلات در حوزه 

رونق تولید را در تاریخ استان قم بی سابقه دانست و 
تصریح کرد: تا امروز ۶7۲ میلیارد تومان در سامانه رونق 
تولید ثبت شده و مابقی پرداخت ها در حوزه اشتغال 
از  پایدار روستایی، مشاغل خانگی، خوداشتغالی و 
صندوق توسعه ملی و بند الف تبصره ۱۸ پرداخت شده 
است. غضنفری عملکرد دستگاه های حوزه اقتصاد 
و سیستم بانکی را کاملًا مطلوب ارزیابی کرد و گفت: 
رتبه استان قم در این زمینه تک رقمی بوده و در بعضی 
از بخش ها نیز قابل مقایسه با سایر استان ها نبوده و 
بانک ها مواردی را که نیز در سال های گذشته تحقق 
بانک های  عملکرد  وی  کرده اند.  محقق  را  نیفتاده 
خصوصی استان را نامناسب عنوان و خاطرنشان کرد: 
متأسفانه بااینکه بخش عمده سرمایه استان در دست 
بانک های خصوصی است اما همکاری لازم را با بخش 

تولید و اقتصاد استان نداشته اند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

بانک های خصوصی با بخش های اقتصادی قم همکاری نمی کنند 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم :

پرونده مسکن مهر در قم بسته شده است 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم از پایان پرونده مسکن مهر در قم خبرداد. 

عمرانی  امور  هماهنگی  معاونت  در  فعال  کارگروه های  اقدامات  گویی  و  گفت  در  بهشتی  محسن 
استانداری قم را تشریح کرد و افزود: یکی از کارگروه های مهم استان، کارگروه امور زیربنایی و شهرسازی 

است که ذیل شورای برنامه ریزی فعالیت می کند.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: کمیسیون ماده ۵ یکی دیگر از کارگروه هایی 

است که تغییرات طرح تفصیلی و پروژه های عمرانی شهرداریها را رصد و نظارت می کند.
وی وظیفه کمیسیون ایمنی راه ها را پرداختن به آمار تصادفات، شناسایی نقاط حادثه خیر و رفع آنها با 
دبیری اداره راهداری اعلام و بیان کرد: شورای ترافیک استان نیز به اصلاح و ساماندهی شبکه حمل ونقل 
شهری می پردازد. بهشتی کمیسیون ماده ۱۱ قانون هوای پاک را یکی از مصوبات کاربردی مجلس شورای 
اسلامی دانست و تصریح کرد: قانون هوای پاک در این کمیسیون دنبال شده و صنایعی که مشکلات 
زیست محیطی دارند در این جلسات بررسی و اصلاح می شوند. وی با اشاره به فعالیت کارگروه مدیریت 
پسماند اظهارکرد و گفت: ساماندهی و جمع آوری پسماند در استان ذیل این کارگروه انجام می شود، 
همچنین کارگروه ساماندهی گلزارهای شهدا نیز یکی از کارگروه های فعال بوده و حتی گلزارهای تک 
مزاری نیز ساماندهی می کند. معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم به کارگروه مناسب سازی 
فضاهای شهری نیز اشاره و ابراز کرد: مناسب سازی فضاهای شهری برای سالمندان، جانبازان و معلولین 
یکی از دغدغه های مهمی است که باوجود جمعیت ۱۰ درصدی آنها به صورت جدی به آن پرداخته 
می شود. وی در ادامه عملکرد شورای تأمین مسکن استان را در کشور مثبت ارزیابی کرد و اظهار داشت: 
خوشبختانه پرونده مسکن مهر در قم بسته شده و حدود ۴۵۰ واحدی نیز که هنوز تعیین تکلیف نشده در 
حیطه اختیارات ما نبوده و مشکلات حقوقی و قضایی داشته که در حال پیگیری است. بهشتی ادامه داد: 
در حال حاضر شورای تأمین مسکن پیگیر اجرایی شدن طرح ملی مسکن است و بعد از ثبت نام و تعیین 
تکلیف تا امروز چند پروژه نیز کلنگ زنی شده و خوشبختانه تعاملات خوبی نیز بین سازمانهای مرتبط 
مانند راه شهرسازی، بنیاد مسکن، آب و فاضلاب، برق ، گاز ، مخابرات و شهرداریها برای تکمیل طرح 
ملی برقرار است. وی سپس در خصوص شورای فنی استان اظهار داشت: این شورا رصد و بازدید پروژه ها 
را از صفرتا ۱۰۰ با دقت انجام داده و کیفیت اجرای پروژه ها را موردتوجه قرار می دهد تا با توجه به شرایط 
اقتصادی کشور بیت المال دچار آسیب و هدر رفت نشود همچنین کمیته سیما  و منظر شهری نیز برای 

ایجاد شرایط مطلوب و درشان شهر قم در حال فعالیت است.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم: 

حجم آب سدهای قم به ۲۹۱ میلیون مترمکعب رسید
 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت:  حجم آب ذخیره شده در سدهای کوچری و ۱۵ خرداد به 

عنوان مهم ترین سدهای استان به بیش از ۲۹۱ میلیون مترمکعب رسید. 
احمد حاجی حسینی مسگردر گفت گویی اظهارداشت : درحال حاضر حجم آب ذخیره شده درسد 
۱۵ خرداد به بیش از ۱۰۲میلیون مترمکعب و سد کوچری به حدود ۱۸۹ میلیون مترمکعب رسیده که رقم 
قابل توجهی است. وی بیان کرد: دو سد ۱۵ خرداد و کوچری درتامین آب مورد نیاز قم نقش اساسی را 
برعهده دارند و به همین دلیل وضعیت مناسب ذخیره آب در آن ها برای مدیریت منابع آبی استان از اهمیت 
زیادی برخوردار می باشد. وی ادامه داد: البته این موضوع به معنای نادیده گرفتن لزوم صرفه جویی و 
استفاده صحیح از منابع آبی نیست،  بلکه با توجه به شیوع ویروس کرونا و افزایش میزان مصرف آب در 
میان شهروندان،  باید میزان استاندارد استفاده از آن بیش از پیش مورد توجه باشد. مدیرعامل شرکت آب 
منطقه ای قم گفت: سدهای کوچک موجود درمحدوده استان از جمله سد کبار نیز در اثر بارش های 
اخیر به مرحله سرریز رسیده است و آب های بیش از مقدار ذخیره سد نیز در رودخانه های پایین دست 
هدایت می شود. حاجی حسینی مسگر همچنین با اشاره به این که رفع تصرفات در بستر رودخانه های 
استان ضروری است، گفت:  بارش های اخیر باردیگر ضرورت حفظ حریم رودخانه ها را برای مردم به خوبی 
مشخص کرد و نشان داد اگر به این موضوع توجه نشود، خطرات فراوانی جانی و مالی درپی خواهد داشت.
وی بااشاره به این که قبل از وقوع سیل درقم باید اقدامات پیشگیرانه انجام شود، ادامه داد: حفظ حریم 
رودخانه ها و جلوگیری از ورود به محدوده آن ها در زمان ساخت و ساز، راهکاری مهم برای دور کردن خطر 

سیل از مناطق روستایی و شهری استان قم است.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: باید بسته های اقتصادی، فرهنگی، هنری 
و... آماده شده و در اختیار مردم قرار گیرد تا آنها از نظر مباحث روحی روانی و اجتماعی 
آرامش کافی داشته باشند. محمدرضا قدیر در جلسه دیدار اعضای شورای شهر با رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: جایگاه شورای شهر در پیگیری مطالبات و 
خواسته ها به ویژه در حوزه بهداشت و درمان بسیار ارزشمند است. رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم افزود: با توجه به آسیب هایی که بیماری کرونا داشت، در مدیریت آن باید 
تمامی بحران های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی با هم دیده شود. وی تصریح کرد: در 
کرونا با بحران های اجتماعی و اقتصادی و شهری و غیره روبه رو هستیم و همه سازمان ها 
و نهادها باید پای کار باشند تا این بحران ها به خوبی برطرف شود. قدیر خاطرنشان کرد: 
در دو هفته اخیر که بخش روان پزشکی راه اندازی شده است، تعدادی از بیماران دچار 
مشکلات بستری  شده اند که نشان می دهد مردم در بحران هستند. وی گفت: باید در 
کنار بیماری کرونا همه بحران های دیگر را ببینیم تا بتوانیم آن را برطرف کنیم، پایان این 
بحران قابل پیش بینی نیست و رسالت ما توانمندسازی مردم در مقابله با بحران ها است. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: باید در این زمینه به فرهنگ سازی نیز بپردازیم 
تا از بسیاری از آسیب ها جلوگیری شود و از طرفی قدرت مقابله با بحران را بالا ببریم. 
وی در مورد برخی از راهکارها در ارتقای قدرت مردم برای مقابله با بحران کرونا اظهار 
داشت: خرید و انجام کارها به صورت آنلاین و دورکاری و رعایت پروتکل بهداشتی و توجه 
به فاصله ها و کم کردن تماس ها و نحوه استفاده صحیح از لوازم حفاظت از جمله تلاش 

برای توانمندی است.
باید بتوانیم زنجیره انتقال ویروس را قطع کنیم 

قدیر تصریح کرد: باید بتوانیم زنجیره انتقال ویروس را قطع کنیم، پس امروز درمان 

اصلی در پیشگیری از انتقال ویروس در خانه ها و خیابان ها است و بهداشت در خط 
مقدم قرار دارد تا بتوان موفق شد. وی اظهار داشت: پیشگیری از انتقال ویروس مستلزم 
آموزش و فرهنگ سازی است و جایگاه شورای شهر در این عرصه بسیار خطیر است، 
همه ما از نظر فرهنگی نیز باید اثرگذار باشیم. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم عنوان 
کرد: وقتی قرار است همه خانه نشین شوند، دچار انواع بحران ها نیز می شویم در نتیجه 
باید پکیجی در ستاد بحران تعریف شود و همه در آن مشارکت کنند تا تکالیف خود را 
انجام دهیم و بتوانیم جامعه را ازنظر فرهنگی و اخلاقی و اجتماعی و اقتصادی آماده 
کنیم و این پکیج را در اختیار مردم قرار بدهیم. وی گفت: متولیان و نهادها و اعضای 
شورای شهر نیز به این عرصه ورود کنند تا بتوانیم مردم را اغنا کنیم، به ویژه ازنظر اقتصادی 
که بسیاری از مردم در کسب وکارهای خرد دچار بحران شدند باید به آن ها کمک کنیم. 
قدیر افزود: مردم ما در این ایام به بلوغ بهداشتی و رعایت پروتکل رسیده اند، حالا نوبت 
ماست به سراغ مردم برویم و آن ها را توانمند کنیم تا زنجیره انتقال قطع شود، در این میان 
باید با همراهی شورای اسلامی شهر و دیگر مسئولان خواسته های جامعه را اولویت بندی 
کنیم. وی بیان کرد: در حوزه درمان نیز کارهای خوبی انجام شد و با تجهیز مراکز و حضور 
پزشکان مجرب و فعال کردن کمیته های علمی و درمان، آخرین روش درمان ها را برای 
بیماران استفاده می کنیم و در حال حاضر 5 کار آزمایی و پلی کلینیکی مصوب در کشور 
در قم عملیاتی می شود. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: مهم ترین این 
روش ها استفاده ازجمله داروهای جدید و اهدای پلاسمای افراد بهبودیافته و نمونه گیری 
دقیق و رعایت پروتکل هاست و درمجموع روند درمان خوب بوده است. وی تصریح کرد: 
چرخ اقتصادی نیز باید آرام شروع به چرخه کند و فعالیت های اقتصادی در حد تأمین 

نیازهای اولیه باید باشد و پروتکل های بهداشتی نادیده گرفته شود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  خواستار شد 

تدوین بسته های فرهنگی واقتصادی برای تامین و تقویت آرامش عمومی 


